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روزنامه

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: با شروع فصل 
گرما برای کاهش موج گرد و غبار در شهر قم، باید نیاز آبی تالاب 
موسوی  رضا  سید  بیاوریم.  فراهم  را  استان  های  رودخانه  و  ها 
مشکینی در دیدار با مدیرعامل آب منطقه ای استان در سخنانی 
اظهار داشت: قم در پایین دست و انتهای حوضه آبریز مرکز کشور 
مشکلات  با  محیطی  زیست  آبی  منابع  تأمین  در  و  گرفته  قرار 
متعددی مواجه است. وی با اشاره به نیاز آبی قم همراه با توسعه 
اقتصادی و افزایش مهاجرت به این کلانشهر، خاطرنشان کرد: با 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: شرایط کرونایی 
قم آبی اما بشدت نگران کننده است و با ادامه روند کنونی احتمال 
می رود به زودی بار دیگر وارد منطقه زرد شویم. سیامک محبی 
کرامت  سالن  در  رسانی  اطلاع  شورای  جلسه  در  دوشنبه  روز 
تست  و  سرپایی  مراکز  به  مراجعه  میزان  افزود:  قم،  استانداری 
های مثبت کرونایی در سطح این استان در دو هفته اخیر با روند 
افزایشی همراه شده است. وی اضافه کرد: بیمارستان کودکان قم با 
روند پر شدن تخت های بیمارستانی روبه رو شده و این یکی از نقاط 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

نیاز آبی تالاب های قم بسیار
 جدی است

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

قم در آستانه ورود به شرایط 
زرد کرونایی

8 1

نتوانسته ایم دین را در شهرسازی قم اقامه کنیم

1

نشاط  محوریت  با  شهری  پروژه های  اجرای  قم  شهردار 
اجتماعی را از برنامه های ویژه شهرداری قم در ایام پایانی سال 
دانست و بر اهتمام تمامی مجموعه ها در انجام این پروژه ها تأکید 

کرد. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به قرار گرفتن در 
ایام پایانی سال و لزوم اتخاذ تدابیر حفظ شور و نشاط اجتماعی 
محیط شهری به ویژه با توجه به وضعیت شیوع ویروس کرونا 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

حدود ۲ هزار دوز واکسن کرونا وارد قم شد

رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس شورای اسلامی :

آپارتمان نشینی درقم 
استاندارد نیست 

شهردار قم تاکید کرد:

اجرای پروژه های شهری با محوریت 
نشاط اجتماعی 

1

4

13اسفند ماه؛ به صورت حضوری وغیرحضوری:

جشن نیکوکاری با شعار »عیدی برای همه« برگزار می شود

  

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم، گفت: در سال جهش تولید 
بیش از ۸۰ هکتار گونه های مختلف گیاهان دارویی در قم کشت شده است که این رقم 
با درنظر گرفتن سطح زیر کشت گل محمدی به بیش از ۵۰۰ هکتار می رسد. محمد 
علی سلامی بیان کرد: طی سال های اخیر در راستای تحقق راهبرد تغییر الگوی کشت، 
توسعه کشت گیاهان دارویی از جمله هدف های مهم مورد توجه سازمان جهاد کشاورزی 
قم برای حفظ و ارتقا سطح سبز استان بوده است. وی افزود: در همین رابطه تحقیقات 
گسترده ای پیرامون گیاهان دارویی مناسب کشت در مناطق مختلف قم انجام شد 

رئیس اتحادیه فرش دستباف قم گفت: وام ۲۰۰ میلیون ریالی با بهره ۴درصد تا پایان 
سال به بافندگان فرش پرداخت می شود. صادقی اظهارداشت: این تسهیلات با هدف 
حمایت از بافندگان و قشر زحمتکش خانواده فرش استان است پرداخت می شود که 
۵ میلیون تومان بابت بیمه تکمیلی و خدمات درمانی و ۱۵ میلیون تومان تسهیلات 
خرید در نظر گرفته شده است. وی تصریح کرد: واجدین شرایط دارای کارت قالیبافی 
می توانند با وارد کردن کد دستوری# ۳۱۰۰۰*۶۶۵۵* اطلاعات لازم را دریافت کنند. 
رئیس اتحادیه فرش دستباف قم افزود: به دلیل شیوع بیماری کرونا و شرایط کنونی، 

معاون جهاد کشاورزی استان قم مطرح کرد:

کشت 80 هکتار گونه  متنوع گیاهان دارویی 
رئیس اتحادیه فرش دستباف قم  خبرداد:

پرداخت وام قرض الحسنه به بافندگان فرش

8

4

 ضرورت فعال شدن 
دیپلماسی منطقه ای تهران 

 مسأله به راه انداختن و تشکیل ائتلاف اسرائیل با 
کشورهای عربی علیه ایران، یک پرونده نسبتاً قدیمی به 

حساب می آید؛ به گونه ای که از زمان »دونالد ترامپ« قرار بود تا ائتلافی از کشورهای 
حاشیه خلیج فارس با اسرائیل تشکیل شود که در این میان آمریکا هم یکی از اضلاع 
مشارکت کننده آن به حساب می آمد. هدف این ائتلاف مقابله و مهار ایران بود که تیم 
ترامپ سعی کرده بود در همپوشانی خود با تل آ ویو با استفاده از تاکتیک ایران هراسی 
زمینه را برای تشکیل این ائتلاف هموار کند. از سوی دیگر، قرار بود اسم این ائتلاف 
به »ناتوی عربی« تغییر پیدا کند که این رخداد صرفاً در حد رسانه  صورت گرفت، نه 
در حوزه عملیاتی و اجرایی. قرار بود که مصر و برخی دیگر از کشورهای عربی به این 

ائتلاف بپیوندند که قاهره با این اقدام مخالفت کرد.
اصل ماجرا از این قرار بود که در دولت دونالد ترامپ، ایالات متحده و همچنین 
اعراب و رژیم صهیونیستی اعلام کرده بودند که ایران تهدید مشترک آنها به حساب 
می آید اما ائتلاف سازی علیه تهران مشکلاتی را مقابل خود داشت. نخستین مشکل 
این بود که اعراب و اسرائیل به صورت پنهانی با یکدیگر ارتباط داشتند و اگر قرار بر 
ائتلاف سازی علیه تهران بود، می بایست این روابط علنی می شد. به هر ترتیب روابط 
میان رژیم صهیونیستی و کشورهای عربی در تابستان امسال علنی شد و امارات و 
بحرین به عنوان پیش قراولان این موضوع، روابط خود را با تل آویو رسمیت بخشیدند. بر 
این اساس عادی شدن این روابط به نوعی باعث می شود تا طرح تشکیل ائتلاف چهار 
جانبه علیه تهران موانع خاصی در مقابل خود نداشته باشد. مسأله اینجاست که ارتباط 
اسرائیل با کشورهای عربی و در صدر آنها امارات متحده، از حد طبیعی افزایش پیدا 
کرده است و همین موضوع می تواند روند را برای ائتلاف سازی علیه تهران تسریع کند.
چهار ضلع این ائتلاف که متشکل از اسرائیل، امارات، بحرین و عربستان است به دنبال 
آن هستند تا در وهله اول با بنیان گذاشتن این ائتلاف چهار جانبه، ایران را مورد هدف قرار 
دهند و در وهله دوم به آمریکا فشار بیاورند تا سیاست های واشنگتن علیه تهران خشن تر 
و کوبنده تر شود. از منظری دیگر باید توجه کرد که اعراب و اسرائیل معتقدند تیم بایدن 
همانند ترامپ، ایران را مورد فشار قرار نخواهد داد و به همین دلیل می خواهند با تشکیل 
چنین ائتلافی حتی در فضای رسانه، موجب شوند تا ایران بیش از حد نتواند به سمت 
ایالات متحده برود. آنها به دنبال این هستند که اگر قرار است مذاکراتی میان واشنگتن و 
تهران انجام شود، باید با نظر اسرائیل و کشورهای حاضر در ائتلاف مذکور باشد و تمامی 
اینها نشان می دهد که آنها با کارت ضدیت علیه ایران در حال بازی کردن هستند. نکته 
اینجاست که فشار آمریکا بر عربستان به نوعی ریاض را به سمت تل آویو سوق خواهد داد 
و بدون تردید عربستان به دلیل مسائل داخلی و سیاست های سنتی اش مایل به علنی 
کردن روابطش با رژیم صهیونیستی نیست. اما اگر فشارها در دولت بایدن به ریاض افزایش 
پیدا کند، شکی وجود ندارد که این روابط علنی خواهد شد. ریاض سعی می کند از طریق 
لابی های خود در کنگره آمریکا به نحوی ایران را تحت فشار قرار دهد. از این منظر باید 
بگویم که روابط اعراب و اسرائیل بیش از هر چیز یک روابط تاکتیکی به حساب می آید 
که من آن را »ازدواج مصلحتی« می نامم. در این میان معتقدم ائتلاف اسرائیل و اعراب 
به یک ائتلاف نظامی ختم نخواهد شد ولی در هر سطحی که ائتلاف سازی انجام شود، 
یک تهدید ملی برای منافع ما نمایان خواهد شد. بر این اساس کاهش سطح روابط میان 
تهران و کشورهای عربی و منطقه به ضرر ما خواهد بود و پیشنهادم این است که دیپلماسی 
منطقه ای ایران مجدداً از سر گرفته شود. هر چقدر که اعراب منطقه از ناحیه ایران بیشتر 
احساس تهدید کنند بدون تردید این موضوع به نفع اسرائیل خواهد بود و به همین دلیل 
است که می گویم باید سیاست های ما به سمت استقرار ثبات و آرامش برود. این اقدام 
می تواند در وهله اول اعراب را از اسرائیل دور کند و در وهله دوم حضور آمریکا در منطقه را 

کاهش بدهد و در آخر روابط ما با کشورهای منطقه را تنظیم کند.
 مدیر کل پیشین خاورمیانه وزارت خارجه

فرمانده نیروی قدس سپاه:

شهید سلیمانی نیازی به اغراق ندارد
 فرمانده نیروی قدس سپاه درباره شهید سلیمانی که امروز  علاقمندی برای نوشتن 
از او زیاد شده بیان داشت: هر کس  می خواهد مطلبی برای شهید سلیمانی  بنویسد 

باید او را درست تعریف کند زیرا شهید سلیمانی نیازی به اغراق ندارد.
سردار قاآنی روز دوشنبه در  پانزدهمین جشنواره انتخاب کتاب سال پاسداران اهل 
قلم با تاکید بر اینکه پاسدار اهل قلم باید مطالبی که می نویسد در راستای رسالت 
پاسداری از انقلاب اسلامی باشداظهارداشت: در انقلاب اسلامی حقایق زیادی وجود 

دارد که می توان به آنها پرداخت .

قاسم محبعلی*

با حضور معاون استاندار قم صورت گرفت :

آغازاعطای شناسنامه به 
فرزندان با مادر ایرانی

اینکه  به  اشاره  با  مجلس  اسلامی  تحقیقات  مرکز  رئیس 
مسئولان  گفت:  نیست  استاندارد  نشینی  آپارتمان  قم  در 
آپارتمانی  مربوطه می گویند در طرح تفصیلی قم ۷۰ درصد 

و ۳۰ درصد ویلایی پیش بینی شده است ولی به تعبیر یکی 
به  سوها  و  سمت  درصد   ۹۰ از  بیش  مربوطه  مسئولان  از 
سمت آپارتمانی و کمتر از ۱۰ درصد نیز ویلایی است.  حجت 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

نیاز آبی تالاب های قم بسیار جدی است
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: با شروع فصل گرما برای کاهش موج 

گرد و غبار در شهر قم، باید نیاز آبی تالاب ها و رودخانه های استان را فراهم بیاوریم.
سید رضا موسوی مشکینی در دیدار با مدیرعامل آب منطقه ای استان در سخنانی اظهار 
داشت: قم در پایین دست و انتهای حوضه آبریز مرکز کشور قرار گرفته و در تأمین منابع آبی 

زیست محیطی با مشکلات متعددی مواجه است.
وی با اشاره به نیاز آبی قم همراه با توسعه اقتصادی و افزایش مهاجرت به این کلانشهر، 
خاطرنشان کرد: با شروع روزهای گرم سال و بروز پدیده گرد و غبار، باید حقابه های زیست 
محیطی تالاب ها و رودخانه های استان که نقش مؤثری برای مقابله با این پدیده دارند 
را فراهم بیاوریم. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: تالاب های قم به ویژه 
دریاچه نمک و تالاب مره دارای اکوسیستم بسیار حساس و شکننده ای هستند و در 
صورت عدم تأمین حقابه ها از میان رفته و کانون های جمعیتی در مرکز کشور را با خطر 
گرد و غبار مواجه می کنند. وی در پایان ایجاد آلودگی های زیست محیطی در بستر برخی 
رودخانه های استان قم را مورد توجه قرار داد و گفت: متأسفانه برخی از متخلفان پسماندها 
و پساب های صنعتی را در حاشیه و بستر رودخانه های استان رها می کنند که باید به شدت 
با آن مقابله شود. علی اصغری مدیرعامل آب منطقه ای استان قم نیز در این دیدار ضمن 
تأکید بر تأمین حقابه های زیست محیطی استان، خواستار تعامل و هماهنگی هرچه 
بیشتر و برگزاری جلسات مشترک کارشناسی برای بحث و بررسی مسائل و موضوعات 
فیمابین و ارائه راهکارهای لازم در این رابطه شد. تالاب های استان قم با وسعت حدود 100 
هزار هکتار، حدود 10 درصد از وسعت جغرافیایی استان را تشکیل داده و بر همین اساس، 
قم یکی از تالابی ترین استان های کشور و دارای ظرفیت های عظیم زیست محیطی است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

حدود ۲ هزار دوز واکسن کرونا وارد قم شد
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تاکنون حدود ۲ هزار دوز واکسن کرونا به این 

استان وارد شده است. 
محمدرضا قدیر در نشست کمیته اجرایی واکسیناسیون کووید 1۹، افزود: تاکنون ۲ 
مرحله واکسن به قم وارد شده که مرحله اول 1۹0 دوز و در مرحله دوم نیز شامل یک هزار 

و ۸00 دوز می باشد.
وی اضافه کرد: در حال حاضر حدود ۲00 نفر در قم واکسن را دریافت کرده اند که 

هیچ کدام از آن ها مشکل قابل توجهی نداشته اند.
وی ادامه داد: در مرحله اول واکسن به کادر درمان و در مراحل بعد طبق دستورالعمل ها 

به سالمندان و جانبازان و کادر بهداشت تزریق خواهد شد.
۱۱۰ بیمار کرونایی در قم بستری هستند

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم دربخش دیگری از سخنان خود  گفت: در حال حاضر 
110 بیمار کرونایی در بیمارستان های استان بستری هستند که حال هشت تن از آن ها 
وخیم است.  قدیر با اشاره به آخرین وضعیت از مبتلایان به کووید 1۹ در قم، افزود:  در ۲۴ 
ساعت منتهی به یازدهم اسفندماه ۹۹، ۲۵ تن با علائم مثبت ابتلا به کرونا در قم پذیرش 

شدند. وی اضافه کرد: از این تعداد،  ۲۲ تن در بیمارستان بستری شدند.
وی ادامه داد: در ۲۴ ساعت گذشته،  ۲۹ تن از بیمارانی که در بیمارستان بستری بودند،  
ترخیص شدند. قدیر خاطرنشان کرد: در یک روز گذشته هیچکدام از بیماران کرونا مثبت 

فوت نکرده اند.

رئیس اتحادیه فرش دستباف قم  خبرداد:

پرداخت وام قرض الحسنه به بافندگان فرش
رئیس اتحادیه فرش دستباف قم گفت: وام ۲00 میلیون ریالی با بهره ۴درصد تا پایان 

سال به بافندگان فرش پرداخت می شود.
صادقی اظهارداشت: این تسهیلات با هدف حمایت از بافندگان و قشر زحمتکش 
خانواده فرش استان است پرداخت می شود که ۵ میلیون تومان بابت بیمه تکمیلی و 

خدمات درمانی و 1۵ میلیون تومان تسهیلات خرید در نظر گرفته شده است.
کد  کردن  وارد  با  می توانند  قالیبافی  کارت  دارای  شرایط  واجدین  کرد:  تصریح  وی 

دستوری# ۳1000*۶۶۵۵* اطلاعات لازم را دریافت کنند.
رئیس اتحادیه فرش دستباف قم افزود: به دلیل شیوع بیماری کرونا و شرایط کنونی، 
نیازی به مراجعه حضوری نیست و بعد از بررسی پرونده قالیبافان تسهیلات در اختیار آنان 

قرار خواهد کرفت.
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شهردار قم اجرای پروژه های شهری با محوریت نشاط 
ایام  در  قم  شهرداری  ویژه  برنامه های  از  را  اجتماعی 
پایانی سال دانست و بر اهتمام تمامی مجموعه ها در 

انجام این پروژه ها تأکید کرد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به قرار گرفتن 
و  تدابیر حفظ شور  اتخاذ  لزوم  و  پایانی سال  ایام  در 

به  توجه  با  ویژه  به  شهری  محیط  اجتماعی  نشاط 
وضعیت شیوع ویروس کرونا و رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی، گفت: نشاط، شادابی و زنده بودن محیط 

شهری نباید در هیچ شرایطی مورد غفلت قرار گیرد.
هفته  ایام  برای  شده  انجام  برنامه ریزی های  وی 
درختکاری را مورد توجه قرار داد و افزود: سعی مجموعه 
شهرداری قم در سال های گذشته موجب افزایش سرانه 
فضای سبز شهر قم به بیش از ۲0 متر مربع شده است 
که این امر نقش بسزایی در شادابی و نشاط محیط 

شهری دارد.
سقاییان نژاد با دعوت از شهروندان جهت مشارکت 
در برنامه های این هفته، گفت: یکی از فرصت هایی 
که شهروندان می توانند همراهی و مشارکت با مجموعه 
شهرداری را داشته باشند هفته درختکاری و مشارکت 
در کاشت درختان و افزایش کمی و کیفی فضای سبز 

شهر خواهد بود.
شهردار قم اجرای پروژه های با محوریت رفاه و تفریح 
شهروندان را از برنامه های اصلی شهرداری قم دانست 
برای  زیادی  پروژه های  اضافه کرد: در سال 1۳۹۹  و 

این بخش در نظر گرفته شده بود که با توجه شرایط 
ویژه شیوع ویروس کرونا امکان استفاده از آن ها برای 
شهروندان میسر نشد و شهرداری قم خود را موظف 
می داند به محض بهبود شرایط، تمهیدات بازگشایی و 

افتتاح این پروژه ها را در اسرع وقت اجرا نماید.
وی شهربازی بوستان علوی، مجموعه باغ پرندگان، 
بوستان های  زین الدین،  شهیدان  طبقاتی  بوستان 
منطقه ای و محله ای و سالن های ورزشی مناطق را از 
جمله پروژه های به بهره برداری رسیده در سال 1۳۹۹ 
عنوان کرد و افزود: شهربازی بوستان غدیر، تله سیژ 
بوستان علوی، فاز نخست بوستان بزرگ زائر و بوستان 
حنانه مراحل پایانی بهره برداری را طی می کنند و تا 
پایان سال در اختیار شهروندان قرار خواهند گرفت و 
همچنین عملیات اجرایی شهربازی معارفی و شهربازی 
فضاسازی  سقائیان نژاد  شد.   خواهد  آغاز  نیز  فدک 
شهری در ایام سال جدید را از دیگر برنامه های شهرداری 
قم عنوان کرد و ادامه داد: با برنامه ریزی های انجام شده 
در حوزه خدمات شهری و زیباسازی، اقدامات ویژه ای 

در ایام پایانی سال را در شهر قم شاهد خواهیم بود.

شهردار قم تاکید کرد:

اجرای پروژه های شهری با محوریت نشاط اجتماعی 

رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس با اشاره به اینکه در قم آپارتمان نشینی استاندارد 
نیست گفت: مسئولان مربوطه می گویند در طرح تفصیلی قم ۷0 درصد آپارتمانی و ۳0 
درصد ویلایی پیش بینی شده است ولی به تعبیر یکی از مسئولان مربوطه بیش از ۹0 

درصد سمت و سوها به سمت آپارتمانی و کمتر از 10 درصد نیز ویلایی است.
 حجت الاسلام و المسلمین مهدی رجایی نیا در نشست مشترک ستاد راهبری معماری 
و شهرسازی حوزه های علمیه و مرکز تحقیقات اسلامی مجلس اظهار داشت: این یک 
فاجعه برای شهری مانند قم به عنوان یک شهر فرهنگی و پایگاه انقلاب و روحانیت است 
برخی سئوال می کنند چرا قم با این جایگاه، وضعیت فرهنگی اینگونه دارد اما پاسخ این 
است که درست است قم پایگاه دین و روحانیت است ولی نتوانستیم دین را در شهرسازی 
اقامه کنیم. وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت: اگر همه تئوری ها و نظریه های خوب 
اسلامی بخواهد جامع عمل به خود بپوشاند، باید به گونه ای وارد سیستم قانونگذاری شود 
و قوانین کشور را شکل دهد. حجت الاسلام و المسلمین  رجایی نیا تاکید کرد: اگر تئوریها 
و نظریه پردازی های علمی ما فارغ از قوانین موجود کشور راه خود را در پیش بگیرد طبیعی 
است کارهای علمی ما نتیجه بخش نخواهد بود. وی با اشاره به اینکه قانون ریل حرکت 
کشور است گفت: با توجه به اینکه همه بحث های کشور بر اساس قانون پیش می رود باید 
سمت و سو و خروجی فعالیت های علمی و تحقیقاتی ما نیز در این مسیر سامان پیدا کند.

رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس با اشاره به اینکه تشکیل ستادهای راهبری در حوزه 
علمیه یک فرصت بزرگ برای نظام اسلامی است گفت: با توجه به اینکه حوزه علمیه در مورد 
مسائل مهم کشور باید فعالیت های علمی و پژوهشی تاثیرگذار و نقش آفرین داشته باشد 
تشکیل ستادهای راهبری یک ضرورت است. وی ادامه داد: دراین ستادهای راهبری، 

مشخص خواهد شد که فعالیت های علمی محققان بر چه اساس، به چه نحو و در چه قالب 
هایی، باید پیش برود. رجایی نیا تشکیل ستادهای راهبری در حوزه را یک ظرفیت مهم 
برای مرکز تحقیقات اسلامی مجلس دانست و گفت: امید است بتوانیم از منظر مجلس 
و قانونگذاری، بخشی از خروجی های ستادهای راهبری حوزه، ناظر به قوانین کشور در 
ابعاد مختلف شامل اصلاح و یا تکمیل قوانین، پیشنهاد قانون جدید و یا طرح قوانین جامع 
و امثال آن باشد. رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس تصریح کرد: همه اهل نظر و قلم 
حوزه علمیه تا حدودی روی این مساله اذعان دارند که در الگوی اسلامی مسکن به جای 
ترویج آپارتمان سازی باید به سمت الگوی مسکن ویلایی حرکت کنیم اما در عمل، خلاف 
این تئوری و اندیشه ها، فضای کشور به سمت ترویج فرهنگ آپارتمان سازی در حال حرکت 
است. وی با اشاره به اینکه درحوزه معماری و شهرسازی تجربه تمدنی فراوان و مباحث 
اسلامی گسترده ای داریم گفت: تمدن گذشته اسلامی ما مشحون از ظرائف معماری 
در شهرسازی است و ارزش های اسلامی در نحوه سکونت انسان ها، بعد مدنی و شکل 
شهرها، نوع داد و ستد، فضاهای مکانی، تجاری و غیره تجلی داشت و امروز نمونه های 
آن در سراسر کشور یافت می شود.  رجایی نیا خاطرنشان کرد: متاسفانه در دوره معاصر 
بویژه بعد از پیروزی انقلاب اسلامی دانشجویان ما در دانشگاه ها در ارتباط با معماری و 
شهرسازی اسلامی تحصیل می کنند ولی در عمل در حوزه شهرسازی و معماری آنچه 
متوقع است ایجاد نشده و نمره قابل قبولی در این زمینه نداریم. وی گفت: احساس این 
است که یکی از دلایل این امر، خلاءهای قانونی است به همین دلیل نیاز است قوانین 
مرتبط با شهرسازی مورد بازنگری قرار گیرد و چه بسا یکسری از استانداردهایی که فکر 

می کنیم خوب است نیز باید تبدیل به قانون شود.

رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس شورای اسلامی :

آپارتمان نشینی درقم استاندارد نیست 
نتوانسته ایم دین را در شهرسازی قم اقامه کنیم

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم با بیان اینکه 
استان سبز به این معناست که در تابستان دچار خاموشی 
نشده ایم گفت :شعار ما در تابستان سال 1۴00 نیز همانند 
سال گذشته این است که خاموشی را به صفر برسانیم که 
امیدواریم طبق دستور وزیر و با کمک مردم و مدیریت مصرف 
تابستان سال  انرژی، خاموشی در  بهینه مصرف کردن  و 
آینده به صفر برسد. مهدی آهنین پنجه در مورد مشکلات 

عدم  امسال،  زمستان  در   : اظهارداشت  برق   خاموشی 
تأمین سوخت نیروگاه، دلیل اصلی خاموشی سه روزه برق 
در قم بود و ما مجبور بودیم در بعضی از ساعات و نقاط در 
شب خاموشی داشته باشیم. وی افزود:با خاموشی برق که 
اکثراً در شب ایجاد می شود، توانستیم این برق را از طریق 
اپلیکیشن برق من و از طریق رسانه ها در ساعات مناسب تری 

مدیریت کنیم و رضایت نسبی مردم را کسب کنیم.

کمترین  کردیم  سعی  خانگی  بخش  در  داد:  ادامه  وی 
میزان خاموشی را داشته باشیم، البته در بخش ها به علت 
اینکه بخش های صنعتی و کشاورزی از یک فیدر استفاده 
می کردند، بعضی نارضایتی هایی به وجود آمد که در حال 
کم کم  گرم  به روزهای  شدن  نزدیک  به  توجه  با  نیز  حاضر 
این خاموشی ها کم می شود، هرچند مردم باید با توجه به 

وضعیت موجود در میزان مصرف برق خود مدیریت کنند.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم :

 به دنبال صفر کردن خاموشی ها در تابستان هستیم 
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وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خبر داد:
تحصیل ۴۰۰ هزار دانشجو در رشته های هنری

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از تحصیل ۴00 هزار دانشجو در رشته های مختلف 
هنری در کشور خبر داد. 

نامه همکاری وزارتخانه های علوم،  به گزارش روز دوشنبه وزارت علوم، تفاهم 
تحقیقات و فناوری و فرهنگ و ارشاد اسلامی با هدف توسعه همکاری های علمی 
و پژوهشی همچنین بهره مندی از امکانات و توانمندی های یکدیگر، توسط منصور 
غلامی وزیر علوم و سید عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به امضا رسید.

در این آیین که ظهر دیروز در محل وزارت ارشاد برگزار شد، صالحی  وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی با بیان این که بخش های متعددی از ۲ وزارتخانه علوم و ارشاد اسلامی 
با یکدیگر همکاری می کنند، اظهار داشت: مناسبات حوزه علم و فرهنگ بسیار 
وسیع و گسترده بوده و همکاری اساتید و پژوهشگران ۲ وزارتخانه موجب گسترده تر 

شدن این مناسبات می شود.
وی افزود: این تفاهم نامه کمک می کند که همکاری های پراکنده و غیر رسمی در 
حوزه های نشر کتاب، عرضه و فضای نمایشگاهی، نشست ها، کنگره ها و همایش 

های علمی ودر حوزه رسانه منسجم و به صورت منظم و گسترده تر انجام شود.
اظهار   و  را وسیع دانست  ارشاد اسلامی حوزه نشر دانشگاهی  و  وزیر فرهنگ 
داشت: هم اکنون بخش عظیمی از عناوین کتب منتشر شده در طول سال مرتبط 
با حوزه علم و فرهنگ است و همکاری در حوزه بین الملل با استفاده از فرهنگ 
مکتوب، تاثیر گذاری مناسبی در منطقه و جهان دارد، همچنین گسترش دیپلماسی 

علم و فرهنگ را در پی خواهد داشت.
صالحی با بیان این که هم اکنون حدود ۴00 هزار دانشجو در رشته های هنری 
تحصیل می کنند، خاطرنشان کرد: در این راستا، همکاری در بخش آموزش های 
دانشگاهی هم مهم است، زیرا خروجی های این بخش به حوزه فرهنگ و هنر می 

آیند و محصولات شان در حوزه فرهنگ و ارشاد اسلامی قرار می گیرد.
وزیر علوم هم در سخنانی با یادآوری هم افزایی در ظرفیت های موجود در بخش 
های مختلف وزارتخانه های علوم و ارشاد اسلامی، اظهار داشت: با توجه به زمینه 
های گسترده و عمیق موجود در حوزه علم و فرهنگ، این هم افزایی قابل تقدیر 
است. غلامی به نام قبلی وزارت علوم که حوزه فرهنگ هم در آن دخیل بود، اشاره 
کرد و افزود: در سال های اخیر حرکت این وزارتخانه به سمت توجه بیشتر در زمینه 
های مورد نیاز جامعه بود و امیدوارم امضای این تفاهم نامه، زمینه های همکاری 
هایی را که قبل از آن بین بخش های مختلف دو وزارتخانه انجام می شد، به عنوان 

زمینه ساز گسترش و توسعه همکاری های بخش علم و فرهنگ منجر شود. 
وی یادآور شد: مجموعه دانشگاهی و به خصوص وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 
تشکیل مجمع مراکز فرهنگ پژوهی را به فال نیک می گیرد و این نوید را می دهم که 

جامعه دانشگاهی آمادگی لازم را برای کارهای پژوهشی دارد. 

از سوی ستاد انتخابات کشوراعلام شد؛

زمان بندی و جزییات نام نویسی داوطلبان 
شوراهای شهر 

 ستاد انتخابات کشور زمان بندی و جزئیات ثبت نام الکترونیک و حضوری داوطلبان 
ششمین دوره شوراهای اسلامی شهر را اعلام کرد. 

ستاد  شش  شماره  اطلاعیه  در  کشور،  وزارت  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
انتخابات کشور آمده است: به آگاهی عموم ملت شریف ایران اسلامی می  رساند 
پیرو اطلاعیه ¬شماره ۴، ثبت نام از داوطلبان عضویت در انتخابات ششمین دوره 
شوراهای اسلامی شهر از روز چهارشنبه ۲0 اسفندماه 1۳۹۹آغاز و تا پایان وقت 

اداری روز سه شنبه ۲۶ اسفندماه 1۳۹۹ )به مدت ۷ روز( ادامه خواهد یافت.
بر اساس این اطلاعیه داوطلبان می توانند به چهار روش زیر اقدام کنند:ثبت نام 
از طریق اپلیکیشن موبایلی )بارگذاری شده در پورتال وزارت کشور( و دریافت کد 
رهگیری و مراجعه به فرمانداری برای نهایی کردن ثبت نام؛ثبت نام از طریق نسخه 
دسکتاپ )کامپیوتر( و دریافت کد رهگیری و مراجعه به فرمانداری برای نهایی کردن 
ثبت نام؛ثبت نام از طریق دفاتر پیشخوان دولت و دریافت کد رهگیری و مراجعه 
به فرمانداری برای نهایی کردن ثبت نام؛ثبت ¬نام از طریق مراجعه حضوری به 

فرمانداری شهرستان )از ساعت 0۸:00 تا 1۸:00(.
در این اطلاعیه به مدارک مورد نیاز جهت ثبت نام اشاره و تاکید شده است:ارائه 
نگذشته  ماه  سه  از  بیش  آن  صدور  تاریخ  از  که  سوءپیشینه  عدم  گواهی  اصل 
باشد؛اصل شناسنامه عکس دار و تصویر کلیه صفحات آن؛اصل کارت ملی و تصویر 
آن؛اصل کارت پایان خدمت نظام وظیفه یا کارت معافیت دائم یا مدرکی دال بر 
مشخص بودن وضعیت خدمت وظیفه عمومی و تصویر آن برای مردان؛یک قطعه 
عکس ۴ × ۳ جدید؛ارائه اصل و یک نسخه تصویر مدرک تحصیلی معتبر فوق دیپلم 
یا معادل آن برای داوطلبان شورای شهرهای تا بیست هزار نفر جمعیت و مدرک 
لیسانس یا معادل آن برای داوطلبان شورای شهرهای بالای بیست هزار نفر جمعیت؛
اصل و تصویر گواهی پذیرش استعفای مقامات موضوع ماده ۳۲ قانون انتخابات 
شوراهای اسلامی شهر و روستا؛اصل و تصویر مدرک معتبر ایثارگری )جانبازان، 
آزادگان، همسر و فرزندان شهدا و رزمندگان با حداقل ۶ ماه سابقه حضور در جبهه( 
جهت برخورداری از امتیاز یک مقطع تحصیلی بالاتر.تبصره: کسانی که سابقه یک 
دوره کامل عضویت اصلی شورا را دارا باشند، به شرطی که در همان حوزه انتخابیه 

نامزد شوند، از شرط مدرک تحصیلی معاف هستند.
 

معاون سیاسی وزارت خارجه:

 تلاش برای تصویب قطعنامه در شورای 
حکام تهدیدکننده دیپلماسی است

معاون سیاسی وزارت خارجه هر گونه تلاش برای تصویب قطعنامه در شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی را غیرسازنده و تهدیدکننده فضای ایجاد شده برای 
دیپلماسی، به ویژه بعد از توافق اخیر ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی ارزیابی 

کرد.   
چهارمین دور رایزنی های سیاسی ایران و اتریش امروز دوشنبه به صورت مجازی با 
حضور »سید عباس عراقچی« معاون سیاسی وزارت خارجه ایران و »پیتر لااونسکی« 

قائم مقام وزارت امور اروپایی و بین الملل اتریش برگزار شد.
در این نشست طرفین ضمن تاکید بر مناسبات تاریخی و دوستانه دو کشور، آخرین 

تحولات مربوط به برجام را به تفصیل مورد بررسی قرار دادند.
سید عباس عراقچی در این نشست،  لغو کامل تحریم های غیرقانونی و ظالمانه 

را شرط اساسی بازگشت کامل جمهوری ایران به اجرای تعهدات برجامی دانست.  
اروپایی در زمینه اجرای  از عدم اقدام موثر طرف های  انتقاد شدید  وی ضمن 
تعهدات شان، هر گونه تلاش برای تصویب قطعنامه در شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی را غیرسازنده و تهدیدکننده فضای ایجاد شده برای دیپلماسی، به ویژه 
بعد از توافق اخیر ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی ارزیابی کرد.   قائم مقام وزارت 
امور اروپایی و بین الملل اتریش نیز با یادآوری مواضع کشورش در حمایت از برجام، 
از توافق اخیر در جریان سفر »رافائل گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به تهران استقبال و آن را فرصتی برای دیپلماسی خواند.   »پیتر لااونسکی« آمادگی 

اتریش را برای هر گونه کمک به تقویت دیپلماسی در این مسیر اعلام کرد.

سرلشکر سلامی:

 حرکت سپاه براساس آگاهی است
فرمانده کل سپاه پاسداران با تاکید بر اینکه آرمان ها و اندیشه های ظاهر شده در 
دهه های اول سپاه باید مداوم به نسل های بعد انتقال یابد، گفت: تفکر و آرمان در 

سپاه سلسله مراتبی نیست بلکه بر حسب آگاهی و شعور است. 
سرلشکر پاسدار حسین سلامی روز دوشنبه در پانزدهمین جشنواره پاسداران اهل 
قلم از تلاشگران عرصه کتاب به عنوان پرچمداران آگاهی نام برد وبا اشاره به اینکه 
تفکر و آرمان در سپاه سلسله مراتبی نیست، اظهارداشت : سپاه باید میدان فوران 
تفکر باشد و در عرصه تقابل با دشمنان جاهل کوردل و ناوارسته با بهره گیری از قدرت 
مادی و فیزیکی قوی در فضای عدم تقارن با بهره گیری از ایمان و آگاهی به عنوان 

دوبال پرواز به عنوان عناصر برترساز استفاده کنیم.

گامی کوچک
 اما بسیار مهم

 1۴00 بودجه  لایحه  براساس  نخستین بار،  برای 
دولت، پرداخت مالیات از سوی آستان قدس رضوی 

و آن دسته از مؤسسه ها و بنگاه های اقتصادی زیرمجموعه نیروهای مسلح و ستاد 
اجرائی فرمان حضرت امام)ره( به استثنای مواردی که اذن ولی فقیه مبنی بر عدم 
پرداخت مالیات و یا نحوه تسویه آن را دارند، در کنار سایر موسسه ها، کارخانجات، 

کارگاه ها و ... توسط مجلس شورای اسلامی قانونی و اجباری می شود. 
نکته حائز اهمیت آن است که این موضوع توسط مجلس یازدهم به تصویب 
رسیده و می تواند گامی موثر در راستای تحکیم شکل گیری حاکمیت یکپارچه 

قانون در کشور و همچنین شکل گیری کشور-ملت تلقی شود.
ملی، شاکله  منافع  براساس  ملی  دولت  انسجام عملکرد  و  قانون  حاکمیت 
تصمیم گیری های دولت نه به مفهوم صرفا قوه مجریه را در راستای تشکیل دولت 

قوی و ملت قوی شکل داده است.
از زمان نگارش کتاب »یک کلمه« توسط مستشارالدوله که تاکید بر قانون گرایی 
دارد، می توان گفت روز شنبه )۹ اسفندماه( یکی از مهمترین گام های کشور را در 
راستای خروج از مرحله پیشا قانون گرایی به مرحله قانون گرایی در کشور برداشته 

شد.
رساله »یک کلمه« مشهورترین اثر میرزا یوسف خان تبریزی یوسف مستشارالدوله 
است که در سال 1۲۴۸ شمسی یعنی نزدیک به ۳۶ سال پیش از انقلاب مشروطه 
در پاریس نگاشته شد، حاکمیت قانون را حلال مشکلات ایرانیان می داند؛ به ویژه 
با تاکید بر اصل برابر و عدم تبعیض تا نشان داده شود شاه و گدا مقابل قانون بدون 

هیچ تبعیضی برابرند.
اصل برابری و تساوی به عنوان یک اصل »بنیادین« در قانون اساسی جمهوری 
اسلامی ایران نیز بالاترین شخصیت نظام یعنی رهبر معظم انقلاب را مستثنی 
نکرده و در ذیل اصل 10۷ قانون اساسی چنین آورده است: »رهبر در برابر قوانین 

با سایر افراد کشور مساوی است.«
از آغاز طرح دولت مدرن در ایران، دستگاه هیات حاکمه و ائتلاف های درونی 
یادشده  منازعه  به  نفت  درآمد  برای کسب  رقابت  و  نبوده  پارچه  هیچگاه یک 
می دمید. پیش از انقلاب ۵۷ دخالت عوامل خارجی در امور داخلی منجر به عدم 
تمرکز قدرت و تضعیف منافع ملی می شد. بعد از انقلاب، موضوع دخالت خارجی 
منتفی، اما رقابت های جناحی بر سر منابع قدرت سیاسی و طبیعی جایگزین آن 

شد به گونه ای که استهلاک سرمایه عظیمی را در ابعاد مختلف برجا گذاشت.
درک و شناخت درست از »روال و نظم« است که می تواند به قضاوت شهروندان 
درباره میزان موفقیت نظام های سیاسی در عمل به قانون یاری رساند. از این رو 
تصویب قانون یادشده، علاوه بر اینکه از نظر تاریخی یک گام مهم در گذشته 
انقلاب در تنظیم نظم از نوعی دیگر محسوب می شود، به نوعی مالیات ستانی 
از نهادهایی همچون آستان قدس رضوی و آن دسته از مؤسسه ها و بنگاه های 
اقتصادی زیرمجموعه نیروهای مسلح و ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره( 

نشان از یک رشد تاریخی به نفع حقوق عامه دارد.
از منظر جامعه شناسی، پیامد ناخواسته مصوبه یادشده، ورود ایران به دورانی 
از تفاهم میان جناح های مختلف نظام درباره حقوق عامه است که با توجه به 
تحریم ها و شرایط کرونایی کشور، خیرعمومی و اجتماعی، بر منفعت سازمانی 
ارجحیت می یابد؛ آن هم درباره نهادهایی که خودی محسوب می شوند و در تصور 
گذشته، مالیات ستانی از آنها گاه به معنای تضعیف شیوه ها و نهادهای انقلابی به 

شمار می رفته است.
مصوبه مجلس به معنای چرخشی مثبت نسبت به برداشت یادشده است. 
جوامعی که در سایه خشونت زندگی می کنند ترتیبات و نظم اجتماعی با ایجاد 
انگیزه برای اشخاص قدرتمند جهت همکاری تا زمانی که رانت نامولد وجود دارد 
منجر به صلح آرامش می شود، در غیر این صورت منازعه به اصل اساسی برای 
تامین منافع تبدیل خواهد شد. مصوبه روز شنبه مجلس، نظم های اینچنینی را 

مورد هدف اصلاح قرار می دهد.
رفتار مجلس در  این مصوبه در عین حال نشان از آغاز روند ادغام نهادهای یاشده 

از منظر مالی در نظام اقتصادی رسمی کشور دارد.
مالیات ستانی خود بخشی از شفاف سازی اقتصاد و ایجاد توانمندی در جهت 
تنظیم مناسبت ها و روال امور برای تصمیم گیری و تصمیم سازی سرنوشت ساز 
است به گونه ای که ائتلاف های شکل گرفته در حاکمیت را به سوی ارزش هایی 
و  کلان  توانمندی های  و  سوق  جناحی  رفتار  بر  ملی  منافع  ترجیح  همچون 
بسیار عظیم نهادهای یادشده را در راستای اهداف ملی و ملت، نظم و کشور را 
از اقتصادهای جزیره ای نجات می دهد. از همه مهمتر، زمانی که حسابرسی به 
مسایل مالی نهادهای یادشده، در اختیار نهادهای انتخابی از سوی ملت قرار 
گیرد، تقویت کننده سرمایه اجتماعی به نام اعتماد و تقویت چسب اجتماعی در 
همبستگی ملی است. حرکت دو دولت یازدهم و دوازدهم در تاکید بر روال و نظم، 
در میان دولت های گذشته بی بدیل بوده و مصوبه یادشده در مجلس، می تواند 
طرح های دولت های آینده را در تقویت دولت یکپارچه، با جهت گیری تامین منافع 
مردم قرین موفقیت سازد. حرکت دومینو در گونه ای دیگر از انسجام مبتنی بر 
قانون آغاز شده و می توان حرکت دولت و مجلس را گامی به عنوان گامی هرچند 

کوچک اما بسیار مهم، چشم انداز امیدبخشی برای ادامه آن متصور باشیم.
 روزنامه نگار

دادستان کل کشور اعلام کرد:

کاهش ۲۶ درصدی آمار پرونده های 
مسن در واحدهای قضایی

دادستان کل کشور از کاهش ۲۶ درصدی آمار  پرونده های مسن در واحدهای 
قضایی سراسر کشور خبر داد و به ضرورت نظارت جدی دادستان ها بر عملکرد 
در  منتظری  محمدجعفر  والمسلمین  الاسلام  حجت  کرد.   تاکید  ضابطان 
نشست شورای عالی مسئولان قضایی که با حضور رئیس قوه قضاییه برگزار شد 
افزود: امیدواریم در برنامه سال آینده دستگاه قضا، موضوع نظارت بر ضابطین 

ساماندهی شود تا مشکلاتی که در این زمینه وجود دارد، برطرف شود.
پاسخ نامه های مردمی باید سریع و ناظر بر متن نامه باشد

حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای معاون اول قوه قضاییه، 
در ادامه این نشست، فضای حاکم بر دستگاه قضا را فضایی انقلابی و جهادی 
عنوان کرد و با اشاره به افزایش چشمگیر ملاقات های مردمی مسئولان و روسای 
واحدهای در سراسر کشور گفت: ارتباط گیری مستقیم و بدون واسطه روسای کل 
دادگستری ها و دادستان ها با مردم، نامه نگاری ها، تلفن گویا، بستر وب و تشدید 
و افزایش گزارش های درون سازمانی، مجموعه قابل توجهی از اطلاعات و داده 
ها را در اختیار قوه قضاییه قرار داده است که تجزیه و تحلیل آن ها می تواند به 
بهبود عملکرد قوه کمک کند. معاون اول قوه قضاییه با اشاره به مشکلات معیشتی 
مردم و گلایه های آنها از برخی دستگاه ها و سازمان ها که در جریان ملاقات با 
روسای کل دادگستری ها و دادستان ها بیان می شوند، بر ضرورت تعریف و 
تدوین سازوکاری منسجم برای همکاری و نامه نگاری قوه قضاییه با دستگاه ها و 

سازمان های مختلف کشور تاکید کرد.
 کاهش 10 درصدی میانگین زمان رسیدگی به پرونده ها

همچنین در این نشست، عیسی زارع پور رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات 
قوه قضاییه به ارائه گزارشی آماری از وضعیت رسیدگی به پرونده ها در دستگاه 
قضائی کشور پرداخت و با اعلام کاهش  ۹  و نیم تا 10 درصدی میانگین زمان 
رسیدگی به پرونده ها گفت: آمار پرونده های موجود در دستگاه قضایی کشور با 
وجود افزایش ۶ درصدی ورودی پرونده ها، کاهش ۷ درصدی داشته است. رئیس 
مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه با اشاره به راه اندازی سامانه ای در اواخر 
خرداد امسال برای نظرسنجی از مراجعه کنندگان به واحدهای قضایی گفت: در 
هشت ماه گذشته بیش از ۳00 هزار نفر از مراجعه کنندگان به واحدهای قضایی 
در این نظرسنجی شرکت کرده و درباره بیش از یک میلیون نفر از همکاران قضایی 

ما نظر خود را اعلام کرده اند که رضایتمندی ۷0 درصدی آنها را نشان می دهد.

اخبار

فروزان آصف نخعی*

 
رئیس جمهور گفت: آمریکا به ناچار در برابر ملت بزرگ ایران زانو خواهد زد 

و تحریم های ظالمانه را کنار خواهد گذاشت.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز دوشنبه در پنجاه و سومین 
هفته پویش ملی تدبیر و امید برای جهش تولید و بهره برداری از طرح های 
ملی وزارت نفت در استان های ایلام و بوشهر اظهارداشت: همه آن چه ما تا 
پایان امسال که حالا هفته های پایانی را سپری می کنیم به دست آورده ایم 
در سایه اراده، ایمان و ایستادگی شما بوده و اگر افتتاح، موفقیت و پیروزی 

داشتیم برای فرزندان این ملت و جوانان عزیز ما بوده است.
وی افزود:: همه اقشار مردم و گروه ها تلاش بسیار عظیم و بزرگی انجام 
داده اند و مطمئنم دنیا و آمریکا ناچار خواهد شد در برابر این ملت بزرگ زانو 
بزند و تحریم های ظالمانه را کنار بگذارد، البته ما یک پیروزی بزرگ به دست 

آوردیم و آن این است که آن قصاب و آن قاتل در آمریکا سرنگون شد.
روحانی اضافه کرد: دولت جدید تاکنون چهار بار اعتراف کرده که فشار 
این  نرسیده است،  نتیجه  به  و  بوده  آمریکا غلط  حداکثری دولت قبلی 
بزرگترین موفقیت ما در تاریخ است که خود آن ها که این تحریم را بر ما روا 
داشتند به خاطر ایستادگی ملت مان امروز کاملا اعتراف می کنند که این 
تحریم و فشار به جایی نرسیده است و ما ان شاء الله سال آینده، همه تلاش و 
امیدمان این است که هم از لحاظ بیماری کرونا و هم از لحاظ تحریم شرایط 

پیش روی ملت عزیز و بزرگوارمان باشد.
رییس دولت تدبیر و امید با اشاره به طرح هایی که در شرایط بسیار سخت 
تحریم و کرونا در سال ۹۹ افتتاح شد، گفت: امروز پنجاه و سومین برنامه 
افتتاح ماست، البته ما افتتاح ها را پنج شنبه ها انجام می دهیم. آخر سال 
وقت کم آوردیم و آنقدر پنج شنبه نداریم، بنابراین روزهای دیگر را هم اضافه 

کردیم که برنامه های ما به افتتاح برسد.
وی با بیان اینکه صنعت نفت و صنعت پتروشیمی برای ما بسیار حائز 
اهمیت است، گفت: البته صنعت نفت در تاریخ ما به عنوان یک صنعت 
سیاسی، اقتصادی گره خورده است. بار بودجه در سال های قبل بر دوش 
این صنعت بوده است در سال های اخیر مخصوصا در سالی که گذشت، ما 

تقریبا اتکایی به نفت نداشتیم و کشور با کمترین اتکا به نفت اداره شد.
کمترین اتکا به بودجه نفت در سال های اخیر

روحانی افزود: البته در سال ۹۸ و ۹۷ هم کشور با اتکای بسیار کم به نفت 
اداره شد. بودجه کشور به طور متوسط در دولت قبل ۷0 یا ۸0 میلیارد دلار 
و در برخی سال ها بالای 100 میلیارد به نفت متکی بود. در این دولت با 
کمترین اتکا به بودجه نفت مخصوصا در سه سال اخیر کشور را اداره کردیم.
 رییس جمهوری با بیان اینکه بخش اعظمی از بودجه ما در تاریخ ایران- 
از زمانی که نفت کشف شده است- صنعت کشور، فعالیت های اقتصادی 
کشور و بسیاری از پروژه های عمرانی به نفت متکی بوده است، تصریح کرد: 
نفت یک صنعت مهم و عظیم است و همین امروز اگر خدای نکرده شیر نفت 
و گاز بسته شود همه فعالیت ها متوقف می شود و از حمل و نقل گرفته تا برق  

و بسیاری از فعالیت ها و خدمات متکی به نفت و گاز و میعانات است.
رییس دولت تدبیر و امید با تاکید بر اینکه اتکا بودجه جاری به نفت باید 
برداشته شود، گفت: صنعت نفت مهمترین صنعت کشور است و بقیه 
صنعت ها و خدمات کشور وابسته به این صنعت هستند بنابراین ما نباید 

اهمیت این صنعت را از یاد نبریم.
روحانی با بیان اینکه در طول دولت یازدهم و دوازدهم کارهای بی نظیری 
در بخش نفت انجام گرفت، اظهار کرد: اگر به تاریخ نگاه کنیم مقدار گازی 
که در دولت تدبیر و امید افزوده شده، بالای هزار میلیون متر مکعب است 
یعنی از ۶00 میلیون متر مکعب در روز به بالای هزار میلیون یعنی بالای یک 

میلیارد مترمکعب رسیده است.  
از میدان مشترک نفتی با قطر همتراز استفاده می کنیم

رییس جمهوری با تاکید بر این که در برداشت از منابع مشترک کارعظیمی 
انجام گرفته است، گفت: بعضی ها فکر می کنند دولت یازدهم و دوازدهم 

در احقاق حقوق مردم فقط در سایه برجام کار کرده است. البته برجام کار 
بسیار بزرگی برای احقاق حقوق مردم بوده است و از بس بزرگ بوده است 
دنیا توطئه کرد که کمر برجام را بشکند. آدم خاصی مثل ترامپ آمد و مجری 

توطئه های صهیونیست ها و ارتجاع در منطقه علیه برجام شد.  
روحانی افزود: یکی از مواردی که برای احقاق حقوق مردم تلاش شده 
است مساله بهره برداری از منابع مشترک نفتی و گازی است که در این بخش 

کار بسیار بزرگی انجام گرفته است.
وی ادامه داد: در منطقه پارس جنوبی که میدان مشترک ایران با قطر 
است، قطر دو برابر استفاده می کرد و ما عقب بودیم و امروز هم طراز و حتی 

یک مقدار جلوتر از این منابع عظیم مشترک استفاده می کنیم.  
رییس جمهوری اضافه کرد: فرق منبع اختصاصی با مشترک در این است 
که از منبع اختصاصی هر زمانی که بخواهید می توانید استفاده کنید اما در 
منبع مشترک همسایه استفاده می کند یعنی هر ساعتی بخشی از منابع ما 
از دست می رود. از این منبع مشترک هم همسایه عزیز ما باید استفاده کند و 

هم ما این کار را انجام دهیم که این کار را کردیم.
وی با یادآوری برداشت از میادین مشترک غرب کارون گفت:  تولید ما در 
این منطقه ۵ برابر شده است بنابرایندولت توانسته با سرمایه گذاری در این 

منطقه  جلو از دست رفتن حقوق مردم را بگیرد.
رییس جمهوری با بیان اینکه قبلًا استفاده از این میدان صفر بوده است، 
گفت: با تلاش های انجام شده در سال ۹۲ و ۹۳ تا پایان سال ۹۵ به تولید 
۳0 هزار بشکه در میدان مشترک رسیدیم  و امروز فاز دوم آن را افتتاح کرده 

ومی توانیم ۶۵ هزار بشکه در روز از این میدان مشترک استفاده کنیم.
 رییس دولت تدبیر و امید خطاب به ملت ایران گفت: همه آنچه که تا پایان 
امسال، به دست آورده ایم در سایه اراده، ایمان ایستادگی شما مردم بوده 
است و اگر افتتاح و موفقیتی داشتیم، مربوط به فرزندان این ملت و جوانان 
عزیز و همه مردم از همه اقشار و گروه ها بوده است که تلاش بسیاری انجام 

داده اند.

رئیس قوه قضائیه القای یأس در جامعه را گناهی نابخشودنی دانست و گفت امروز 
از بهترین اعمال این است که امید در جامعه افزایش یابد و همکاران دستگاه قضا 
می توانند با همت مضاعف و تلاش بیشتر و سامان دادن کارها نقش به سزایی در این 

زمینه داشته باشد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی صبح دیروز در نشست شورای عالی قوه قضائیه با 
شورای قضائی استان ها که به صورت ارتباط تصویری برگزار شد به موضوع اجرای 
ماده ۴۷۷ نیز اشاره کرد و گفت: حکم صادره برای پرونده بعد از صدور حکم دادگاه 

تجدیدنظر قطعی و لازم الاجراست.
و  قانون  برای تضمین اجرای  افزود: درخواست اجرای ماده ۴۷۷ صرفاً  رئیسی 
موازین شرع و رعایت حد و عدل است و یک مرحله دیگر دادرسی نیست. وی متذکر 
شد، اعمال ماده ۴۷۷ برای آن است که خدای نکرده در ارتباط با یک پرونده حکم 

خلاف شرع صادر نشود و اصل بر صحت احکام صادره است.
رئیس قوه قضائیه با تقدیر از همت مضاعف همکاران قضائی در استان ها که با 
وجود شرایط کرونایی در یکسال گذشته اقدام جهادی در رسیدگی به پرونده های 
معوقه داشتند تأکید کرد: با پیگیری این روند باید پرونده های معوقه هر چه سریع تر به 
سرانجام برسد. رئیسی در بخش دیگری از سخنانش بر لزوم توجه به ساز و کار مصالحه 
و انجام صلح و سازش نیز تأکید کرد و گفت: آن دسته از دعاوی مالی و خانوادگی که 
در شورای حل اختلاف و دادگاه ها با مصالحه قابل حل و فصل هستند باید از همین 

طریق به نتیجه برسند.
رئیس دستگاه قضا همچنین لزوم سلامت همکاران دستگاه قضا تأکید کرد و گفت: 
سلامت قوه قضائیه تضمین کننده سلامت تصمیمات و آرا و احکام قضائی است و 

خدشه در این امر به همه تصمیمات نظام قضائی صدمه می زند.
وی با تأکید بر لزوم نظارت مستمر بر تداوم عملکرد خوب همکاران قضائی به مدیران 
و همچنین مسئولان بخش های حفاظتی و نظارتی قوه قضائیه متذکر شد که اگر 
مشاهده کردند فردی به هر دلیل دچار آسیب شده و یا یک خناس قصد نفوذ در 
همکاران قضائی و ایجاد انحراف و خلل در روند دادرسی عادلانه دارد با اقدام به موقع و 
هشدار لازم از این امر جلوگیری کند. وی با بیان اینکه مدیریت بدون نظارت معنا ندارد 
گفت باید بر لزوم پیشگیری از لغزش همکاران دستگاه قضا اهتمام ویژه داشت و هر جا 

تخلفی شکل گرفت با آن برخورد کرد تا مجموعه قضائی دچار مسئله و آسیب نشود.

رئیسی با بیان اینکه اعتماد عمومی بزرگترین سرمایه دستگاه قضائی است که نباید 
مخدوش شود تأکید کرد: هر کس به دستگاه عدلیه پناه آورد باید احساس کند که 
حقوق او ستاندن می شود و وای به روزی که کسی احساس کند دستگاه قضائی حق 

او را نمی دهد.
رئیس قوه قضائیه القای یأس در جامعه را گناهی نابخشودنی دانست و گفت امروز 
از بهترین اعمال این است که امید در جامعه افزایش یابد و همکاران دستگاه قضا 
می توانند با همت مضاعف و تلاش بیشتر و سامان دادن کارها نقش به سزایی در این 

زمینه داشته باشد.
اقتدار بدون عدالت هرگز در صراط مستقیم قرار نمی گیرد

رئیس قوه قضاییه دربخش دیگری ازسخنان خود گفت: اقتدار بدون عدالت هرگز 
در صراط مستقیم قرار نمی گیرد و قدرتمندی بدون رعایت عدالت فقط نوعی قدرت 

نمایی است.
رئیس قوه قضائیه گفت: شرط قضاوت عادلانه آراستگی به دانش و ادب است و 

قضات ما هم باید از دانش برخوردار باشند هم موظف به آداب باشند.
رئیسی افزود: بسیاری با جوسازی حق را باطل و باطل را حق جلوه می دهند، اما 
برای عبور از فضای غبارآلود و قضاوت بحق و عادلانه باید در مسیر تقوای الهی حرکت 
کرد تا از قدرت تمیز حق و باطل برخوردار شد آیت الله رئیسی تشخیص موضوع، 
تشخیص حکم، تناسب حکم و موضوع و اراده پولادین برای تصمیم گیری و صدور 
حکم مبتنی بر مبانی را امری مهم دانست و از علم و ادب و تقوی به عنوان لوازم مورد 

نیاز برای این کار یاد کرد.
رئیس دستگاه قضایی گفت: امروز می بینیم آمریکایی ها که ادعای حقوق بشر 
دارند، حقوق ملت ها را پایمال می کنند و صرفاً نمایش قدرت می دهند.آن ها در 
سوریه مراکز مقاومت را می زنند، اما از آن طرف پرونده قاچاقچی را مطرح می کنند 
و از سعودی ها هم باج می گیرند، اما از سوی دیگر مدعی اجرای عدالت هستند در 

حالیکه تاکنون دیده نشده آن ها عدالت را اجرا کنند.
وی تصریح کرد: آن ها حق را زیر پا می گذارند و عدالت را لگدمال و مردم حق خواه 
را سرکوب می کنند، اما مدعی حقوق بشر هستند در حالیکه مردم دنیا بخوبی آن ها را 
می شناسند دیگر فریبشان را نمی خورند و می دانند که آمریکایی ها تضییع کننده حق 

و پیمان شکن هستند.

رئیس قوه قضائیه :

القای یأس در جامعه گناهی نابخشودنی است

روحانی در افتتاح طرح های وزارت نفت:

آمریکا به ناچار مقابل ملت ایران زانو خواهد زد 

احیای  و  بازسازی  جمهوری  رییس  اول  معاون 
امید و اعتماد را مهمترین مسئله عنوان کرد و گفت: 
و  زمینه مسئول هستند  این  در  همه دستگاه ها 
سازمان های مردم نهاد و خانه های مرتبط با جوانان 
می توانند با گفت و گو و تضارب آرا پیشنهادات و 
راهکارهای خود را در اختیار شورای عالی جوانان 
قرار دهند.  اسحاق جهانگیری  روزدوشنبه در سی و 
نهمین جلسه شورای عالی جوانان که به ریاست وی 
برگزار شد، با اشاره به چالش ها و مشکلات پیش 
روی مردم به ویژه جوانان گفت: در شرایط کنونی 
دشمنان تلاش می کنند تا جوانان کشور نسبت 
به آینده مایوس و بدبین شده و به اعتماد آن ها به 
خود و کشور آسیب بزنند که باید برای مقابله با این 

تحرکات برنامه ریزی کرد.

وی با تاکید بر اینکه یکی از وظایف و اولویت های 
افق گشایی پیش روی  باید  شورای عالی جوانان 
مهمترین  امروز  گفت:  باشد،  جوانان  و  کشور 
مساله این است که چگونه می توان امید و اعتماد 
را به جامعه بازسازی و احیا کرد. در این زمینه همه 
دستگاه ها مسئول هستند و مجموعه سازمان های 
مردم نهاد و خانه های مرتبط با جوانان می توانند 
با گفت و گو و تضارب آرا پیشنهادات و راهکارهای 

خود را در اختیار این شورا قرار دهند.
شورای  و  دولت  قطعاً  کرد:  تصریح  جهانگیری 
عالی انقلاب فرهنگی و سایر نهادهای حاکمیتی 
می توانند از این راهکارها و نتایج جلسات مذکور 

بهره مند شوند.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به موضوع 

اوقات فراغت جوانان، گفت: تا پیش از این وقتی 
درباره اوقات فراغت سخن به میان می آمد تصور 
زمان هایی که  در  نوجوانان  و  بود که جوانان  این 
آموزش رسمی آنها به پایان رسیده مانند تابستان ها 
باید چه برنامه هایی داشته باشند. اما امروز اوقات 
فراغت فراتر از مباحث آموزشی است و باید با توجه 
تاثیر فراوان آن در سلامت روانی و تکمیل شخصیت 
جوانان، اهتمام ویژه ای نسبت به این مقوله داشته 
باشیم.  در این جلسه که وزرای ورزش و جوانان، 
ارشاد  و  فرهنگ  اجتماعی،  رفاه  و  کار  تعاون، 
اسلامی و آموزش و پرورش و نیز رییس سازمان 
امور اداری و استخدامی و معاون رییس جمهوری 
در امور زنان و خانواده حضور داشتند، کلیات برنامه 

ملی اوقات فراغت جوانان به تصویب اعضا رسید.

معاون اول رییس جمهوری:

 بازسازی و احیای امید و اعتماد مهمترین مسئله است
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علائمی که سالمندان باید جدی بگیرند 

سلامت 

اگر قصد جابه جا کردن یک جسم بلند، مثل کمد یا ویترین را دارید، با 
کمک یک نفر دیگر پایه های آن را روی زمین سر بدهید و به روش زیگزاگی 

جابه جا کنید.
روزهای منتهی به آخر سال در بسیاری از خانه ها رسم خانه تکانی در 
حال انجام است. در همین چند روز افراد خانه بیشتر از همیشه دستمال 
گردگیری به دست می گیرند، از مواد شوینده استفاده می کنند، بالای 

نردبان و چهارپایه می روند و اجسام سنگین را بلند می کنند.
هرکدام از این کارها اگر بدون احتیاط و بدون توجه به وضعیت جسمی 
فرد انجام بشود، خطرات زیادی برای وی به همراه دارد. قرار است خانه های 
خود را تمیز و نو کنیم اما قرار نیست در شروع سال جدید جسم آسیب دیده 

و بدنی با دردهای مختلف داشته باشیم.
در این راهنما چند توصیه برای یک خانه تکانی ایمن را برایتان جمع آوری 
کرده ایم. توصیه ها با مشورت پزشکان، تجربه  افراد و مراجعه به منابع معتبر 

آرشیوی گردآوری شده است.
اصول بلند کردن جسم سنگین

در خانه تکانی بعضی از وسائل خانه نیاز به جابه جایی دارند. توصیه کلی 
این است که افراد، جسم سنگین بلند نکنند اما در مواقع ضرورت، چاره ای 
جز این نیست. پس اگر مجبور شدیم بهتر است چند راهکار بلد باشیم تا به 

کمر، گردن و پاهای خود فشار وارد نکنیم.

برای بلند کردن هر جسمی از روی زمین، چه سنگین و چه سبک، 
نزدیک آن به حالت چمباتمه بنشینید؛ دستها را در جای مناسبی از جسم 
که خطر افتادن و سرخوردن ندارد قرار بدهید و با کمک پاها از زمین بلند 

بشوید. در حین بلند شدن نیز جسم را نزدیک بدن خود نگه دارید.
به طور کلی بهتر است اجسام سنگین را به همین روش و دو نفره یا 
چندنفره بلند کنیم. اما اگر کسی دیگری در دسترس نبود؛ این روش 
کمترین فشار را به پا و کمر وارد می کند. برای زمین گذاشتن جسم نیز 
همین مراحل را به صورت برعکس طی کنید و هیچوقت از کمر خم نشوید.
بعضی از افراد به خصوص خانمها وقتی کمک ندارند، برای جابه جایی 
اجسام، روی زمین می نشینند و جسم را با کف پا هل می دهند. این روش 
برخلاف تصور اصلا بی خطر نیست و هم به ستون فقرات و مهره های کمر 

و هم به زانو فشار زیادی وارد می کند.
اگر قصد جابه جا کردن یک جسم بلند، مثل کمد یا ویترین را دارید، با 
کمک یک نفر دیگر پایه های آن را روی زمین سر بدهید و به روش زیگزاگی 

جابه جا کنید.
برای این منظور وسائلی مثل کمربندهای مخصوص و یا چرخ هم وجود 

دارد که می توانید آنها را تهیه و برای هربار جابه جایی استفاده کنید.
هوای ریه های خود را داشته باشید

آسیب فراگیر دیگر موقع تمیزکاری و خانه تکانی آسیبی است که استفاده 

از لوازم شوینده به سیستم تنفس و ریه وارد می کند. استفاده بیش از اندازه 
از مواد شوینده ویا درست کردن ترکیبی از آنها برای گرفتن نتیجه بهتر در 
تمیزی، کار درستی نیست. چون استنشاق گاز ناشی از این موارد آسیب 
جدی به ریه وارد می کند. آسیبهایی مثل سرفه های پیایی و آزاردهنده تا 
چندین ماه، برونشیت مزمن و تنگی نفس. برخی از این آسیبها دائمی 

بوده و برای همیشه ریه فرد را حساس و تحریک پذیر می کند.
از طرف دیگر مخلوط کردن بعضی شوینده ها با یکدیگر مثل سفیدکننده 
و جوهرنمک، گازی به شدت سمی تولید می کند که استنشاق آن در 

محیط بسته می تواند حتی باعث از هوش رفتن فرد هم بشود.
مواد شوینده قوی را هیچوقت با هم ترکیب نکنید و مقدار زیاد آنها را به 
هیج عنوان در محیط بسته استفاده نکنید. موقع خانه تکانی پنجره ها را باز 
بگذارید و موقع شستشوی سرویس های بهداشتی علاوه بر باز گذاشتن 
در، تهویه فضا را هم روشن بگذارید. در کنار همه اینها برای استفاده از هر 
نوع مایع و شوینده حتما از ماسک برای دهان و دستکش برای محافطت از 

پوست دست استفاده کنید.
خطر برق گرفتگی!

خانه تکانی وقت تمیز کردن جزئیاتی از خانه است که شاید سالانه فرصت 
نکنیم آنها را تمیز کنیم. بخشی از این جزئیات مربوط به سیستم روشنایی 
خانه مثل لوسترها و لامپ هاست. موقع تمیز کردن این لوازم باید حتما 
برق خانه را قطع کنیم و از ورود آب و موادشوینده هم به اجزای لوستر و 

لامپ جلوگیری کنیم.
باید حواسمان  با طی کمی مرطوب می شوییم،  اگر دیوارها را حتی 
به کلید و پریزها باشد. کوچکترین اتصالی این اقلام در برخورد با آب، 
برق گرفتگی به همراه خواهد داشت. رعایت این موارد در آشپزخانه هم 
خیلی مهم است. حتما قبل از آب ریختن و تمیزکاری با دستمال خیس، 
برق را قطع کنید و دوشاخه های وسائل برقی را هم از پریز بکشید. هرموقع 
از خشک شدن محل کلید و پریزها و زمین مطمئن شدید، برق را دوباره 

وصل کنید.
مراقب دستها و کتف خود باشیم

اغلب افراد سطوح بلندتر از قد خود را با ایستادن روی پنجه پا، نگاه کردن 
به بالا و بلندکردن دستها تمیز می کنند. مجموع این سه حرکت کتف و 

عضلات دست را در معرض آسیب و گرفتگی قرار می دهد.
برای تمیز کردن سطوح بلندتر از قد خودمان، حتما از نردبان و چهارپایه 
استفاده کنیم. طوری که سطح موردنظر دقیقا موازی با صورت ما باشد و 

نیازی به بالا نگه داشتن زیاد گردن و دستها هم نباشد.
اما در استفاده از چهارپایه و نردبان هم باید نکات ایمنی مثل سر نبودن 
زمین، سالم بودن اجزای اتصال چهارپایه و نردبان و ایمنی آنها مطمئن 
باشیم. بهتر است یک نفر در پایین نردبان بایستد و با دست، ایمنی آن را 
کنترل کند. همچنین لوازم موردنیاز تمیزکاری را هم جهت جلوگیری از خم 

شدن، به دست کسی که بالای نردبان است برساند.
ستراحت و درمان به موقع

خانه تکانی را به روزهای محدود و کار با عجله بدل نکنید. در بین کار قبل 
از اینکه احساس خستگی بیش از اندازه کنید، استراحت کنید و عضلات 
را نرمش بدهید. حتی بهتر است قبل از شروع کار با حرکات کششی بدن 
را گرم کنید. اگر در حین کار آسیب دیدید و دچار گرفتگی یا کبودی در 
بدن شدید، در ۲۴ساعت اول درد را کمپرس آب سرد کنترل کنید و کاهش 
بدهید. اگر درد با گذشت زمان شدیدتر شد حتما به پزشک مراجعه کنید.

خانه تکانی را به روزهای محدود و کار با عجله بدل نکنید ؛

چگونه در خانه تکانی مراقب سلامت جسمی خود باشیم؟

مطالعات محققان دانشگاه هیروشیما در ژاپن نشان می دهد ویتامین ب  B۶( ۶ ( با 
کاهش التهاب و تقویت سیستم ایمنی، منجر به کاهش احتمال بروز ترومبوز )لخته شدن 

خون( و طوفان سایتوکین که از عوارض شایع کرونا هستند، می شود. 
به گزارش روز دوشنبه پایگاه خبری مدیکال نیوز، تحقیقات گسترده ایی در زمینه 
بررسی تاثیر ویتامین ها و مواد معدنی مختلف بر عوارض ناشی از کرونا در سراسر جهان 
صورت گرفته است ولی تا به حال تحقیقی در زمینه تاثیر ویتامین ب۶ بر واکنش ایمنی 

بدن بر اثر کووید 1۹ انجام نشده بود.
مطالعات اخیر محققان دانشگاه هیروشیما در ژاپن بیانگر آن است که علاوه بر شستن 
دست ها، رعایت فاصله اجتماعی و اجتناب از تجمع های دوستانه و خانوادگی، مواد 

غذایی نیز به عنوان اولین جبهه دفاعی در مقابل ویروس کووید 1۹ موثر هستند.    
این مطالعه به بررسی اثر ویتامین ب۶ بر اثرات کووید 1۹ پرداخته است.

این ویتامین نقش مهمی در سطح انرژی و ایمنی بدن دارد و کمبود آن به خستگی، 
درد مزمن و کمبود انرژی منجر می شود.

مصرف روزانه ۵0 تا 100 میلی گرم از این ویتامین توصیه شده است. مصرف این 
ویتامین به ویژه برای کودکان و سالمندان ضروری است.

ویتامین ب۶ با مهار التهاب و استرس اکسیداتیو برای مقابله با بیماری هایی مانند 
دیابت و بیماری های قلبی عروقی مفید است.

در ادامه این تحقیق آمده است: ویروس کرونا و آنفلوآنزا منجر به آسیب ریه، بروز طوفان 
سایتوکین و التهاب سلول های اندوتلیال ریه می شود.

طوفان سایتوکین )cytokine storm( یک واکنش غیرطبیعی ایمنی است. این واکنش 
نوعی سندرم پاسخ التهابی سیستمیک است و می تواند با علایم مانند تب، خستگی، 
بی اشتهایی، درد مفاصل، تهوع، استفراغ، اسهال، عوارض پوستی، تنفس سریع، تپش 

قلب، افت فشار خون، تشنج، سردرد، توهم و لرزش همراه باشد.
از طرفی بر اساس تحقیقات قبلی،  ترومبوز )لخته شدن خون( یکی دیگر از عوارض 
کووید 1۹ است که با انسداد مویرگ ها، احتمال آسیب های قلبی، کلیه، ریه و کبد را 

افزایش می دهد.
بر اساس مطالعات محققان دانشگاه هیروشیما، ویتامین ب۶ با اثرات ضد التهابی و 
تقویت سیستم ایمنی، قادر به کنترل طوفان سایتوکین و ترومبوز است و می تواند علائم 
کووید 1۹ را کاهش دهد. سینه مرغ، دانه آفتابگردان، نخود، لوبیا، پسته، دانه کنجد و 

گوشت گاو حاوی این ویتامین هستند.
محققان هشدار می دهند که افراد از مصرف خودسرانه مکمل های ویتامین پرهیز کنند 

و مشورت با پزشک در این زمینه ضروری است.
ووهان چین  اواخر سال ۲01۹ در شهر  از  بیماری کووید 1۹  کرونا عامل  ویروس 
مشاهده و در مدت کوتاهی در همه جهان منتشر شد؛ به طوری که سازمان بهداشت 
جهانی در اسفند ۹۸ )فوریه ۲0۲0( بروز همه گیری جهانی )پاندمی( این بیماری را تأیید 
کرد. بیماری کووید 1۹ بر اساس آمار رسمی کشورها تاکنون حدود 11۲ میلیون نفر را در 
دنیا مبتلا کرده و بیش از ۲ میلیون و ۴۵0 هزار نفر نیز بر اثر بیماری کووید1۹ جان خود 
را از دست داده اند. در ایران نیز، تاکنون یک میلیون و ۶۲۳ هزار و 1۵۹ نفر در کشور به 
طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده اند و تعداد جان باختگان کرونا نیز به ۵۹ هزار و 

۹۸0 نفر رسیده است.
به تازگی نیز جهش ویروس کرونا در انگلیس و آفریقا که موجب افزایش سرایت، 
بیماری زایی و مرگ و میر آن شده، نگرانی های جدیدی را در جهان به وجود آورده است.
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چطور بفهمیم تغذیه سالمی داریم؟
تغذیه خوب به معنای انتخاب رژیم غذایی متعادل و اجتناب از غذاهای مضر 
از طریق شیرینی ها،  یعنی محدود کردن دریافت کالری  تغذیه خوب  است. 
غذاهای فوری و ... و انتخاب میزان کافی از میوه ها و سبزیجات، پروتئین ها، دانه 

های کامل، حبوبات، آجیل و چربی های سالم.
تغذیه خوب به معنای انتخاب رژیم غذایی متعادل و اجتناب از غذاهای مضر 
از طریق شیرینی ها،  یعنی محدود کردن دریافت کالری  تغذیه خوب  است. 
غذاهای فوری و ... و انتخاب میزان کافی از میوه ها و سبزیجات، پروتئین ها، دانه 

های کامل، حبوبات، آجیل و چربی های سالم.
پیروی از یک دستور غذایی سالم، همراه با 10 علامت مشخص در بدن است:

موهای قوی و درخشان: همانطور که موهای شکننده و خشک و نازک می  
تواند علامت این باشد که مشکلی در بدن وجود دارد )مثلا کم کاری تیروئید، 
استرس یا عدم جذب مواد مغذی(، عکس این قضیه هم صادق است: موهای 
سالم هم نشانه  ای از بدن سالم هستند. موهای شما نمودار سلامت عمومی  تان 
هستند. تغذیه خوب، بهترین شرایط را برای داشتن موهایی قوی و درخشان فراهم 
می  کند. تغذیه با عناصر کلیدی غذایی مانند پروتئین، ویتامین  ها و چربی های 
سالم، در موهای شما انعکاس پیدا کرده و نشان می  دهد که بدن  تان قادر است 

تمام مواد غذایی مفید را جذب کند.
سطوح انرژی ثابت: سطح انرژی شما می تواند وابسته به تغذیه شما باشد. 
دریافت مواد مغذی برای تامین انرژی به ویژه آهن را نادیده نگیرید. به یاد داشته 
باشید که نگه داشتن سطح قند خون در محدوده سالم آنهم با مصرف فیبر، و 

چربی های سالم، سطح انرژی را بالا نگه میدارد.
عملکرد ذهنی موثر: این که چطور رژیم غذایی روی عملکرد روانی تاثیر می 
گذارد، هنوز درک نشده است با این حال این نکته ثابت شده که تغذیه ضعیف و 
بدون چربی های ضروری یا سایر ویتامین ها می تواند منجر به افت عملکرد ذهنی 
و حتی افسردگی شود. جالب است بدانید که عدم تعادل باکتری های مفید روده 
نیز بر عملکرد ذهنی تاثیر می گذارد. در عوض افزایش سطح پروبیوتیک ها با 

افزایش خلق و خوی و کاهش استرس همراه است.
سطح چربی خون سالم: کلسترول و تری گلیسیرید، چربیهای اصلی در خون 
شما هستند و آنچه می خورید، ورزش، و ژنتیک می تواند روی آنها تاثیر بگذارد. 
تری گلیسیرید بالا و کسترول ال دی ال هر دو می توانند خطر ابتلا به بیماری های 
قلبی عروقی را افزایش دهند و منجر به کاهش کلسترول خوب خون شوند. این در 
حالی است که مصرف اسیدهای چرب امگا ۳ صرف نظر از دریافت بیش از حد 
کالری، می تواند کلسترول و تری گلیسیرید را در محدوده سالم نگه دارد. مصرف 

فیبر نیز در پایین نگه داشتن ال دی ال موثر است.
قند خون در محدوده طبیعی: به گزارش مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری 
های ایالات متحده، ۲۹ میلیون آمریکایی به دیابت مبتلا است و این در حالی 
است که از هر ۴ نفر، یک نفر از این بیماری در خود خبر ندارد. این در حالی است 
که حفظ وزن در محدوده سالم، انتخاب یک رژیم غذایی متعادل و ورزش در 
کاهش قند خون موثر است. محدود کردن غذاهای با قند بالا و کم فیبر یکی از راه 
های موثر کنترل قند خون به شمار می رود. مصرف غذاهای پرفیبر و چربی های 

سالم می تواند به نوسانات قند خون کمک کند.
به  ابتلا  افزایش خطر  معنای  به  بالا  فشار خون  داشتن  فشار خون سالم: 
بیماری های قلبی عروقی و سکته مغزی است. خبر خوب این است که شما 
مجبور نیستید برای کاهش فشار خون، رژیم غذایی پیچیده ای را دنبال کنید. 
پیروی از یک رژیم غذایی به نام دش، به شما در کنترل فشار خون بالا کمک می 
کند. این رژیم غذایی سرشار از میوه ها، سبزیجات، غلات کامل، پروتئی و لبنیات 
کم چربی است. غذاهای شیرین، چرب و گوشت قرمز در این رژیم محدود است. 
رژیم غذایی دش، پرپتاسیم و کم سدیم است و می تواند در کاهش فشار خون 

موثر باشد.
حرکات منظم روده: یکی از مشخصه های اصلی سلامت بدن، حرکات منظم 
روده است. مصرف کافی فیبر و مایعات دو عامل اصلی تنظیم حرکات روده 
هستند. مصرف غذاهای کم فیبر خطر ابتلا به یبوست را در شما تقویت می 
کند. داشتن یک رژیم متعادل حاوی محصولات پروبیوتیک نیز به تنظیم دستگاه 
گوارش و حرکات روده کمک می کند. ماست، برخی از انواع پنیر، محصولات 
تخمیر شده و ... از محصولات پروبیوتیک هستند. اگر به یبوست مزمن مبتلا 
هستید، با پزشک تان در تماس باشید چون یبوست مزمن خطر ابتلا به هموروئید 

و اختلالات اورولوژی را افزایش می دهد.
سلامت پوست: آنچه می خورید، به طور مستقیم بر روی پوست شما تاثیر می 
گذارد. پوست به دریافت آنتی اکسیدان هایی از جمله ویتامین های سی، ای و 
آ برای کاهش آسیب به سلول ها ناشی از اشعه ماوراء بنفش خورشید، آلودگی، 
افزایش سن و ... نیاز دارد. رژیم غذایی سرشار از میوه ها و سبزیجات، آجیل، دانه 
ها و حبوبات طیف وسیعی از آنتی اکسیدان ها را به بدن می رساند. مصرف آب 

کافی نیز بر روی پوست شما تاثیر گذار است.
سیستم ایمنی قوی: حتی اگر یک رژیم غذایی سالم داشته باشید، هنوز 
هم می توانید بیمار شوید. با این حال، تقویت سیستم ایمنی بدن شما را قادر به 
مبارزه موثرتر با بیماری ها می کند. به گفته محققان دانشکده پزشکی دانشگاه 
هاروارد، سوء تغذیه و استرس شما را در معرض ابتلا به انواع عفونت ها، ناشی از 
ضعف سیستم ایمنی بدن قرار می دهد. دنبال کردن یک رژیم غذایی سرشار از 
آنتی اکسیدان ها، پروبیوتیک ها، روی و سلنیوم برای تقویت سیستم ایمنی بدن 

ضروری است.
استخوان های سالم: دریافت مواد مغذی کافی مانند کلسیم، منیزیم، پتاسیم، 
ویتامین دی و ویتامین کا در تقویت سلامت استخوان ها مهم است. متخصصان 
تغذیه توصیه می کنند که برای جلوگیری از پوکی استخوان بعد از سنین میانسالی 
و یائسگی، یک رژیم غذایی سرشار از میوه ها، سبزیجات و حبوبات را انتخاب کنید 

و مصرف ویتامین دی را به همراه غذاهای سرشار از کلسیم فراموش نکنید.

یک فوق تخصص قرنیه :

مواظب »مروارید بدن« باشید!
فوق تخصص قرنیه گفت: آب مروارید می تواند با بالارفتن سن و عواملی مثل 
ضربه به سر و صورت، مصرف داروهای کورتونی و بیماری های سیستمی تشدید 

شود.
محمد جعفر قائم پناه، درباره »بیماری آب مروارید«،گفت:لنزی طبیعی در پشت 
عنبیه چشم ما وجود دارد که با شکست نور می توانیم اشیاء را در دور و نزدیک 

ببینیم.
وی افزود:این بافت پروتئینی شفاف به مرور زمان و به دلایل مختلف کدر می شود. 
هرگونه کدورت داخل لنز را کاتاراکت یا آب مروارید می گویند و دلیل نامگذاری آن 
به دلیل این است که وقتی کدورت خیلی طول بکشد، وسط مردمک که سیاهرنگ 

است شبیه مروارید می شود؛ به همین دلیل به این بیماری آب مروارید می گویند.
این فوق تخصص قرنیه با بیان اینکه بروز آب مروارید دو علت دارد،افزود:شایعترین 
نوع آن مربوط به سن است؛ معمولا حدود ۴0 تا ۵0 درصد افراد بالای ۴0 سال 

درجاتی از آب مروارید را دارند و با بالا رفتن سن درصد آن بیشتر می شود.
 قائم پناه خاطرنشان کرد:نوع دوم آب مروارید می تواند ناشی از ضربه به سر 
و صورت ایجاد شود  یا ناشی از مصرف داروهای کورتونی باشد. همچنین آب 
مروارید می تواند به دلیل بیماری های سیستمی ایجاد شود و در برخی موارد نیز 
می تواند مادرزادی باشد. وی اضافه کرد: این بیماری در افرادی که دیابت دارند و 

در معرض آفتاب شدید و مواد شیمیایی خاص هستند، شدیدتر است.
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موضوع تغییر رویکرد خانواده های ایرانی برای فرزندآوری به وضعیتی رسیده که از نگاه 
یک استاد جمعیت شناسی، علاوه بر موضوع اقتصادی، عوامل اجتماعی و فرهنگی 
به ویژه سبک زندگی خانواده ها نیز در فرزندآوری اثرگذار بوده و باید آرامش و امنیت روانی 

خانواده نیز تقویت شود.
چندی پیش آماری از سوی مرکز آمار ایران منتشر شد که براساس آن از ۳1 استان 
کشور فقط مادران ۶ استان بیش از ۲ فرزند به دنیا می آورند که همه این استان ها از 
مناطق مرزی کشور به حساب می آیند. بر این اساس، استان های سیستان وبلوچستان، 
خراسان جنوبی و خوزستان بیشترین تولد فرزند و در مقابل گیلان، البرز، مازندران و 
سمنان کمترین تولد فرزند را داشته اند. مرکز آمار همچنین اعلام کرده، میانگین تولد 

فرزند در کشور کمتر از ۲ فرزند یعنی 1.۷ فرزند است.
بر اساس این آمار اکنون میانگین تولد در کشور کمتر از سطح جانشینی است. به این 
معنا که به ازای یک پدر و مادر یک فرزند متولد نمی شود. موضوع جمعیت و بحران های 
متاثر از آنها در آینده چند سالی است که مورد توجه قرار گرفته و برخی از نهادها زنگ 

خطر عدم توجه به مساله جمعیتی در کشور را به صدا درآورده اند.
روند نزولی نرخ موالید در کشور از دهه ۹0 آغاز و این نرخ از سال 1۳۹۴ تشدید شده 
است. براساس نتایج تحقیقات شورای عالی انقلاب فرهنگی، نرخ رشد جمعیت سال 
1۳۹0 معادل 1.۲۹ درصد بود که در سال 1۳۹۵ به 1.۲۴ درصد رسید. در سال ۹۸ این 
رقم برخلاف همه پیش بینی های پژوهشی به کمتر از یک درصد رسید تا جدی بودن 

بحران کاهش جمعیت را بار دیگر به همه گوشزد کند.
تعداد موالید در سال ۹۸ برخلاف پیش بینی یک میلیون و ۲0۵ هزار نفر، یک میلیون 
و 1۹۶ هزار نفر اعلام شد که به اعتقاد کارشناسان با ادامه این روند و بی توجهی به 

سیاست های تشویقی، اوضاع در سال های آینده به مراتب وخیم تر خواهد بود.
نرخ باروری کل کشور باید به ۲.۳ فرزند برسد

موسسه  علمی  هیات  عضو  و  جمعیت شناسی  استادیار  حق شناس  مطیع  نادر 
مطالعات و مدیریت جامع و تخصصی جمعیت کشور در گفت وگو با ایرناپلاس درباره 
تحولات جمعیتی در کشور گفت: زمینه های تاریخی جمعیت کشور نشان دهنده فراز و 
نشیب هایی در میزان باروری، مرگ ومیر و مهاجرت است  که در این میان شاخص باروری 
نسبت به سایر عوامل برجسته تربوده است. وی با بیان اینکه شاخص سنجش فرزندآوری 
باروری کل یعنی تعداد متوسط  باروری کل است، افزود: شاخص  در کشور، میزان 
فرزندانی که یک مادر در طول دوران باروری خود به دنیا آورد. در دهه اول انقلاب شاخص 
باروری کل ۶.۵ فرزند بود، پس از افزایش جمعیت در دهه ۶0 برنامه های تنظیم خانواده 

برای کاهش جمعیت کشور در دستور کار وزارت بهداشت قرار گرفت.
پس از تعدیل میزان رشد جمعیت،  از دهه ۷0 به بعد، کاهش جمعیت در کشور اتفاق 
افتاد و ادامه یافت به گونه ای که امروز زنگ خطر در زمینه فرزندآوری در کشور به صدا 
درآمده است که باید به آن توجه کنیم. به گفته مطیع حق شناس، در حال حاضر میزان 
باروری کل به حدود ۲ فرزند رسیده است. درحالی که براساس استانداردهای جمعیتی 

باید ۲.1 فرزند یعنی در سطح جانشینی باشد و تا ۲.۳ فرزند افزایش یابد.
این استاد حوزه جمعیت شناسی ادامه داد: پیش از ابلاغ سیاست های کلی جمعیت 
توسط رهبر معظم انقلاب در سال ۹۳، متولی مشخصی برای رصد تحولات جمعیتی در 
کشور وجود نداشت. سیاست های رهبری در 1۴ بند ابلاغ و تصریح شد که باید سیاست 
افزایش جمعیتی در کشور دنبال شود. ابلاغ این سیاست ها باعث شد اقدامات خوبی در 
این انجام شود؛ البته زنگ خطرها از قبل زده شده بود. با این حال اقدامات انجام شده 

تا به امروز کافی نبوده است.
ضرورت حرکت به سمت سیاست دوستدار خانواده

به اعتقاد وی، در سیاست های جمعیتی باید به سمت سیاست » دوستدار خانواده « 
حرکت کنیم، اینکه چطور می توان فرزندآوری را در خانواده ها نهادینه کرد.

مطیع حق شناس گفت: مطالعات تطبیقی خوبی در زمینه بررسی این سیاست ها با 
رویکرد پایایی خانواده در موسسه مطالعات جمعیتی انجام شده است. مطالعه ام در مورد 
تجربه کشورهای کره جنوبی و ژاپن که از ساختار سنی سالخورده ای برخوردارند نشان 

داد که به سمت سیاست های دوستدار خانواده حرکت کرده اند.

وی ادامه داد: در کره جنوبی، مهمترین واکنش سیاستی نسبت به کاهش میزان باوری 
این بود که محیط نهادی ایجاد و از خانواده ها حمایت کنند. در کشور ما نیز این موضوع 
باید نهادینه شود؛ کارهای خوبی انجام شده اما نیاز است که نگاه  جامع تری ایجاد شود. 

بی توجهی به این حوزه سبب مشکلات سالمندی در آینده خواهد شد.
رشد جمعیتی زیر یک درصد؛ در سال ۹۸ و ۹۹

این استاد جمعیت شناسی با بیان اینکه میزان باروری در کشور به شدت کاهش یافته 
است، افزود: در سال ۹۸ و ۹۹ میزان رشد جمعیت کشور، زیر یک درصد برآورد شده 
که یک نقطه عطف در تحولات جمعیتی کشور است. کشورمان همیشه رشد جمعیتی 
در حد متعارف داشت اما وقتی افت شدید پیدا می کند به منزله هشدار است. اگر این 
مساله تداوم یابد سطح جمعیت جوان کشور کاهش می یابد. ما برای رشد و توسعه کشور 
نیاز به نیروی جوان داریم. البته نیازهای جمعیت به ویژه جوانان باید دیده شود. معتقدم 
هر سنی،  نیاز خاص خود را دارد که باید به توجه شود. به گفته وی، اگر کاهش جمعیت 
تداوم یابد و میزان باروی پایین بیاید نیروی جوان کشور کاهش پیدا می کند که در نتیجه، 
سالمندی و بار تکفل افزایش خواهد یافت و میزان تولید، سرمایه گذاری و پس انداز نیز با 
مشکل مواجه می شود. مطیع حق شناس ادامه داد: در کشوری با جمعیت جوان، امکان 
سرمایه گذاری و تولید بیشتر است. اگر سیاست های دوستدار خانواده نهادینه و تقویت 
شود به سمت سیاست های افزایش جمعیت پیش خواهیم رفت. نگاه من خوشبینانه 

است. اما طرز تلقی، نگرش و عمل خود مردم و خانواده ها در این زمینه تاثیرگذار است.
سبک زندگی باید تغییر کند

وی افزود: درست است که عامل اقتصادی تعیین کننده بوده اما از نظر من عوامل 
اجتماعی و فرهنگی به ویژه سبک زندگی نیز در فرزندآوری تاثیرگذار است؛ از همه 
مهمتر عامل روانی در خانواده ها اهمیت دارد. باید آرامش و امنیت روانی بر خانواده برای 

فرزندآوری حاکم و تقویت شود.
این استاد دانشگاه در پاسخ به این پرسش که سیاست های دوستدار خانواده باید شامل 
چه مواردی باشد، گفت: نخستین واکنش کشورهای ژاپن و کره جنوبی که دارای ساختار 
سنی سالمند بودند، اتخاذ سیاست مهاجرپذیری همانند کشورهای اروپایی بود که 
درحال حاضر تعدیل شده است. البته مهاجرپذیری، چالش های جمعیتی و اجتماعی 
خاص خود را به همراه  داشته و خواهد  داشت. اما این دو کشور بعدها سیاست های 
حمایتی را در پیش گرفتند که شامل اعطای مشوق ها و تسهیلات بود. از جمله مرخصی 
زایمان به زوجین یا مرخصی  طولانی مدت زایمان به زنان شاغل که در ژاپن به طرح 
فرشته موسوم بود. مطیع حق شناس با بیان اینکه گفتمان بین نسل سالمند با خانواده 
و جوان ها نباید قطع شود، گفت: این عامل مهمی است. در کشور ما این گفتمان شکل 
نگرفته است. در حال حاضر، ۶ درصد از جمعیت  کشور را جمعیت سالمندان ۶۵ سال 

به بالا و ۹.۳ درصد نیز ۶0 سال به بالا تشکیل داده است.
اگرچه این رقم پایین است اما اگر افزایش یابد مشکلات در خانواده ها بیشتر می شود 
و ما با شکاف نسلی روبه رو خواهیم شد که البته امروز هم ایجاد شده است و ما با تغییر 

شکل خانواده مواجه ایم. نتیجه این روند کمرنگ شدن پیوندهای عاطفی است.
افزایش جمعیت نیازمند کارهای پژوهشی عمیق

وی با بیان اینکه می توانیم از تجربه های دیگر کشورها استفاده کنیم، افزود: عملیاتی 
شدن سیاست های افزایش جمعیت نیازمند کارهای پژوهشی عمیق در هر کدام از 
بندهای 1۴ گانه سیاست های ابلاغی جمعیت است. اینها هر ساله باید رصد و پایش 
شود. همچنین نوع نگرش مردم و گفتمانی که میان آنها درباره فرزندآوری وجود دارد 
باید از طریق رسانه های جمعی تغییر کند. اگرچه برنامه های خوبی در این زمینه تهیه 

و در حال تدوین است.
اگر اعطای مشوق ها، تسهیلات و زیربناهای آنها به صورت منطقی فراهم شود می توان 
گفت سیاست های موفق را پیش رو و نرخ رشد جمعیت متناسبی خواهیم داشت. در 
گذشته، در کشور ما خانواده های گسترده با ملحقات شکل گرفته بود. اکنون شکل 
خانواده ها و ازدواج تغییر کرده است. تحولات عمیق در بستر نهاد خانواده و شکل ازدواج 
اتفاق افتاده که اگر رصد نشود نمی گویم بحران اما با یک مساله اجتماعی و جمعیتی 

روبه رو خواهیم بود.

ایمان بررسی می کند؛
چالش فرزندآوری در ایران؛ هشداری که باید جدی گرفت

اجتماعی

با حضور معاون استاندار قم صورت گرفت :

آغازاعطای شناسنامه به فرزندان
 با مادر ایرانی 

درجلسه شورای اطلاع رسانی که روز دوشنبه با حضور معاون سیاسی و امنیتی 
استانداری قم ترتیب یافت، اعطای شناسنامه به فرزندان حاصل از مادران ایرانی 

دراین استان به صورت رسمی عملیاتی شد. 
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم بیان کرد: اعطای شناسامه 
ایرانی به فرزندان حاصل از مادران ایرانی یکی از گام های مثبت کشور طی ماه های 

گذشته بوده است.
به دنبال تصویب »قانون تعیین تکلیف فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با 
مردان خارجی غیرایرانی« در دوم مهرماه 1۳۹۸ توسط مجلس شورای اسلامی، 
»آیین نامه اعطای تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی« 
توسط هیات وزیران تصویب در تاریخ 1۳ خرداد 1۳۹۹ به دستگاه های اجرایی ابلاغ 

شده است.
بیژن سلیمانپور در ادامه  به موضوع ویروس کرونا اشاره و بیان کرد: هیچ راهی برای 
شکست کرونا جز فاصله گذاری اجتماعی، استفاده از ماسک، خودداری از تجمعات 

و سایر شیوه نامه های بهداشتی وجود ندارد.
وی یادآور شد: در شرایط کنونی رسالت و وظیفه خبرنگاران و اصحاب رسانه در 
مسیر اطلاع رسانی و آگاه سازی مردم از خیز مجدد کرونا و خطر این ویروس کشنده 

بیشتر از کادر درمان است.
از اصحاب رسانه استان درخواست داریم در پوشش اخبار کرونا به انتشار صرف 
اخبار بسنده نکنند بلکه در قالب های مناسب خبری مردم از ادامه خطر این ویروس 

آگاه سازند.
سلیمانپور با اشاره به مشکلات ایجاد شده برای یکی از نیروهای بهداشت قم و 
دستگیری چند ساعته وی گفت: نیروهای امنیتی استان همیشه حامی نیروهای 
بهداشت بودند و مشکل اخیر به خاطر یک سوءتفاهم بوده و به خاطر مشکل ایجاد 

شده برای این فرد از وی عذرخواهی می کنیم.
ثبت نام ۷۵۰۰ نفر برای اعطای شناسامه به فرزندان حاصل از مادر ایرانی در قم

مدیرکل اتباع و مهارجرین خارجی استانداری قم نیز  با اشاره به قانون اعطای 
تابعیت به فرزندان حاضل از مادران ایرانی گفت: با تلاش های صورت گرفته و مصوبه 
سال ۹۸ مجلس شورای اسلامی از امسال شاهد اجرای قانون اعطای شناسامه به 

فرزندان حاصل از مادر ایرانی هستیم.
عباس شیرمحمدی عنوان کرد: ۷ هزار و ۵00 نفر تاکنون برای اعطای تابعیت 

ایرانی به فرزندان حاصل از مادران ایرانی در استان قم ثبت نام کرده اند.
وی افزود: از این بین برای ۲ هزار نفر پرونده تشکیل شده که به هزار و ۵00 پرونده 
رسیدگی شده و برای ۷0 نفر از این افراد پس از بررسی های انجام شده شناسامه 

ایرانی صادر شده است.
مدیرکل اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم تصریح کرد: شرایط استان در 
فرزندان حاصل از مادران ایرانی متفاوت تر از سایر استانهای کشور است و تعداد این 

افراد در قم بسیار بیشتر از برخی از استانهای دیگر است.
شیرمحمدی تصریح کرد: استان قم پنجمین استانی است که صدور شناسامه به 

فرزندان حاصل از مادران ایرانی را آغاز کرده است.
۶۳ درصد مردم قم عضو تامین اجتماعی هستند

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم نیز بیان کرد: مجموعه تامین اجتماعی در 
استان قم در چهار دهه اخیر قابل مقایسه با دوران قبل انقلاب نیست و امروز قم یکی 

از قطب های موفق در تحت پوشش قراردادن افراد حائز شرایط است.
علی اصغر دادخواه گفت: تامین اجتماعی استان در دهه های اخیر موفق شده 
در گسترش چتر بیمه ای، فضای فیزیکی و گسترش تعهدات بیمه ای و حمایتی از 

موفقیت های بارز قم در بخش بیمه تامین اجتماعی بوده است.
به گفته وی، ۷۹۴ هزار نفر از جمعیت قم که ۶۳ درصد از ساکنان استان را تشکیل 

می دهد عضو اداره کل تامین اجتماعی هستند.
وی بیان داشت: جمعیت زیر پوشش تامین اجتماعی قم قبل از انقلاب ۳۹ هزار 

نفر بود که امروز نسبت به ۴0 سال گذشته با افزایش ۲1 برابری همراه شده است.
دادخواه گفت: بازنشستگان تامین اجتماعی قم در قبل از انقلاب ۳00 نفر بوده 

که امروز به بیش از ۳0 هزار نفر افزایش پیدا کرده است..
به گفته وی، 1۸ مرکز درمانی در سطح استان قم فعال است در حالیکه قبل از 

انقلاب تنها ۲ مرکز بیمه ای در این استان فعال بود.
مدیرکل تامین اجتماعی قم یادآور شد: ۹۳0 کارگاه صنفی قبل از انقلاب در قم 
فعال بود که امروز این کارگاه های صنفی به بیش از 1۳ هزار واحد تولیدی و صنعتی 
رسیده است. دادخواه همچنین ابراز داشت: دفترچه های کاغذی درمانی از ابتدای 
اسفندماه سال جاری حذف شده است و برخی مشکلات موجود نیز در آینده نزدیک 

به صورت کامل از بین خواهد رفت.
قم سومین شهر سبز کشور

مسئول روابط عمومی سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم نیز در ادامه این 
جلسه، بیان کرد: قم از نظر توسعه فضای سبز شهری در سطح کشور رتبه سوم را به 

دست آورده است.
محمد مختاری افزود: از سال ۹۴ سرانه فضای سبز شهری از حدود 1۵ متر مربع 

به بیش از ۲0 متر مربع توسعه پیدا کرده است.
وی ابراز داشت: دومین پویش "درخت دوستی بنشان" همزمان با روز درختکاری 
در سطح استان قم با کاشت گسترده نهال در سطح مراکز حوزوی، دانشگاهی، 

درمانی، فضاهای عمومی و غیره آغاز می شود.
مختاری تاکید کرد: ۵ بوستان ویژه بانوان در سطح شهر قم راه اندازی شده و برنامه 

ویژه نهال کاری در یکی از بوستانها نیز پیش بینی شده است.
1۵ اسفند ماه به عنوان روز درختکاری نامگذاری شده است.

همچنین در بخشی از این جلسه از لوگوی جدید خانه مطبوعات استان قم با 
حضور معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم و مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

استان رونمایی شد.

۱۳اسفند ماه؛ به صورت حضوری و غیرحضوری:

جشن نیکوکاری با شعار »عیدی برای همه« 
برگزار می شود

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: جشن نیکوکاری امسال با 
شعار » عیدی برای همه «از 1۳ اسفند ماه به صورت حضوری و غیرحضوری برگزار 

می شود.
اکبر میرشکار با اشاره به تلاش امدادگران این نهاد برای تأمین نیازهای ضروری 
و معیشتی شب عید مددجویان گفت: امیدواریم با مشارکت مردم و بهره گیری 
از ظرفیت خیران در جشن نیکوکاری امسال بتوانیم نیازهای اصلی و معیشتی 

مددجویان را بیش از گذشته تأمین کنیم.
وی ترویج فرهنگ انفاق و احسان در جامعه را مقدمه خدمت رسانی بیشتر به ولی 
نعمتان جامعه اسلامی عنوان و تصریح کرد: جشن نیکوکاری نیز با هدف گسترش و 
نهادینه شدن این فرهنگ در بین آحاد جامعه برای خدمت رسانی بیشتر به نیازمندان 

در کشور اجرا می شود.
میرشکار افزایش مشکلات ایتام و محرومان به دلیل شیوع ویروس کرونا را یادآور شد 
و افزود: با توجه به اینکه افراد بی بضاعت در شب عید، چشم انتظار کمک هستند 
باید همه با هم برای تأمین نیازهای ضروری و سبد حمایتی و معیشتی آنها تلاش 

کنیم.
مدیرکل کمیته امداد قم شعار جشن نیکوکاری امسال گفت: از مردم و خیران تقاضا 
می کنیم در این جشن که 1۳ اسفند ۹۹ برگزار می شود باشکوه تر از همیشه شرکت 

کنند.
با اشاره به اینکه دفاتر کمیته امداد و مراکز نیکوکاری در سطح استان به  وی 
عنوان پایگاه های جشن نیکوکاری آماده دریافت کمک های غیرنقدی مردم خیّر 
هستند گفت: واریز کمک های نقدی مردم نیکوکار استان نیز از طریق کد دستوری 
#0۲۵*۸۸۷۷* و شماره کارت ۶0۳۷۹۹۷۹000011۲۵ به نام کمیته امداد استان 

قم فراهم می باشد.

آیت الله سبحانی:

 کل منطقه قره باغ باید آزاد شود
آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید تاکید کرد: سرزمین قره باغ از دیرباز 
متعلق به سرزمین آذربایجان و اشغال آن امری نامشروع بوده است و باید سرزمین 
های اشغال شده به کشورهای اسلامی بازگشته و طرفین به معاهدات بین المللی 

متعهد باشند.
وی روز دوشنبه در پیام خود به همایش بین المللی »قره باغ 1۷ ربیع، گفتمان 
برتر« در سالن امین مرکز مدیریت حوزه علمیه قم، آورده است: سرزمین های 
اسلامی در قرون اخیر شاهد جریانات گوناگونی بوده که موجب تجزیه کشورهای 
اسلامی شده و برخی منتهی به اشغال، توسط کشورهای غیراسلامی شده است.

پیام افزوده است: سرزمین آذربایجان همواره مهد تشیّع بوده و عالمان جلیل 
القدری را در دامن خود پرورش داده است از جمله می توان به بزرگانی همچون 
مرحوم میرزا مجتهد قره باغی، مرحوم زین العابدین شیروانی، مرحوم عبدالحسین 

لنکرانی، مرحوم بادکوبه ای و مرحوم میرزا مهدی نخجوانی و دیگران اشاره نمود.
در ادامه این پیام آمده است: جمهوری اسلامی از اولین روزهایی که مرزهای 
شوروی سابق به سوی ایران گشوده شد همواره در کنار مردم آذربایجان بوده و از 

تعاملات فرهنگی، علمی و مذهبی دو کشور حمایت نموده است.
آیت الله سبحانی در ادامه پیام خود خطاب به مسئولان آذربایجان افزوده است: 
مراقب باشید تا این منطقه به کانون وهابیت و گروه های تروریستی و تکفیری 
مبدّل نگردد. اطلاع دارم وهابیون سالها است در این منطقه حساس سرمایه 

گذاری و تبلیغ می کنند.
پیام حاکی است: دشمنان اسلام به دیانت و استقلال این کشور چشم طمع 
دوخته اند، تشیّع در این منطقه، سابقه دیرینه داشته و مورد توجّه دشمنان اسلام 

است و  لذا مراقب دسیسه ها و شیطنت آنان باشید.
در ادامه این پیام آمده است: در مناطق آزاد شده با ارامنه با اخلاق اسلامی 
رفتار کنید، به گونه ای که از ناحیه شما مورد آزار و اذیت واقع نشوند، خداوند در 
قرآن کریم می فرماید : نباید دشمنی گروهی، شما را بر آن دارد که عدالت نکنید. 
عدالت کنید که به تقوا نزدیکتر است و از خدا پروا دارید که خدا به آنچه انجام می 
دهد آگاه است. این مرجع تقلید در ادامه پیام خود افزوده است: در پایان به روح 
همه عزیزانی که از این آب و خاک صیانت نموده طلب رحمت و مغفرت نموده به 
خصوص برای طلاب آذربایجانی که برخی از آنها نیز به فیض رفیع شهادت نائل 

شده اند علو درجه را مسالت دارم.

نماینده ولی فقیه دراستان آذربایجان شرقی:

ایران برای انجام وظیفه اسلامی خود 
منتظر دیگران نمی ماند

نماینده ولی فقیه در استان آذربایجان شرقی و امام جمعه تبریز با بیان اینکه ایران 
از ابتدا درکنار مردم جمهوری آذربایجان و قره باغ بوده است گفت: دولت و ملت 
ایران بدون هیچگونه ترس و هراسی در راه انجام وظایف اسلامی پیش گام است و 

برای انجام تکلیف خود منتظر دیگران باقی نمی ماند.
آیت الله سید محمدعلی آل هاشم روز دوشنبه درهمایش بین المللی »قره باغ 
1۷ ربیع، گفتمان برتر« درسالن امین مرکز مدیریت حوزه علمیه قم،با بیان اینکه 
همواره جمهوری اسلامی از تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان دفاع کرده است، 
اظهار داشت: از همان روز نخست جنگ در قره باغ، جمهوری اسلامی و رهبری 
حکیم نظام اسلامی با تکیه بر اصول ثابت این نظام و بر مبنای منطق فکری 

امامین انقلاب از حق حاکمیت جمهوری آذربایجان دفاع کرده است.
وی با تاکید بر اینکه گفتمان 1۷ ربیع رهبر معظم انقلاب پیرامون جنگ قره باغ، 
عمری به اندازه انقلاب اسلامی دارد گفت: رهبر معظم انقلاب پس از مشاهده 
تغییرات میدان جنگ این مواضع را نگرفته اند بلکه ۳0 سال است که مواضع 
ایشان در حوزه قره باغ، تاکید بر آزادی مناطق اشغالی و دفاع از تمامیت ارضی 
جمهوری آذربایجان بوده است. وی گفت: بیانیه های رهبر معظم انقلاب، مراجع 
تقلید و بزرگان حوزه علمیه درزمان جنگ قره باغ در حمایت از جمهوری آذربایجان 

نشان داد که موضع ایران در حمایت از این کشور بر اساس اصول اسلامی است.
نماینده ولی فقیه در استان آذربایجان شرقی، با اشاره به بیانات مقام معظم 
رهبری در سال 1۳۷۲ و در جمع مردم تبریز گفت: معظم له درآن سال نسبت 
به ظلم به مردم قره باغ موضع خود را به صورت شفاف اعلام کردند که نشان از 

سیاست اصولی و دائمی جمهوری اسلامی دراین موضوع است.
آل هاشم، ادامه داد:  امام راحل و مقام معظم رهبری در طول ۴۲ سال اخیر 
و  بوسنی  از جمله کشمیر،  همواره مسائل مسلمانان مناطق مختلف جهان 
هرزگویین، فلسطین، بحرین و قره باغ و سایر مناطق را با حساسیت پیگیری و 

اعلام موضع شفاف داشته اند.
وی تصریح کرد: پنج اصل در بیانات مقام معظم رهبری در 1۷ ربیع امسال 
پیرامون موضوع قره باغ وجود دارد که این مواضع در ادامه مواضع سال های 

گذشته ایشان بود که تدوین این اصول ضروری است.
 

سفیر ایران در باکو:

سخنان رهبر انقلاب پیرامون قره باغ تاثیر 
راهبردی فراوان داشت

سفیر جمهوری اسلامی ایران در باکو با اشاره به مواضع شجاعانه رهبر معظم 
انقلاب در 1۷ ربیع در دفاع  وحمایت از آزادسازی قره باغ گفت: این سخنان ارزش 
و تاثیر راهبردی فراوانی داشت که به صورت گسترده با استقبال مردم و مسئولان 

جمهوری آذربایجان قرار گرفت.
سیدعباس موسوی، روز دوشنبه در همایش بین المللی »قره باغ 1۷ ربیع، 
گفتمان برتر« در سالن امین مرکز مدیریت حوزه علمیه قم، با بیان اینکه ارزش 
راهبردی سخنان رهبر معظم انقلاب توسط مسئولان جمهوری آذربایجان به 
خوبی درک شد افزود: بیانات رهبری موجب شد تا بفهمیم نظم ژئوپولیتیکی 
و  اشغال  این  بر  برخی  گفت:  وی  نیست.  دائمی  باشد  اشغال  بر  مبتی  که 
اشغالگری عادت کرده بودند ولی بیانات و مواضع صریح رهبری نشان داد که 
نظم ژئوپولیتیکی مبتنی بر اشغال نمی تواند ادامه داشته باشد هر چند عده ای 
بر آن سرمایه گذاری کرده باشند. سفیر جمهوری اسلامی ایران در باکو خطاب 
به کشورهای استکبارگر فرامنطقه ای، گفت: سرمایه گذاری بر روری گسل ها و 
شکاف های داخل ملت ها و میان کشورها دیگر جواب نمی دهد. موسوی گفت: 
اظهارات و موضع گیری های رهبر معظم انقلاب، مراجع  تقلید و علما در دوران 
جنگ اخیر به دیپلماسی کشور کمک بسیاری کرد. وی با بیان اینکه درست است 
که ایران اسلامی دارای 1۵ کشور همسایه است و هر کدام دارای ارزش راهبردی 
هستند ولی همه این همسایه ها برابر نیستند، گفت: هر جایی که پای امنیت و 
منافع ملی باشد، جمهوری اسلامی بر اساس اصول اسلامی خود، با صراحت و 
صداقت ورود می کند که در بحران قره باغ این موضوع به وضوح نشان داده شد. 
موسوی گفت: رهنمودهای رهبری در 1۷ ربیع پیرامون موضع جمهوری اسلامی 

در خصوص حمایت از قره باغ، به برخی کج فهمی ها در داخل کشور پایان داد.

سفیر جمهوری آذربایجان درایران:

مردم و دولت جمهوری آذربایجان کمک 
ایران را فراموش نمی کنند

سفیر جمهوری آذربایجان در ایران با بیان این که جمهوری اسلامی همواره در 
کنار مردم جمهوری آذربایجان بوده، گفت: مردم و دولت جمهوری آذربایجان 

هیچ وقت کمک های مردم و دولت ایران را فراموش نکرده و نمی کنند.
بنیاد حسین اف، روز دوشنبه در »همایش 1۷ ربیع گفتمان برتر« در سالن 
همایش امین قم، افزود: در جنگ اول قره باغ، شهر فضولی اشغال شد و برخی 
شهرستان ها به محاصره افتادند که کمک های نظامی و بشردوستانه ایران موجب 
شد تا بیش از ۳00 هزار نفر از مردم در محاصره به سلامت به سرزمین اصلی 

جمهوری آذربایجان برگشتند.

 
یک جامعه شناس بیان داشت: نوع جامعه پذیری 
و بستر اجتماعی که افراد در آن بزرگ شده اند، سبب 
رعایت  نظر  از  متفاوتی  رفتارهای  شاهد  می شود 
مختلف  طبقات  سوی  از  بهداشتی  پروتکل های 

جامعه باشیم.
شاهد  آن  شیوع  و  کشور  به  کرونا  ورود  زمان  از 
رفتارهای مختلفی از سوی مردم بوده ایم. برخی با 
حساسیت و دقت پروتکل های بهداشتی را رعایت 
می کنند اما برخی نسبت به این موضوع بی توجه 
اند و  پروتکل های بهداشتی را نیز  نقض می کنند 
. از نظر جامعه شناسان این امر یعنی رعایت یا عدم 
مساله  یک  بهداشتی  دستورالعمل های  رعایت 
اجتماعی و نیازمند بحث و بررسی بیشتر است. زیرا 
طبقات مختلف جامعه علاوه بر شرایط اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی مختلف با جامعه پذیری  های 
می شود  سبب  که  هستند  رو  به  رو  نیز  متفاوتی 
الگوهای رفتاری متفاوتی از خود به نمایش بگذارند. 
توجه به طبقات اجتماعی و تاثیر آنها بر رعایت مسایل 
بهداشتی از این رو اهمیت دارد که به مسوولان کمک 
می کند تا اقدامات و سیاستگذاری های مناسب تری 
از این رو ضرورت  اندیشه کنند.  جهت مهار کرونا 
پرداختن به بحث فوق و واکاوی بیشتر آن، سبب 
شد پژوهشگر ایرنا با علیرضا رحیمی، جامعه شناس 
،پژوهشگر  و استاد دانشگاه به گفت و گو بنشیند. 

متن این گفت و گو را در ذیل می خوانید:  
تفاوت نحوه رعایت پروتکل های بهداشتی 

در جامعه 
رحیمی در باره  طبقات اجتماعی و نحوه رعایت 
پروتکل های بهداشتی گفت: در مناسبات و روابط 
اجتماعی آنچه که مهم است موضوع ذات زندگی 
برای  انسان ها  از  برخی  که  صورت  این  به  است؛ 
خود زندگی ارزش اساسی قایل هستند و از این رو 
امیدواری آنها به زندگی نیز بسیار است. این افراد 
به نحوی از زندگی شان لذت می برند و همانطور که  
سعی می کنند زندگی خود را لذتمندتر کنند؛ در 

رعایت پروتکل های بهداشتی هم پیشتاز هستند.
از  برخی  کرد:   نشان  خاطر  شناس  جامعه  این 
طبقات اجتماعی نظیر طبقات پایین که به لحاظ 
تر  پایین   مراتب  در  اجتماعی  پایگاه  و  اقتصادی 
هستند، به نوعی زندگی و آینده اجتماعی برایشان 
تفاوتی ندارد. به این خاطر شاید رعایت پروتکل های 
بهداشتی هم برایشان بی معنا باشد. دوم اینکه از 
با مشکلات  این طبقات در زندگی  افراد  آنجاییکه 
عدیده ای مواجه هستند از این رو اصلا در ذهنشان 
و  کرونا  به  مربوط  های  موضوع  که  نمی گنجد 
رعایت پروتکل های بهداشتی اهمیت دارد یا ندارد. 
و  اجتماعی  مشکلات  طبقات،  این  اعضای  برای 
همچنین حل آنها  اولویت دارد. یعی مسایلی که 
به لحاظ اقتصادی و خانوادگی گریبانگیر این افراد 
و  به مباحثی نظیر بهداشت  است سبب می شود 
سلامت توجه زیادی نداشته باشند یا به عبارتی در 

اولویت های زندگی آنها قرار نگیرد.
این استاد دانشگاه؛  ادامه داد: به همین خاطر 
معتقد هستم که طبقات پایین تر با توجه به وضعیت 
اقتصادی و اجتماعی به نوعی از نظر رعایت مسایل 
بهداشتی در حد ضعیفی هستند. اما طبقات بالاتر 
برای حفظ زندگی و مناسبات خود دستورالعمل های 
بهداشتی را رعایت می کنند. چون همیشه هم به 
زندگی امیدوار هستند. به طوریکه هم به بودنشان 
و هم به سلامتی  شان اهمیت می دهند. از منظر 
جامعه  شناختی باید گفت طبقات بالاتر جامعه برای 
اینکه هم موقعیت خود و هم منزلت خود را نگه دارند 
مجبورند آن را رعایت کنند. در حالیکه در طبقات 

پایین تر عکس آن را شاهد هستیم.
لزوم تغییر سبک های زندگی در شرایط کرونا

سبک های  تغییر  اهمیت  با  رابطه  در  رحیمی 
مردم  داشت:  اظهار  کرونا  دوران  در  مردم  زندگی 
ناچارند سبک های جدید زندگی را بپذیرند و به آن 
عادت کنند و در نهایت هم به آنها عادت می کنند. 
فرایند جامعه پذیری در بین افراد متفاوت است. نوع 
نگرش افراد نسبت به مسایل بهداشتی و به خصوص 
بیماری کرونا هم متفاوت است. لذا طبقات مختلف 
جامعه و افراد با شخصیت های مختلف در رعایت 
نوع  یعنی  بهداشتی دخیل هستند.  پروتکل های 
که  گونه ای است  به  افراد  پذیری  و جامعه  پرورش 
سبک های زندگی متفاوتی در جامعه وجود دارد و 
این پیشینه خانوادگی سبب می شود برای برخی 
مسایل بهداشتی مهم نباشد و برای برخی دیگر مهم 
باشد. برای مثال سبک زندگی طبقات بالاتر از ابتدا 
اینگونه بود که مراقبت های بهداشتی و درمانی را 

رعایت کنند و از این رو با ایجاد پاندمی ها و بیماری ها، 
شرایط نیز برایشان سخت نشد تا خودشان را با آنها  

منطبق کنند.
وی اضافه کرد: بنابراین نوع جامعه پذیری و بستر 
سبب  شده اند،  بزرگ  آن  در  افراد  که  اجتماعی 
می شود شاهد رفتارهای متفاوتی از سوی طبقات 

مختلف جامعه باشیم.
نقش رفاه در زندگی برای میل به زندگی سالم

رحیمی در پایان سخنان خود گفت: »ژرژ گرویج«  
در این زمینه سخن خوبی دارد. او می گوید دو تا 
انسان را در یک وضعیت متعادل و همپا و به لحاظ 
اقتصادی و اجتماعی در یک ردیف بگذارید آن کسی 
که در فقر  بزرگ شده و آن کس که در طبقات بالاتر 
بزرگ شده؛ لذا اعتماد به نفسی که فرد ثروتمند دارد 
نسبت به فردی که وضعیت اقتصادی نامساعدی 
دارد، بیشتر است و امید به آینده و اعتماد به خود 
نیز در او بیشتر است و در نتیجه در زمینه سلامتی 
موفق تر  بزرگ شده،  بالاتر  در طبقه  که  فردی  هم 
عمل می کند. این جامعه شناس ادامه داد: کسیکه 
بیشترین برخورداری اجتماعی و اقتصادی را داشته، 
سبک های  در  و  داشته  بیشتری  نفس  به  اعتماد 
زندگی خود تلاش کرده سالم و سلامت زندگی کند 
چون امید به زندگی اش بالاتر است اما کسیکه در 
طبقات پایین تر زندگی می کند از آنجاییکه امکانات 
لازم را ندارد و یا سختی های بسیاری را در زندگی 
دیده و یا در بطن خانواده با مسایل و آسیب های 
اجتماعی بسیاری رو به رو شده، ممکن است نسبت 
به نوع جدید سبک زندگی بی میل باشد و نسبت به 

دستورالعمل های بهداشتی بی تفاوت عمل کند.

چرایی رفتارهای متفاوت نسبت به رعایت پروتکل  های بهداشتی؛

لزوم تغییر سبک های زندگی در شرایط کرونا
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دبیر ستاد تنظیم بازار:

مشکلی در تامین مرغ نداریم
 دبیر ستاد تنظیم بازار با بیان اینکه در تامین گوشت مرغ مشکلی نداریم، گفت: بالغ بر ۴۵0 

هزار تن روغن خام در گمرکات کشور داریم که به اندازه ۴ ماه کشور است.
عباس قبادی در حاشیه جلسه ستاد تنظیم بازار در گفتگو با خبرنگاران با بیان این مطلب، 
در خصوص توزیع روغن، بیان کرد: در خصوص تأمین روغن خام مورد نیاز واحدهای تولیدی 
مشکلی نداریم. بالغ بر ۴۵0 هزار تن روغن خام در گمرکات کشور داریم که به اندازه ۴ ماه کشور 
است. در سال های گذشته کارخانجات روغن حدود 1۵ روز تعطیلی داشتند )تعطیلات نوروز( 
که امسال مقرر شد تعطیلی ها به حداکثر سه روز کاهش یابد و کارخانجات با سه شیفت کار 

کنند تا کسری روغن در بازار جبران گردد.
حلب مورد نیاز کارخانجات روغن تأمین شده است

وی با اعلام اینکه سهمیه ورق نیز برای کارخانجات روغن در نظر گرفته شده است، بیان کرد: 
مقرر شد که کل نیاز حلب کارخانجات روغن تأمین گردد که خوشبختانه معاونت امور صنایع 

وزارت صمت این کار را انجام داده است.
معاون امور بازرگانی داخلی وزارت صمت در ادامه بیان کرد: در این جلسه سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گزارشی از روند قیمت ها در بازار را ارائه داد که بر اساس این 
گزارش در هفته گذشته تنها در سه یا چهار قلم کالا افزایش قیمت داشته ایم و در مابقی کالاها 

ثبات نسبی حاکم بوده است و در حوزه کالاهای اساسی نیز شرایط خوبی داریم.
روند ورودی کالا به کشور باثبات و مناسب است

قبادی با بیان اینکه گزارشی از روند ورودی کالا به مجموعه بنادر و گمرکات کشور نیز در این 
جلسه داده شد، گفت: روند ورودی کالا به کشور باثبات و مناسب است، رقم های قابل توجهی 

کالا در بنادر و گمرکات کشور در حال ترخیص است.
قبادی اضافه کرد: ورودی کالا به کشور به نسبت هفته گذشته بالغ بر ۴۵0 هزار تن بوده 

است که عدد خوبی است.
پیشنهادی برای رونق تهاتر، صادرات و واردات کالا در مرز سیستان وبلوچستان

وی با اشاره به پیشنهاد استانداری سیستان و بلوچستان در خصوص مرزنشینان آن استان، 
بیان کرد: ببر اساس این پیشنهاد تهاتر و صادرات و واردات کالا در مرز رونق خواهد گرفت و 
امیدواریم این پیشنهاد که در ستاد تنظیم بازار نیز به تصویب رسید، مورد موافقت مسئولان قرار 
بگیرد تا بخشی از نیازهای استان های شرقی از این طریق حل شود و کمکی نیز به مردم آن 

منطقه باشد.
در تأمین گوشت مرغ مشکلی نداریم

قبادی در خصوص بازار گوشت و مرغ افزود: در خصوص گوشت قرمز مشکل خاصی نداریم 
و قیمتها با ثبات است و روند کاهشی قیمت تخم مرغ را نیز در بازار داریم.

وی تصریح کرد: در خصوص گوشت مرغ مقرر شد که وزارت جهاد کشاورزی ورودی مرغ را به 
بازار بیشتر کند تا التهاب موجود برطرف شود.

دبیر ستاد تنظیم بازار اضافه کرد: البته از لحاظ تأمین مرغ مشکلی وجود ندارد و نزدیک به 10 
میلیون قطعه جوجه ریزی بیشتر از ماه گذشته بر اساس گزارش وزارت جهاد کشاورزی انجام 

شده است و امیدواریم این مشکل حل گردد.
قبادی بیان کرد: در سال 1۳۹۹ به نسبت سال گذشته واردات گوشت قرمز به یک چهارم 

رسیده که نشانگر تأمین بخش عمده ای از نیاز کشور از محل تولید داخل است.
 

 هشدار معاون فنی گمرک؛

فاسد شدن حجم زیادی از کالا ها در بنادر
معاون فنی گمرک گفت: کالا های گروه ۲۷ در بنادر در حال فساد هستند و حتی ممکن 
است تا امروز بخشی از آن ها فاسد هم شده باشد و باید هرطور شده به نحوی در مورد این کالا ها 

تصمیم گیری شود.
مهرداد جمال ارونقی افزود: گمرک یک سازمان مجری می باشد و تنها می تواند سیاست هایی 

را که به آن ابلاغ شده است انجام دهد.
وی گفت: یکی از این سیاست ها موضوع ثبت سفارش می باشد که به عنوان مجوز برای ورود 
یک کالا تلقی می شود و دیگری، موضوع تخصیص و تامین ارز برای واردات است که با توجه به 
حساسیت تخصیص و تامین ارز از سال ۹۷ واردکننده باید حتما شناسه یا کدرهگیری بانک را 

به گمرک ارائه دهد.
ارونقی افزود: فرآیند تجارت کشور باید یک فرآیند بازنگری شده باشد چرا که برای مثال در 
حال حاضر صاحبان کالا های گروه ۴ که کالا های ممنوعه هم می باشند می توانند کالای خود 
را به بنادر و گمرکات کشور برسانند و طبیعتاً برخی افراد سودجو کالای خود را در بنادر دپو 
می کنند و پس از آن تلاش می کنند تا به دولت فشار بیاورند و به بهانه اینکه کالای ما در حال 

فساد است به نحوی کالای خود را ترخیص نمایند.
ارونقی گفت: البته درمورد برخی از کالا های ضروری مثل کالا های اساسی که بدون ثبت 
سفارش وارد بنادر و گمرکات شده اند و حتی با تخصیص ارز ترجیحی سه تا چهار ماه در گمرک 
دپو می شوند و با وجود اعلام ما که بدون تخصیص ارز می توانند کالای خود را ترخیص کنند، 
بازرگانان این کار را انجام نمی دهند و وقتی کالا به مرز فساد می رسد بعضی از افراد به ما اعلام 
می کنند که ما کالا را ترخیص نمی کنیم مگر آنکه ارز آن تخصیص پیدا کند و اگر این اتفاق 
نیفتد موضوع را رسانه ای می کنیم که کالای اساسی در گمرک در حال خراب شدن است، اما 

ترخیص نمی شود.
وی تاکید کرد: دلیل این مشکلات این است که بار ها و بار ها تصمیم گرفته شده که هیچ 

شخصی بدون ثبت سفارش اجازه حمل کالا به بنادر کشور را نداشته باشد.
معاون فنی گمرک جمهوری اسلامی ایران گفت: بحث گمرک این است که وزارت صنعت، 
حقوقی را قبل از ممنوعیت برای صاحبان کالا ایجاد کرده است و پس از آن واردات این کالا ها 
را محدود کرده است، در حالیکه ما تنها ممنوعیت قانونی و شرعی و دولتی داریم و مطابق آن 
واردات کالا های گروه چهار کلا ممنوع است، از این رو وزارت صنعت نمی تواند راساً وارداتی را 

محدود کند و بگوید که از فردا گمرک اجازه واردات یک کالا را ندارد.
وی افزود: این کالا ها را وزارت صنعت، معدن و تجارت اجازه وارداتش را صادر کرده و در حال 
حاضر ماه هاست که این کالا ها در گمرکات کشور معطل هستند و خود وزارت صمت بار ها به 
ما نامه زده که این کالا ها به نحوی تعیین تکلیف شود، چرا که ثبت سفارش دارد و در حال 
حاضر صاحبان این کالا ها مدتهاست سرگردان هستند در حالیکه در حال حاضر بسیاری از 

کالاهایشان فاسد شده است.

دبیر کانون انبوه سازان :

دلالان سیمان به جان بازار مسکن افتاده اند
دبیر کانون انبوه سازان با بیان این که قیمت هر پاکت سیمان درب کارخانه 1۸ هزار تومان 
است و ۴۸ هزار تومان به دست سازندگان می رسد، گفت: برای کمک به کاهش قیمت مسکن 
باید خانه بسازیم اما یک روز با دلالان فولاد، روز دیگر با دلالان سیمان مواجهیم و در این گیر و 

دار پروژه های ساختمانی به دلیل رشد قیمت مصالح دچار مشکل شده اند.
فرشید پورحاجت در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: آنچه در بازار مسکن اتفاق می افتاد 
انعکاس شرایط اقتصاد کلان است اما رکود بازار مسکن از سه علت نشأت می گیرد. هم اکنون 
گروه متقاضیان مصرفی از یک طرف با کمبود نقدینگی مواجهند و از طرف دیگر در انتظار 
تحولات سیاسی و اقتصادی هستند. وزارت راه و شهرسازی نیز به عنوان متولی بخش مسکن به 
جای اینکه به تسهیل فرآیند ساخت و ساز و خرید و فروش مسکن کمک کند، مکررا طی حدود 

یک سال و نیم گذشته توصیه نخریدن را دنبال کرده است.
وی با بیان اینکه علیرغم کاهش معاملات مسکن شاهد افزایش قیمتها هستیم گفت: هم 
اکنون خرید و فروش در بازار مسکن بسیار کاهش یافته و طبیعتا باید نرخها پایین بیاید اما رشد 
قیمت زمین و مصالح ساختمانی، این بازار را به سمت رکود تورمی کشانده است. بازار مصالح 
ساختمانی تقریبا به حال خود رها شده و در یک فرآیند رانت گونه قیمت بعضی مصالح بعد از 

خروج از درب کارخانه توسط واسطه ها و دلالان سه تا چهار برابر می شود.
این کارشناس بازار مسکن با بیان این ادعا که دستگاههای متولی نظارت در حوزه مصالح 
ساختمانی مداخلات لازم را صورت نداده اند افزود: همه ما به اقتصاد آزاد باور داریم اما متاسفانه 
بعضی از سطوح اقتصاد کشور ما غیرشفاف است. به طور مثال در حوزه صنایع مادر، فولاد یا 
سیمان انحصار را به وضوح می بینیم و دستگاههای انحصارگر شرایط را بر بخش تولید سخت 
کرده اند. این باعث می شود مسکن به عنوان کالایی که توسط بخش خصوصی تولید می شود 
با قیمت بالایی به دست مصرف کننده برسد. پورحاجت گفت: در آشفته بازار کنونی، دلالان 
سیمان چه ها که نمی کنند. سیمان درب کارخانه 1۸ هزار تومان است اما تا به دست سازنده 
برسد ۴۸ هزار تومان می شود. این تخم مرغ نیست که کسی نتواند رصدش کند. ورودی و 

خروجی کارخانجات و افرادی که در این حوزه فعال هستند مشخص است.
وی تاکید کرد: الان کارگاههای ساختمانی نیاز مبرم به سیمان دارند اما اولویت بعضی 
مسئولان صادرات سیمان به کشورهای دیگر است. بازار مسکن طی سه سال گذشته به اندازه 
کافی متلاطم بوده و مهمترین عامل در کنترل این بازار افزایش ساخت و ساز است. ما نمی 
گوییم صادرات مصالح نداشته باشیم اما اولویت باید تامین نیاز داخلی باشد و مازاد مصرف را 
صادر کنیم. در غیر این صورت اجازه دهند واردات سیمان هم داشته باشیم تا حداقل بتوانیم 

مصالح مورد نیاز خود را تهیه کنیم.
پیش بینی از آینده بازار مسکن 

دبیر کانون انبوه سازان درباره پیش بینی از آینده بازار مسکن گفت: دیدیم که با وجود افت 
شدید معاملات قیمت مسکن شهر تهران در بهمن ماه به میانگین ۲۸.۳ میلیون تومان رسید. 
رشدهای ۲ تا ۳ درصدی برای بازار مسکن غیرمنطقی نیست اما نگرانی ما این است که رشد 
تدریجی ادامه پیدا کند. اگر ساخت و ساز به همین منوال در رکود بماند افزایش قیمت، محتمل 
ترین گزینه در ماههای آینده است. البته پیش بینی می کنیم شرایط ساخت و ساز در سال 
آینده بهتر شود اما با توجه به کمبود پنج میلیون واحد مسکونی به این زودی نمی توان تقاضای 
بازار مسکن را پاسخ داد. با این حال می توان افزایش قیمت را با برنامه ریزی مناسب برای تولید 

مسکن و کاهش هزینه های بالاسری حوزه ساخت، کنترل کرد.

سابقه انتشار اوراق مشارکت نشان می دهد که این روش نه تنها در تنگناها بلکه 
در دوران گشایش اقتصادی هم از این حیث که می تواند جلب اعتماد عمومی و 

مشارکت اقتصادی را ارتقا دهد، حائز اهمیت است.
یکی از اقدامات دولت ها در مواقع تنگناهای اقتصادی فروش اوراق مشارکت 
و  دولتی  شرکت های  شهرداری،  دولت،  سوی  از  که  بهادار  اوراق  این  است. 
خصوصی، برای تأمین اعتبار طرح های عمرانی یا زیرساختی منتشر می شود، 
در زمانی به کار می رود که بتوان از شرایط موجود بیشترین بهره را برد. با این 
روش هم از سرگردانی نقدینگی در جامعه که خود منجر به بروز تورم و انواع 
مشکلات است جلوگیری شده و هم تولید افزایش می یابد. این اقدام یکی از 
فعالیت رایج دولت ها در زمان مشکلات اقتصادی است که به دلیل داشتن 
چنانچه،  است.  برخوردار  زیادی  اهمیت  از  سرمایه گذاران  برای  ویژه  شرایط 
»حسن روحانی« رئیس جمهوری ایران هم یک هفته پیش اعلام کرده باید با 
فروش اوراق مشارکت، مردم در پروژه های توسعه ای سهیم شده و نقدینگی هم 

جهت حمایت از پروژه های توسعه ای هدایت شود.
اوراق مشارکت چیست؟

 اوراق مشارکت در اصطلاح علم اقتصاد، نوعی از اوراق بهادار است که از سوی 
نهادهای حاکمیتی یا خصوصی، معتبر برای تأمین اعتبار طرح های مختلف 
مصوب ۳0  مشارکت  اوراق  انتشار  قانون  ماده ۲  اساس  بر  می شود.  منتشر 
شهریور 1۳۷۶ مجلس شورای اسلامی و ماده 1 آیین نامه اجرایی قانون نحوۀ 
انتشار اوراق مشارکت مصوب 1۳۷۷/0۵/1۸ هیئت وزیران، اوراق مشارکت 
چنین معرفی شده است: اوراق بهادار با نام یا بی نامی است که به موجب قانون 
یا مجوز بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران به قیمت اسمی مشخص برای 

مدت معین  و برای تأمین بخشی از منابع مالی مورد نیاز طرح های عمرانی- 
انتفاعی دولت مندرج در قوانین بودجه سالانه کشور یا برای تأمین منابع مالی 
لازم برای تهیۀ مواد  اولیه مورد نیاز واحدهای تولیدی توسط دولت، شرکت های 
دولتی،  شهرداری ها و مؤسسات و نهادهای عمومی غیر دولتی و مؤسسات عام 
المنفعه و شرکت های  وابسته به دستگاه های مذکور، شرکت های سهامی عام 
و خاص و شرکت های تعاونی تولید منتشر می شود و دولت به سرمایه گذارانی 
که قصد مشارکت در اجرای طرح های  یاد شده را دارند از طریق عرضه عمومی 

واگذار می نماید.
از  بسیاری  برای  می تواند  که  است  مثبتی  ویژگی های  دارای  اقدام  این 
اوراق  برتری  و  به عنوان مثال، مهم ترین ویژگی  باشد.  سرمایه گذاران جذاب 
پرداخت سود  مانند سهام، »ضمانت«  بهادار  اوراق  به دیگر  مشارکت نسبت 
و  معین  سود  که  دارد  اطمینان  مشارکت  اوراق  دارنده  که  بدین سان  است. 
مشخص  زمانی  بازه های  در  علی الحساب،  سود  به عنوان  را  تضمین شده ای 
دریافت می کند. اما از آنجا که شرکت یا سازمان منتشرکننده این اوراق نمی تواند 
خودش، پرداخت سود اوراق را هم تضمین کند، اغلب سود اوراق مشارکتی که 
در ایران منتشر می شود، از سوی بانک ها و موسسات مالی معتبر یا از سوی 
در  که  دارد  اطمینان  اوراق  این  خریدار  رو،  این  از  می شود.  تضمین  دولت، 

سررسیدهای معین، سود تعهد شده را دریافت می کند.
پرداخت سود به صورت علی الحساب هم بدین معنا است که پس از پایان 
پروژه و در سررسید نهایی، ناشر اوراق موظف است سود قطعی پروژه را محاسبه 
کرده و درصورتی که سود قطعی پروژه، بیشتر از سود علی الحساب پرداختی 
به خریداران اوراق باشد، مابه التفاوت را به افراد پرداخت کند. البته، در صورتی 

جبران  باشد،  کمتر  پرداختی  علی الحساب  سود  از  پروژه،  قطعی  سود  که 
مابه التفاوت برعهده ضامن اوراق مشارکت است و زیانی از این بابت، متوجه 

خریدار این اوراق نیست.
در ایران برای سال ها انحصار اوراق مشارکت در انحصار بانک مسکن بود. این 
بانک تعیین کننده قیمت اوراق هم بود که از بهمن ۹۶ با ورود بانک ملی ایران 
به این بحث، این انحصار شکسته شد. با این اقدام قیمت اوراق کاهش یافت 
و با کاهش قیمت، ارائه آن هم افزایش پیدا کرد. یکی از علل آن نیز فشارهای 
اقتصادی حاکم بر دولت بود. در واقع دولت در تلاش است با کمک بانک ملی 
ایران، از طریق ایجاد تحرک در بخش مسکن ساختارهای اقتصاد را به تحرک 
وادارد. توزیع بیشتر وام مسکن حجم تقاضا را در بازار مسکن افزایش می دهد 
و این همان چیزی است که دولت از آن استقبال می کند؛ چرا که دولت بخش 

مسکن را پیشران اقتصاد عنوان می کند.  
سابقه اوراق مشارکت و اقبال عمومی

نخستین سابقه مکتوب در رابطه با انتشار اوراق مشارکت به سال های جنگ 
جهانی دوم و در خلال سال 1۳۲۲ بازمی گردد که فردی به نام »دکتر میلسپو« 
که قبلا برای اصلاح امور مالیه به استخدام دولت ایران درآمده بود آن را پیشنهاد 
داد. اما در سال  1۳۳0  و در دوران ملی کردن صنعت نفت و نخست وزیری 
مبلغ کل  که  انجام شد  اصلی  بنام قرضه  اوراق  این  انتشار  »دکتر مصدق«، 
آن معادل ۲میلیارد ریال بود و تنها در یک نوبت صورت گرفت. در دهه ۴0 
شمسی هم کسری بودجه دولت بیشتر از طریق استقراض خارجی و استقراض 
ازسیستم بانکی)بانک ملی( تامین شد تا این که درسال1۳۴۶ و با افتتاح بورس 
اوراق بهادار، به موجب قانون بودجه، دولت اجازه پیدا کرد که اوراق قرضه ای به 
نام اوراق قرضه دولتی یا دفاعی منتشرکند که به طور بانام و بی نام، با عاملیت 
بانک مرکزی و با سررسید 1 تا10 ساله منتشر شد و معاف از مالیات بوده و 

بازپرداخت اصل و فرع آن را دولت تعهد کرده بود.
پس از انقلاب اسلامی، بهای اوراق به شدت کاهش پیدا کرد و بعد از پیروزی 
اوراق  اولین  ماند.  راکد  تا سال 1۳۷۳  دولتی  اوراق قرضه  معاملات  انقلاب، 
مشارکت منتشر شده بعد از انقلاب اسلامی که در سال 1۳۷۳ انتشار یافت 
مربوط به شهرداری تهران است که با هدف نوسازی بافت فرسوده و اجرای پروژه 
بزرگراه نواب با نرخ سود علی الحساب ۲0 درصـد در سـال منتشر شد. از سال 
1۳۷۳ تاکنون اوراق مشارکت به فـروش رسیده که بخش اعظم آن به پروژه های 
برقی، آبی، عمرانی انتفاعی، احیای بافتهای فرسوده شهری، پتروشـیمی و 

توسعه میادین گازی اختصاص یافته است.
انتشار و فروش اوراق مشارکت از سال 1۳۷۳ به جز چند دوره  کوتاه )1۳۸۷ 
و 1۳۹۶(، رونـد رو بـه رشدی داشته است. در مجموع می توان گفت همواره 
به  و  بوده  جذاب  طرح ها  مالی  تامین  برای  مشارکت  اوراق  ابزار  از  استفاده 
خصوص در سال های اخیر با استقبال فراوانی روبرو شده، به طوری که تنها 
فروش  به  اوراق  این  از  تومان  میلیارد  هزار  بر ۸۲  بالغ  سال 1۳۹۸رقمی  در 
رسیده است. انتشار ایـن میزان اوراق نشان می دهد که اوراق بهادار و مشارکت 
همچنان به عنوان یکی از راه های سرمایه گذاری در کشور محسوب می شود که 
می تواند در اجرای برنامه های توسعه و جلب مشارکت اقتصادی بسیار موفق 
عمل کند. این اقدام نه تنها در زمینه اقتصادی، بلکه در حوزه اجتماعی  از 
این جهت که می تواند به جلب اعتماد اقتصادی هم بیانجامد، از اهمیت زیادی 

برخوردار است.

وراق مشارکت چیست؟

اوراق مشارکت با مزایای اقتصادی و غیراقتصادی

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای علی قنبری فرزند اسمعلی با ارائه یک برگ استشهاد شهودی اعلام داشته که سند مالکیت یکصد و 
چهل سهم مشاع از دو هفتم دو دانگ که دو دانگ برابر است با نود و دو هزار و هشتاد و هفت سهم و هشت صدم 
سهم مشاع از دویست و هفتاد و شش هزار و دویست و شصت و یک سهم و بیست و چهار صدم سهم ششدانگ 
به استثنای بهای ثمنیه اعیان پلاک ۴ فرعی از 11۲۸1 اصلی واقع در بخش ثبت یک قم در صفحه ۵۹۵ دفتر 
مورخ  اقرارنامه ۳۴۹1۹  و  مورخ 1۳۸۶/11/۲۳  قطعی ۲۲1۸0  سند  موجب  به  ثبت 11۶0۷۵  ذیل   ۵۸۸
1۳۸۹/0۵/1۷ دفترخانه ۲۸ قم به نام آقای علی قنبری فرزند اسمعلی ثبت و سند مالکیت بشماره مسلسل 
010۶۴1۳، ب/۸۵ تسلیم شده است. سپس به علت سهل انگاری، سند مالکیت مزبور مفقود گردیده و تقاضای 
صدور سند مالکیت المثنی را نموده است. لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 1۲0 آئین نامه قانون ثبت در یک 
نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه 
با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی 
قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد 
شد. لازم به ذکر است که به موجب بخشنامه ۲۳۵11 مورخ 1۳۹1/01/۲۹ ریاست سازمان ثبت اسناد و املاک 

کشور پلاک 11۲۸1 اصلی به ۴ فرعی از 11۲۸1 اصلی تغییر یافت. )م الف 1۳۷10(
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم – داود فهیمی نیک

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای محسن طیبی فرزند محمد با ارائه یک برگ استشهاد شهودی اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ 
یک واحد آپارتمان قطعه ۳ تفکیکی به پلاک 1۵ فرعی مفروز از 1 از 10۹۵۹ اصلی واقع در بخش ثبت یک قم 
در صفحه دفتر الکترونیکی 1۳۹۵۲0۳۳0001000۹۷۲ به موجب صورت مجلس تفکیکی 1/1۳۴۲۸ مورخ 
1۳۹۵/0۴/1۴ ثبت قم به نام آقای محسن طیبی فرزند محمد به شماره ملی 0۳۸1۵۹۴۷۵0 ثبت و سند مالکیت 
بشماره مسلسل 1۸۴۷۲۸، ب /۹۴ صادر و تسلیم شده است. سپس به علت سهل انگاری، سند مالکیت مزبور 
مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است. لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 1۲0 
آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 

معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال 
ورسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف 1۳۷11(
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم-داود فهیمی نیک

--------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۴۱۴۷/۱

بدینوسیله به وراث مرحوم ابوالفضل کردکاری )1-حسین کردکاری نام پدر: ابوالفضل تاریخ تولد: 1۳۵0/0۴/۲1 
تولد:  تاریخ  ابوالفضل  پدر:  نام  کردکاری  ۲-محمد  شناسنامه: ۲0۶  شماره  ملی: 0۳۸۴۹۳۶۸۶۵  شماره 
1۳۶1/0۸/۳0 شماره ملی: 0۳۸۴۲۷۴۵۹۵ شماره شناسنامه: 1۹۸1 ۳-منصوره کردکاری نام پدر: ابوالفضل 
تاریخ تولد: 1۳۴۵/0۹/0۲ شماره ملی: 0۳۸۴11۸۹۹۲ شماره شناسنامه: 1۹۷ ۴-فاطمه کردکاری نام پدر: 
ابوالفضل تاریخ تولد: 1۳۶۸/0۵/1۵ شماره ملی: 0۳۷00۸۹۲00 شماره شناسنامه: 0۳۷00۸۹۲00 ب( 
دهکار پرونده کلاسه 1۳۹۹0۴0۳001100۴1۴۷/1 که برابر گزارش مامور ابلاغ شناخته نگردیده اید ابلاغ می 
گردد که برابر سند ازدواج ۶۸۴-1۳۴۳/۸/۲۴ دفترخانه ازدواج ۲۸ قم. بین مرحوم ابوالفضل کردکاری و خانم 
عصمت حبیبی ۳0 سکه تمام رایج وجه ضرب ایران عند المطالبه و مقدار ۴ مثقال طلای اصلی مصنوع قم بدهکار 
میباشید که براثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر 
و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 1۸ و 1۹ آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما 
ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه چاپ درج 
و منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی 

دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. 
لازم به ذکر است که طبق ماده 1۸ اصلاحی آئین نامه اجرا ابلاغ شونده می بایست سریعا نسبت به ثبت نام در 
سامانه ثنا اقدام نمائید و کلیه ابلاغها از طریق آن سامانه انجام خواهد شد و مسوولیت عدم ثبت نام و عدم ابلاغ 

اوراق و اخطاریه ها بر عهده شما خواهد بود. )م الف 1۳۷0۹(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم-مهدی روزخوش

یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بازار سهام اکنون 
صورت  در  گفت:  است،  سرمایه گذاری  برای  ارزنده  بازاری 
حذف برخی از محدودیت های معاملاتی می توان امیدوار بود 
که بازار از اواسط اسفندماه روند رو به رشدی را بیابد، اما تا آن 

زمان معاملات این بازار با نوسان همراه خواهد بود.
"نوید قدوسی" به تداوم روند منفی در معاملات بورس اشاره 
کرد و افزود: تا حدودی ریسک های تهدیدکننده بازار برطرف 
شده است، بازار از چند وقت گذشته با ریسک لایحه بودجه 
بر سر  و اختلافات موجود  آن تصویب  بود که کلیات  همراه 
بودجه برطرف شد، اکنون دیگر مشکلی برای تصویب لایحه 

بودجه وجود ندارد.
بازار  در  گذشته  وقت  چند  از  کرد:  خاطرنشان  قدوسی 
نگرانی هایی برای کاهش نرخ ارز وجود داشت که اکنون در بازار 
شاهد هستیم برای تثبیت نرخ دلار در محدوده های قیمت ۲۵ 
هزار تومان مشکل وجود دارد؛ بنابراین نمی توان انتظار کاهش 
قیمت دلار تا نرخ 1۵ هزار تومان را داشت واین موضوع می 

تواند عامل محرکی برای بازگشت روند صعودی به بازار باشد.
بازار سرمایه اظهار داشت: در کنار برطرف  این کارشناس 
شدن ریسک لایحه بودجه و نوسان قیمت دلار در محدوده های 
٢٥ هزار تومان، اکنون قیمت های جهانی در موقعیت خوبی 
قرار دارند و برخی از کالاها مانند قیمت مس در سقف تاریخی 

خود قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه اکنون همه خطرهای تهدید کننده بازار 
برطرف شده است و بازار به لحاظ بنیادی در موقعیت خوبی 
قرار دارد، اظهار داشت: قیمت سهام با افت خوبی همراه بوده 
است و با توجه به پیش بینی سودی که شرکت ها ارائه داده اند 

می توان به آینده شرکت ها و همچنین بازار امیدوار بود.
و  کرد  تاکید  در کشور  تورمی  انتظارات  تقویت  به  قدوسی 

افت  باعث  آذر و دی ماه  تورمی در  انتظارات  گفت: کاهش 
قیمت مسکن و ورود آن به دوران رکود سنگین، افت حدودی 
٣٠ درصدی قیمت خودرو  شد در حالی که اکنون با افزایش 
نرخ دلار، قیمت ها در بازارهای سرمایه گذاری افزایش یافته که 
این موضوع نشان دهنده تقویت انتظارات تورمی در بازار است.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: اکنون مسایلی که 

باید به عنوان عامل محرک بازار باشد در جهت مثبت قرار دارند 
اما جو ترس و هیجان حاکم ایجاد شده در بازار، روند معاملات 
با هیجان همراه کرده است و نمی توان شاهد پیش روی  را 

معاملات بورس در مسیر واقعی خود باشیم.
وی با بیان اینکه به لحاظ سنتی و تجربه،  روند بازار سهام در 
بهمن ماه سال های مختلف معقول نبوده است و همچنین 

همیشه معاملات این بازار در اسفند ماه  تا ۲0 اسفند روند 
به  موضوع  این  علت  گفت:  نمی گیرند،  پیش  در  را  خوبی 
سهامداران حقوقی باز می گردد، با توجه به اینکه سال مالی آنها 
۲۹ اسفند ماه است تمایل به سمت فروش سهام و شناسایی 
سود افزایش پیدا می کند که  این موضوع فشار فروشی را در 

بازار ایجاد می کند.
 قدوسی خاطرنشان کرد: سهامداران بیشتر در اسفند ماه 
معاملات خود را در هفته دوم و سوم اسفند ماه انجام می دهند 
تا بعد از فروش حقوقی ها، بازار روند صعودی را در پیش بگیرد.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه پارامترهای بنیادی 
بازار سهام در وضعیت خوبی قرار دارند و در صورتی که اتفاق 
سیاسی، کشور را تهدید نکند می توان به آینده بازار امیدوار بود، 
گفت: اکنون عواملی که بخواهد روند بازار را صعودی کند فراهم 

است اما هیجان معاملاتی بازار، همه گیر شده است.
وی خاطرنشان کرد: نمی توان بازار را در روزهای پایانی اسفند 
ماه به صورت دقیق پیش بینی کرد اما به نظر می رسد بازار در 

فروردین ماه روند رو به بالایی را در پیش بگیرد.
قدوسی گفت: سهامداران برای فروش سهام باید وضعیت 
بنیادی بازار را مورد بررسی قرار دهند اما وضعیت سهام در 
شرایط فعلی بازار، متفاوت با یکدیگر است و نمی توان عجولانه 

تصمیم به فروش آنها در بازار گرفت.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: سهامداران در روند 
اکنون  و  بورس شده اند  در  وارد سرمایه گذاری  بازار  صعودی 
گمان می کنند بدون توجه به وضعیت سهام شرکت ها و با در 
نظر گرفتن صف های خرید،  هر سهمی را که خریداری کنند 
بازار  در  شرایطی  چنین  اکنون  که  حالی  در  کند،  می  رشد 
حاکم نیست و باید دقت کنند تا با در نظر گرفتن تحلیل سهام 

شرکت ها، سهام خوبی را در بازار برای خرید در نظر بگیرند.

یک کارشناس بازار سرمایه :

بورس چه زمانی صعودی می شود؟
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یم فوتبال پرسپولیس موفق شد با گلزنی کاپیتان خود مقابل سایپا به برتری 
برسد و نیم فصل نخست را نیز با پیروزی آغاز کند. 

در ادامه دیدارهای هفته شانزدهم لیگ برتر فوتبال، تیم فوتبال پرسپولیس 
از ساعت 1۷:۲۵روز دوشنبه در ورزشگاه آزادی به قضاوت محمدرضا مهدوی 
به مصاف سایپا رفت که این دیدار درنهایت با برتری یک بر صفر سرخپوشان 

خاتمه یافت.
پرسپولیسی ها که نیم فصل نخست را با صدرنشینی به پایان رسانده بودند،  
در حالی برای حفظ جایگاه خود تلاش می کردند که نتوانسته بودند برای نیم 
فصل دوم از تنها خرید زمستانی خود یعنی مهدی ترابی به خاطر بسته بودن 
پنجره نقل و انتقالات استفاده کنند. این در حالی بود که روح الله سیف اللهی 

تنها خرید زمستانی خودروسازان در فهرست این تیم حضور داشت.
در دقیقه ۴ بازی روی خروج حامد لک از دروازه، سایپا صاحب موقعیت شد 

اما ضربه مجید علیاری راهی به دروازه خالی پرسپولیس نداشت.
در دقیقه ۶ پرسپولیس موفق شد گل اول این بازی را به ثمر برساند. سید 
جلال حسینی مدافع پیش تاخته سرخپوشان در شلوغی محوطه جریمه 
روی پاس سیامک نعمتی توانست از زاویه بسته دروازه تیم سابق خود یعنی 

سایپا را باز کند.
این چهارمین گل حسینی در لیگ امسال برای پرسپولیس بود که ۳ گل از 

این چهار گل سه امتیازی بود.
در دقیقه ۷ سایپا می توانست خیلی زود بازی را به تساوی بکشاند که ضربه 
رضا جعفری را حسین کنعانی زادگان از روی خط به بیرون کشید و اجازه 

گلزنی به سایپایی ها را نداد.
در دقیقه 1۵ پرسپولیس می توانست باز هم به گل برسد اما سانتر تند و 

تیز آقایی از همه حاضران در محوطه جریمه رد شد و راهی به دروازه سایپا 
نداشت.

در دقیقه ۲1 روی یک حرکت ترکیبی از جناحین پرسپولیس شانس باز 
کردن دروازه حریف را داشت اما ضربه عالیشاه توسط اکبر منادی مهار شد.

در دقیقه ۳۴ باز هم پرسپولیس می توانست روی حرکت ترکیبی و سانتر 
آقایی به گل برسد اما باز هم عایشاه نتوانست به توپ ضربه بزند.

در دقیقه ۴0 بار دیگر پرسپولیس روی سانتر زیبای  سعید آقایی صاحب 
موقعیت شد اما ضربه سر زیبای وحید امیری با واکنش عالی منادی دروازه 

بان سایپا همراه بود.
در نهایت نیمه نخست این دیدار با برتری یک بر صفر سرخپوشان تهرانی 
به پایان رسید. بلافاصله پس از آغاز نیمه نخست سایپا شانس جبران نتیجه 
را داشت. سایپایی ها ارسال تند و تیزی را انجام دادند که توپ پس از برخورد 
با حامد لک به تیر دروازه خورد و در ادامه هم ضربه سر رضا جعفری از کنار 

دروازه به بیرون رفت.
سایپا برای جبران نتیجه چشم به ارسال های بلند داشت اما هیچ کدام از 
آنها راهی به دروازه پرسپولیس نداشت. در قایق پایانی باز هم پرسپولیس 
صاحب چند موقعیت خوب شد که مهاجمان یکی پس از دیگری آنها را از 

دست دادند.
در دقیقه ۸0 مهدی مهدی خانی شانس خوبی برای بالا بردن اختلاف 

داشت اما شوت او در موقعیتی عالی از کنار دروازه به بیرون رفت.
چند دقیقه بعد باز هم پرسپولیس شانس باز کردن دروازه سایپا را داشت اما 
مهدی عبدی نتوانست ضربه خوبی به توپ بزند و در ادامه نیز شوت مهدی 

خانی راهی به دروازه خودرو سازان نداشت.

در دقیقه ۸۶ باز هم پرسپولیس موقعیت خوبی برای گلزنی داشت که ابتدا 
اکبرمنادی دروازه بان سایپا ضربه پهلوان را در موقعیت تک به تک مهار کرد و 
در ادامه شوت مهدی عبدی را راهی کرنر کرد تا مانع فروپاشی دروازه تیمش 

برای بار دوم شود.
یک دقیقه بعد اما حامد لک نقش ناجی را برای دروازه پرسپولیس ایفا کرد.

این مسابقه در نهایت با برتری یک بر صفر سرخپوشان خاتمه یافت.
با این نتیجه پرسپولیس ۳۳ امتیازی شد و به صدرنشینی خود در جدول 
رده بندی لیگ برتر ادامه داد. سایپا نیز با 1۷ امتیاز در رده سیزدهم جدول 

باقی ماند. 
در این مسابقه امید عالیشاه، مهدی شیری و سعید آقایی از پرسپولیس و 

مهیار جباری از سایپا از داور کارت زرد دریافت کردند.
گل محمدی: با استرس سایپا را بُردیم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: با استرس سایپا را بردیم ولی در 
صورتی که از موقعیت هایمان استفاده می کردیم این استرس کمتر می شد. 

یحیی گل محمدی در نشست خبری پس از برتری یک بر صفر تیمش برابر 
سایپا در هفته شانزدهم لیگ برتر اظهار داشت: به خاطر این سه امتیاز خدا 
را شکر می کنیم. بازی را خوب شروع کردیم و به گل رسیدیم. می توانستیم 
تعداد گل ها را افزایش دهیم اما استرس زمانی که چند موقعیت از دست 

دادیم، بیشتر شد. سایپا از تیم های خوب لیگ است.
وی افزود: سایپا تیم متفاوتی نسبت به قبل شده است و بازی جانداری را به 
نمایش گذاشت اما بازیکنان ما کم نیاوردند و انرژی گذاشتند تا سه امتیاز را 
کسب کنیم. بازیکنان مان تمرکز خوبی داشتند تا به برتری برسیم. این پیروزی 
را به همه هواداران تقدیم می کنیم که هر چه داریم از آنها است و امیدوارم 

بتوانیم همین روند را ادامه دهیم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: استفاده نکردن از موقعیت ها 
استرس ما را زیاد کرد. باید تمرکز بیشتری در زدن ضربات آخر داشته باشیم تا 

با استرس کمتری مسابقات را ببریم.
گل محمدی در مورد برنامه اش برای تقابل با سایپا تصریح کرد: خیلی 
از تاکتیک هایی که در جریان بازی به وجود می آید ممکن است روی فشار 
حملات حریف باشد. تیمی که یک گل عقب است، سعی می کند نتیجه را 
جبران کند و فشار بیشتری می آورد. بازیکنان ما هم خوب دفاع کردند و خیلی 
خوب در دفاع پوشش دادند. در مجموع امروز بازی سختی برای هر دو تیم 
بود. اگر از موقعیت ها استفاده می کردیم  بازی برای ما راحت تر می شد. حریف 

تیم قابل احترامی بود و به خاطر بازی شجاعانه به سایپا تبریک می گویم.
وی در مورد تعویض هایش اضافه کرد: همه تعویض های ما هجومی بود. هر 
سه بازیکن عملکرد خوبی داشتند اما موقعی که وارد زمین شدند زمان آن را 
داشتند تا کار را زودتر تمام کنند و اجازه ندهند این مقدار استرس به سراغ تیم 
بیاید. این بازیکنان روی دفاع حریف فشار گذاشتند اما باید بیشتر دقت کنند.
گل محمدی در خصوص نیمکت نشینی مهدی عبدی تصریح کرد: راجع 
به اینکه چه بازیکنی بازی می کند یا خیر. فکر نمی کنم در نشست خبری 
جای صحبت کردن در مورد این موضوع باشد. هر بازیکنی بر اساس تمرینات 
و عملکردش وارد زمین می شود. هر بازیکنی هم برای ما به زمین رفته با تمام 
وجود برای تیم بازی کرده است. برای ما مهم نیست چه کسی در زمین است 
بلکه مهم عملکرد بازیکنان درون زمین است. نیمکت نشینان ما دست کمی 
از نفرات اصلی ندارند و هر کدام وارد زمین می شوند تاثیرگذار هستند. به همه 

نفرات به یک چشم نگاه می کنیم.

پرسپولیس- سید جلال؛ زوج توقف ناپذیر؛

ابراهیم صادقی: صدر جدول، سرخ ماند

پرسپولیس را تحت فشار گذاشتیم
 سرمربی تیم فوتبال سایپا گفت: ما توانستیم پرسپولیس را تحت فشار قرار دهیم اما 

موقعیت های ما به گل تبدیل نشد و باید قدر این موقعیت ها را بدانیم. 
ابراهیم صادقی در نشست خبری پس از دیداری تیمش برابر پرسپولیس در هفته 
شانزدهم لیگ برتر که با برتری یک بر صفر سرخپوشان همراه بود، اظهار داشت: بازی 
خیلی خوبی از جانب تیم ما شاهد بودیم. این مسابقه را خوب شروع نکردیم اما به غیر 
از صحنه گل توانستیم حریف را تحت فشار قرار دهیم. حتی یک دقیقه پس از گل 

می توانستیم بازی را به تساوی بکشانیم که این اتفاق رخ نداد.
وی افزود: کمتر تیمی بود که در ورزشگاه آزادی بتواند مقابل پرسپولیس این گونه خلق 
موقعیت کند. ما پیشرفت خوبی نسبت به پارسال داشتیم چرا که در آخرین دیدار که از 
این تیم با نتیجه سه بر صفر شکست خوردیم، حتی نمی توانستیم توپ را از حریف بگیریم 

اما امروز در ورزشگاه آزادی این تیم را تحت فشار قرار دادیم.
سرمربی تیم فوتبال سایپا اضافه کرد: ما چند موقعیت گلزنی در هر دو نیمه داشتیم و 
البته پرسپولیس هم روی ضدحملات موقعیت هایی را ایجاد کرد. جا دارد به خاطر این 
عملکرد از همه بازیکنانم تشکر کنم. ما می توانیم با این خلق موقعیت برابر هر تیم دیگری 
به برتری برسیم. فقط باید قدر تک موقعیت هایی که به دست می آوریم را بدانیم. تیم ما در 

این دیدار حتی یک دروازه خالی را گل نکرد.
صادقی اضافه کرد: تیم ما در این بازی سه بار تغییر تاکتیک داد. ما در صحنه هایی دو 
فوروارد و در برخی صحنه های دیگر با سه فوروارد بازی می کردیم اما حریف بازیکنان با 
تجربه ای داشت و توانست بازی را کنترل کند. اگر ما همین روش را ادامه دهیم می توانیم 

نتایج خوبی را کسب کنیم.

تراکتور از شکست گریخت؛

فرار لحظه آخری خطیبی ازشکست  
تراکتور با گل دقیقه ۹۳ محمد عباس زاده از شکست در مقابل تیم 10 نفره نفت 

مسجدسلیمان گریخت. 
تیم های نفت مسجدسلیمان و تراکتور تبریز در چارچوب هفته شانزدهم رقابت های 
لیگ برتر فوتبال ایران از ساعت  1۵ دیروزدر ورزشگاه شهید بهنام محمدی به مصاف 
هم رفتند که در پایان ۲ تیم به تساوی یک بر یک رضایت دادند. هم داریوش یزدی و هم 
رسول خطیبی برای اولین بار روی نیمکت تیم های خود نشسته بودند. اولین اتفاق بازی 
در دقیقه ۲۴ رخ داد. مجتبی مقتدایی بعد از انجام یک خطای ساده در میانه میدان به 
دلیل اعتراض به موعود بنیادی فر از زمین اخراج شد تا تیمش حدود ۷0 دقیقه با یک یار 
کمتر بازی کند. با این حال گل اول بازی توسط تیم میزبان زده شد. محمدرضا اخباری 
روی یک اشتباه مهلک به اشتباه توپ را به سجاد جعفری سپرد و بازیکن آینده دار نفت 
بعد از دریبل او موفق شد حساب کار را یک بر صفر کند. البته این پایان کار نبود. محمد 
عباس زاده در دقیقه ۹۳ روی پاس احسان حاج صفی توانست گل تساوی بخش تیمش را 
به ثمر برساند و خطیبی را از تجربه نخستین باخت نجات دهد. با این نتیجه تراکتور با ۲۳ 

امتیاز در رده هفتم جای گرفت و نفت با 1۹ امتیاز در جایگاه یازدهم ایستاد
  

ذوب آهن همچنان در بحران باقی بماند؛

 فولاد با تک گل پاتوسی از سد ذوب آهن گذشت 
فولاد خوزستان با تک گل آیاندا پاتوسی از سد ذوب آهن گذشت و فاصله خود را با 

استقلال به یک امتیاز کاهش داد؛ این ۲ تیم باید در هفته هفدهم به مصاف هم بروند. 
تیم های فولاد خوزستان و ذوب آهن اصفهان در چارچوب هفته شانزدهم رقابت های 
لیگ برتر فوتبال ایران، از ساعت 1۷:۳۵ دقیقه روز)دوشنبه( در ورزشگاه شهدای فولاد به 

مصاف هم رفتند که در پایان تیم میزبان با نتیجه یک بر صفر به برتری رسید.
تک گل این دیدار در دقیقه 1۵ توسط آیاندا پاتوسی به ثمر رسید. با این برد، تیم جواد 
نکونام شروع خوبی در نیم فصل دوم داشت و با این سه امتیاز ارزشمند، ۲۶ امتیازی شد 
و در رده چهارم قرار گرفت. شاگردان جواد نکونام حالا با صدر هفت امتیاز فاصله دارند و با 
تیم بالاسری خود استقلال تنها یک امتیاز. این ۲ تیم باید هفته آینده به مصاف هم بروند.
ذوب آهن هم در اولین هفته با سرمربیگری مجتبی حسینی شکست خورد تا همچنان 
در بحران باقی بماند. سبز و سفیدهای اصفهان با 11 امتیاز در رده چهاردهم جدول 

رده بندی قرار دارند و فاصله شان با منطقه سقوط یک امتیاز است.
وحید محمدزاده، مدافع تیم اصفهانی در دقیقه ۹0 با دریافت کارت زرد دوم از زمین 

بازی اخراج شد تا تیمش با یک بازیکن کمتر مسابقه را به اتمام برساند.

لیگ برتر فوتبال؛

صنعت نفت در آتش پیکان سوخت
دور برگشت رقابت های لیگ برتر فوتبال روزدوشنبه آغاز و تیم پیکان با نتیجه ۲ بر صفر 

صنعت نفت آبادان را مغلوب و سه امتیاز این دیدار را از آن خود کرد. 
شاگردان »مهدی تارتار« که در ورزشگاه شهدای شهر قدس میزبانی از صنعت نفت 

آبادان را عهده دار بودند این تیم را در پایان با نتیجه ۲ بر صفر شکست دادند.
 »سامان فلاح« در دقیقه نهم و »ابراهیم صالحی« در دقیقه هشتاد و نهم برای تیم پیکان 

در این دیدار گلزنی و با گشودن دروازه میهمان و برتری تیم خود را رقم زدند.
مجموع امتیازات پیکان با کسب هر سه امتیاز این دیدار به عدد ۲1 رسید و باعث شد 

این تیم به رده دهم جدول رده بندی لیگ برتر صعود کند.
بازیکنان صنعت نفت آبادان که پنجمین شکست خود در این فصل را امروز تجربه کردند 

با ۲۳ امتیاز اندوخته خود جایگاه پنجم را همچنان برای خود حفظ کردند.
 

محرم مچ امیرراخواباند؛

سپاهان از گل گهر انتقام گرفت
سپاهان با شکست گل گهر سیرجان، انتقام شکست سه بر یک در دور رفت لیگ برتر 

را از تیم امیر قلعه نویی گرفت. 
تیم های سپاهان و گل گهر سیرجان در چارچوب هفته شانزدهم رقابت های لیگ برتر 
فوتبال ایران از ساعت 1۵:۴۵ دقیقه  دیروزدر ورزشگاه نقش جهان اصفهان به مصاف 
هم رفتند که در پایان تیم میزبان موفق شد با یک گل به برتری برسد. تک گل بازی در 
دقیقه ۶۷ توسط سجاد شهباززاده به ثمر رسید. او این گل را از روی پاس امید نورافکن 
به ثمر رساند و ضمن زدن سیزدهمین گل این فصل خود به سرمربی سابقش گل زد. با 
این نتیجه طلایی پوشان اصفهانی انتقام شکست سه بر یک دور رفت را گرفتند و بازگشت 
قلعه نویی به اصفهان و ورزشگاه نقش جهان را به شکست مزین کردند. سپاهان با این برد 
۳1 امتیازی شد و تا پیش از پایان بازی پرسپولیس، به طور موقت صدرنشین شد. گل گهر 

هم با تحمل دومین باخت متوالی، ۲۲ امتیازی ماند و در رده نهم جای گرفت.
 

در هفته شانزدهم رقابت های لیگ برتر ؛

نساجی مازندران نیم فصل دوم را با 
تساوی شروع کرد

دیدار دو تیم نساجی مازندران و آلومینیوم اراک در هفته شانزدهم رقابت های لیگ برتر 
با نتیجه مساوی 1 بر 1 به پایان رسید.  دو تیم که نخستین دیدار نیم فصل دوم رقابت 
های لیگ برتر فوتبال محسوب می شود ، ساعت 1۵ عصر دیروز دوشنبه در ورزشگاه 
شهید وطنی قائمشهر و در پایان ۹0 دقیقه قانونی بدون برنده پایان یافت. فرزاد زامهران 
در دقیقه 1۷ برای نساجی گلزنی کرد و گل تیم آلومینیوم اراک را هم سیدمهدی حسینی 

در دقیقه ۵۶ به ثمر رساند.
نساجی مازندران با این تساوی 10 امتیازی شد و رده 1۵جدول 1۶ تیمی را حفظ کرد. 

آلومینیوم اراک نیز با این تساوی ۲۳ امتیاز شد و در رده پنجم جدول باقی ماند.

در لیگ برتر فوتسال کشور رقم خورد؛

قهرمانی نوجوانان فردوس قم 
فوتسالیست های نوجوان قم، قهرمان لیگ برتر کشور شدند.

تیم فوتسال نوجوانان فردوس قم در سومین و آخرین دیدار خود در مرحله نهایی لیگ 
برتر باشگاه های کشور که به میزبانی مشهد برگزار شد، تیم استعداد های درخشان این 

شهر را با ۵ گل در هم کوبید و با هفت امتیاز بر سکوی قهرمانی ایستاد.
اسماعیل مهماندوست و رضا غلامی دوبار و خالد شه بخش یک بار برای نماینده قم 
در این دیدار گلزنی کردند.  نوجوانان فردوس پیش از این و در مرحله مقدماتی، با غلبه بر 

حریفان، مقتدرانه به عنوان تیم نخست، به جمع چهار تیم برتر راه یافته بودند.

دیدار تیم های استقلال و مس رفسنجان در هفته شانزدهم 
لیگ برتر باشگاه های ایران با تساوی یک بر یک به پایان 

رسید. 
از ساعت 1۵ دیروز دوشنبه در هفته شانزدهم لیگ برتر 
باشگاه های ایران استقلال در ورزشگاه شهدای رفسنجان به 

مصاف مس رفسنجان رفت.
با کمک های  را سعید رحیمی مقدم  این دیدار  قضاوت 

ایوب غلام زاده و حمیدرضا کنعانی بر عهده داشت.
مس رفسنجان در اولین حضورش در لیگ برتر عملکرد 
خوبی را در نیم فصل اول لیگ برتر داشت و توانست ۲۲ 
امتیاز کسب کند اما از طرف دیگر آبی پوشان استقلال که 
قهرمانی در نیم فصل را به رقیب سنتی شان واگذار کردند به 
چیزی جز پیروزی و سه امتیاز این مسابقه بیرون از خانه فکر 
نمی کردند اما در نهایت   تلاش های دو تیم پس از ۹0 دقیقه 

برنده ای نداشت تا امتیازات میان تیم ها تقسیم شود.
در دقیقه ۲ مهدی قایدی روی پاس فرشید اسماعیلی 
توسط  او  ضربه  اما  داشت  گلزنی  برای  خوبی  فرصت 

نوشی صوفیانی مهار شد.
در دقیقه 1۵ ضربه ایستگاهی قائم اسلامی خواه را سید 
حسین حسینی از گوشه دروازه بیرون کشید اما دفع ناقص 
با پاس عالی  تا این بازیکن  او به محسن طرحانی رسید 
مسیح زاهدی را در موقعیت عالی قرار دهد و او با ضربه تمام 

کننده مس رفسنجان را پیش انداخت.
در دقیقه ۵۲ ارسال مهدی قایدی از روی کرنر به تیرک دوم 
دروازه رسید و ضربه سر فرشید باقری پس از برخورد به حامد 

نورمحمدی وارد دروازه مس شد.
با اختلاف  نادری  در دقیقه ۵۵ شوت خطرناک محمد 

کمی از کنار دروازه مس به بیرون رفت.
رشید مظاهری در این مسابقه استقلال را همراهی نکرد، 
درباره غیبت این بازیکن حرف و حدیث های زیادی مطرح 
درد  احساس  پا  مچ  ناحیه  از  کرد  اعلام  او  اگرچه  است، 
می کند اما دعوتش به کمیته انضباطی باشگاه استقلال 
حکایت از این دارد اختلافاتی میان او و باشگاه استقلال 

وجود دارد.
دقیقه ۶۳  در  داوری  به  اعتراض  بخاطر  فکری  محمود 

کارت زرد گرفت.
صمد مرفاوی : حریف بسته بازی کرد و نتوانستیم به 

پیروزی برسیم 
مربی تیم فوتبال استقلال با بیان این که تیمش مشکل 
بدنی ندارد در مورد دلایل توقف برابر مس رفسنجان و از 

دست دادن دو امتیاز دیگر گفت: تیم حریف بسته بازی کرد 
و نتوانستیم به پیروزی برسیم. 

صمد مرفاوی در نشست خبری بعد از بازی مقابل مس 
رفسنجان اظهار داشت: می دانستیم بازی برای ما سخت 
است چون تیم رفسنجان به لحاظ فنی شرایط خوبی داشت 

و قبلًا هم گفته بودیم بازی سختی داریم.
دستیار محمود فکری که در غیاب او به نشست خبری 
آمده بود ادامه داد: به دنبال پیروزی و ۳ امتیاز بازی بودیم. 
بازی را خوب آغاز کردیم و در دقایق ابتدایی می توانستیم 
به گل برسیم که نشد. متاسفانه روی یک شروع مجدد گل 

خوردیم که به لحاظ روحی شرایط تیم را تغییر داد.
وی بیان داشت: در نیمه دوم شرایط بهتری داشتیم و 
مسائلی که در رختکن گفته بودیم بچه ها عمل کردند و 
به گل هم رسیدیم، اما نشد در این بازی برنده باشیم. تیم 
حریف قدری بسته بازی کرد و شرایط بازی را سخت کرد تا 

در نهایت این بازی با نتیجه مساوی تمام شود.
مربی آبی پوشان در خصوص بدنسازی این تیم گفت: 
مشکل بدنسازی نداشتیم چون اگر چنین چیزی بود تا 
دقایق پایانی نمی دویدیم و موقعیت درست نمی کردیم. ما 
دقیقه ۹0 توسط ارسلان موقعیت داشتیم که این نشان 
از مس دوندگی  بیشتر  ما  نداریم.  بدنی  می دهد مشکل 

داشتیم، خصوصاً در حمله. مس فقط در زمین خودش 
بازی می کرد و قصد استفاده از ضد حملات را داشت، اما ما 

هم در دفاع بودیم و هم در حمله می دویدیم.
قصد ۵  ما  گفت:  تیمش  تعویض های  مورد  در  مرفاوی 
تعویض داشتیم و اصلًا تعویض را برای تغییر سیستم و شرایط 

بازی گذاشته اند که ما از آنها استفاده کردیم.
متعجبم چرا داوران سیستم رادیویی ندارند

 وی در خصوص فوتبال کرمان گفت: من خودم در کرمان 
فکر  و  دارد  زیادی  توانمندی  استان  این  و  کردم  کار  هم 
می کنم در سالهای آینده تیم های استان کرمان بیشتر و بهتر 

می توانند در فوتبال کشور فعالیت داشته باشند.
بیان داشت: تعجب  دستیار فکری در خصوص داوری 
رادیویی  سیستم  داوران  چطور  داوران  کمیته  در  می کنم 
نداشتند که بتوانند با هم ارتباط برقرار کنند. در محوطه 
جریمه مس یک صحنه مشکوک به پنالتی بود. البته من 
مطمئن نیستم که این صحنه پنالتی بود یا خیر، اما اگر بود 
داورهای کنار می توانستند بهتر به داور وسط اعلام کنند. اما 
در مجموع من داور را داور مقتدری ندیدم و تعادل نداشت. 
من به داور چهارم می گویم، می گوید ما سیستم نداریم. پس 
برای چه داور کنار و داور خط می گذارند؟ این داور پرچم 
که ندارد، سیستم رادیویی هم که نیست. پس این داور را 

برای چی می گذارند؟ امیدوارم شرایط فوتبال بهتر شود و 
فدراسیون به این جزییات دقت کند. مدیران فدراسیون باید 
مرد عمل باشند نه فقط حرف بزنند. الان دو تا داور خط برای 

چی می گذارند؟ برای نمایش؟
مرفاوی با گلایه از وقت تلف کردن رفسنجانی ها گفت: تیم 
مس فوتبال خوبی بازی می کند و دلیلی ندارد وقت کشی 

کند. یا اینکه توپ جمع کن ها توپ را دیر به بازی بفرستند.
سرمربی مس رفسنجان: برای برد بازی می کردیم

سرمربی مس رفسنجان می گوید تیمش به دنبال پیروزی 
برابر استقلال بوده است. 

در  رفسنجان  مس  فوتبال  تیم  سرمربی  ربیعی  محمد 
نشست خبری بعد از بازی مقابل استقلال اظهار کرد: ابتدا 
باید به تیم استقلال، کادر فنی و بازیکنانشان خسته نباشید 
بگویم. بازی خوبی را از سوی دو تیم شاهد بودیم و به آقای 
فکری خسته نباشید می گویم. ایشان برای من بسیار قابل 
احترام هستند، به این دلیل که من و آقای فکری سال ۹۲ 
مقابل هم بودیم. فکری پله پله کار کرده است تا به این نقطه 
برسد. امیدوارم کل مجموعه استقلال از این چالش عبور 

کنند.  
او ادامه داد: به بازیکنانم خسته نباشید می گویم و فکر 
نسبتا  بازی  نظر کیفیت  از  ما  ریزی  برنامه  نحوه  می کنم 
را  برابری  بازی  نظر من  از  و  است  گرفته  قرار  پسند  مورد 
شاهد بودیم. در قسمت هایی از بازی استقلال مالک توپ 
بود و در قسمت هایی مس مالک بود. بسیار با برنامه بازی 
کردیم و برای سه امتیاز بازی کردیم و اصلا به یک امتیاز 
فکر نمی کردیم اما در یک لحظه گل به خودی ساده زدیم. 
کم  کم  شد.  زده  بدی  زمان  در  خودی  به  گل  متاسفانه 
دارم به سمتی می روم که شخصیتی که می خواهم را به 
مس رفسنجان بدهم. هدف ما ماندن در لیگ برتر است 
امروز  بازی  کنیم.  کسب  آبرومندانه  رتبه ای  امیدواریم  و 
مخصوصا پانزده دقیقه آخر فشار زیادی آوردیم و پنج دقیقه 
آخر هم استقلال موقعیت هایی داشت. ما موقعیت های 
ضد حمله خوبی داشتیم که می توانستیم بازی را تمام کنیم.  
او در خصوص داوری گفت: اگر دقت کرده باشید امروز به 
هیچ عنوان ما اعتراضی نداشتیم. تیم مقابل هم اعتراضاتی 
داشتند اما به طور کلی فکر می کنم قضاوت خوبی را شاهد 
بودیم و داور بازی را کنترل کرد. من نمی دانم که داوران 
ارتباط رادیویی داشتند یا خیر. در رابطه با توپ جمع کن ها 
هم من متوجه چیزی نشدم. این مسائل مربوط به بحث 

برگزاری مسابقه می شود.

پای استقلال در چمن مصنوعی مس جا ماند؛ 

تساوی  ناامیدکننده شاگردان فکری در رفسنجان

شانزدهم  هفته  در  شهرخودرو  و  تبریز  سازی  ماشین  فوتبال  تیم های  دیدار 
رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران، با تساوی یک بر یک پایان یافت. 

دیدار تیم های فوتبال ماشین سازی تبریز و شهرخودرو، ساعت 1۵ عصر دیروز 
در چارچوب هفته شانزدهم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران در ورزشگاه شهید 

سلیمانی با قضاوت کوپال ناظمی برگزار شد.
دو تیم در حالی به مصاف هم رفتند که تا پبیش از این، ماشین سازی تبریز با 
هشت امتیاز در انتهای جدول قرار داشت و به دنبال کسب سه امتیاز و جبران 
امتیازهای از دست داده در نیم فصل نخست بود. در سوی دیگر شهرخودرو که با 

1۸ امتیاز و در جایگاه 1۲ جدول نیم فصل را به اتمام رسانده بود، سعی داشت با 
دریافت ۳ امتیاز این مسابقه، وضع خود را بهبود ببخشد.

در دقیقه ۲۴ این مسابقه پاس رو به عقب مدافع شهرخودرو به میلاد فراهانی با 
تعلل عجیب دروازه بان شهرخودرو همراه بود که سینا عبداللهی با حضور به موقع 
در محوطه جریمه، ضربه فلاح زاده را با برگشتی دقیق وارد دروازه این تیم کرد تا 

شاگردان پاشازاده یک بر صفر از حریف پیش بیفتند.
برتری یک بر صفر ماشین سازی تا دقیقه ۹0 ادامه داشت و مهدی پاشازاده 
می رفت که در نخستین تجربه سرمربی گری خود برای ماشین سازی، کسب ۳ 

امتیاز را جشن بگیرد اما فرشاد فرجی با یک پاس روی پا، در داخل محوطه جریمه 
توپ را به قاسمی نژاد رساند و این بازیکن نیز با دخالتی به موقع توپ را به پورتقی 
پاس داد که این بازیکن نیز با ضربه برگردان توپ را به تور ماشین چسباند تا همه چیز 

به تساوی کشیده شود.
در نهایت این مسابقه با تساوی یک بر یک به پایان رسید که با این نتیجه ماشین 
سازی هر چند نباخت اما ۹ امتیازی شد و همچنان در قعر جدول قرار گرفت و 
شهرخودرو نیز با توقف برابر ماشین سازی، 1۹ امتیازی شد و بدون اینکه وضعیتش 

در جدول تغییری کند، در جایگاه دوازدهم قرار گرفت.

رحمتی و پاشازاده امتیازها را تقسیم کردند؛

فرار شهرخودرو از شکست مقابل ماشین سازی در دقیقه ۹۰



7 سه شنبه -دوازدهم اسفند ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5228
سیاسی

فشار بر ایران نتیجه عکس خواهد داد ؛

هزینه های مخدوش کردن توافق ایران 
با آژانس برای غرب

توافق اخیر ایران و آژانس حجت را بر طرف مقابل در برجام تمام کرد. هرچند 
در این توافق،با توقف اجرای پروتکل الحاقی از میزان همکاری تهران با آژانس 
کاسته  شد و درصورت ماندگاری تحریم ها این روندادامه می یابد اما هرنوع 
تلاش عامدانه یا سهوی برای مخدوش کردن اصل توافق، برای غرب پرهزینه 

خواهد بود. 
توافق سه ماهه اخیر ایران و »رافائل گروسی« مدیر کل آژانس بین المللی 
در حالی مورد نقد و انتقاد برخی در داخل ایران قرار گرفته که از نگاه ناظران، 
سنجیده ترین اقدام ممکن در شرایط کنونی بود؛ توافقی که همزمان با 
مشروعیت بخشی به کاهش تعهدات از سوی ایران، فرصتی محدود برای لغو 

تحریم ها از سوی طرف مقابل در نظر گرفت.
با نگاهی به جدیت ایران در برداشتن گام های پنجگانه و محدودسازی نظارت 
های آژانس، در صورت اصرار آمریکا و اعضای برجام بر وجود تحریم، تهران گام 

های مشخص شده دیگر را نیز در زمان مقرر خواهد برداشت.
تا اقدامات کاهنده بر پایه مفاد مندرج در توافق و  ایران تلاش می کند 
با اطلاع قبلی به آژانس انجام گیرد. در این صورت جهان به همکاری های 
سازنده ایران و در مقابل، پیمان شکنی طرف مقابل پی خواهد برد. از این رو 
تلاش های عامدانه یا سهوی برای لغو توافق ایران و آژانس پرهزینه است تا 
جایی که حجت الاسلام والمسلمین »حسن روحانی« چند روز پیش در جلسه 

هیات دولت آن را به منزله »بازی در زمین دشمن« ارزیابی کرد.
مزیت های همکاری با آژانس

رییس جمهوری در جلسه هیات دولت به بخشی از نتایج همکاری ایران با 
آژانس در شکست توطئه های طرف های مقابل اشاره و اظهار کرد:  ترامپ 
یک سال در برجام بود ولی می خواست از طریق آژانس برجام شکست بخورد. 
آمریکا و برخی دیگران می خواستند ایران را محکوم کنند که ایران همکاری 
نمی کند ولی آژانس اعلام کرد که ایران همکاری می کند. سه کشور اروپایی - 
که خیلی بدهکار به ما هستند - می خواستند حربه ای به دست آوردند که علیه 

ایران استفاده کنند. این حربه از آنها گرفته شده است.
اشاره روحانی به شکست های مکرر آمریکا در دوره ترامپ در مواجهه با ایران 
است. رییس جمهوری قبلی آمریکا تلاش زیادی را برای نابودی برجام به کار 
بست اما ناکامی های مداوم وی، بسترساز خروج یکطرفه واشنگتن از توافق 
هسته ای شد. او با بازگرداندن تحریم ها، افزایش فشار سیاسی بر ایران در 
شورای امنیت و نیز متشنج کردن جو منطقه خاورمیانه و خلیج فارس در پی 
آن بود تا تهران را به اقدامی مشابه سوق داده و اجماع جهانی علیه ایران شکل 

دهد که در نهایت ناکام ماند.
از این رو بسیاری بر این باورند، اگر همکاری های ایران و آژانس به ویژه در 
فضای پساخروج ترامپ از برجام انجام نمی گرفت، هزینه های قابل ملاحظه 
ای بر تهران تحمیل می شد. وقتی آمریکا در صحن شورای امنیت تنها یک 
کشور ذره ای به نام جمهوری دومینکن را در کنار خود می بیند و 1۳ عضو دایم 
و غیردایم به قطعنامه ضدایرانی ترامپ رای نمی دهند، نشانی آشکار از مزیت 

همکاری تهران و آژانس است.
البته این به معنای تن دادن به مطالبات گزاف آژانس نیست و تهران در برهه 
هایی به کاهش تعهدات چه در زمینه فعالیت های هسته ای و چه در حوزه 
مجوز بازرسی اقدام کرده است. حتی در جریان توافقی که چند روز پیش در 
جریان سفر یک روزه گروسی به تهران صورت گرفت، ایران همکاری های خود 

را با آژانس به طور چشمگیری کاهش داد.
بر پایه بیانیه ای که بعد از امضای توافق انتشار یافت، اجرای پروتکل الحاقی 
و دسترسی های برجامی به طور کامل متوقف و صرفا تعهدات پادمانی ایران 
اجرا می شود. بر این اساس، طبق قانون مجلس هیچ دسترسی فراپادمانی به 

آژانس اعطا نخواهد شد و هیچگونه بازرسی فراپادمانی نیز انجام نمی شود.
بر اساس این توافق، آژانس به فعالیت های »ضروری« خود برای راستی 
آزمایی و نظارت بر مراکز هسته ای ایران ادامه خواهد داد. مقصود از تداوم 
راستی آزمایی و نظارت ضروری که در بند ۲ بیانیه آمده، این است که »ایران 
به مدت سه ماه اطلاعات برخی فعالیت ها و تجهیزات نظارتی را که در پیوست 
مشخص شده ضبط کرده و نزد خود نگه خواهد داشت. در این مدت، آژانس 
به این اطلاعات هیچ دسترسی نخواهد داشت و اطلاعات منحصرا نزد ایران 
باقی می ماند. چنانچه ظرف سه ماه تحریم ها به طور کامل لغو شد، ایران 
این اطلاعات را در اختیار آژانس می گذارد، در غیر اینصورت اطلاعات برای 

همیشه پاک خواهد شد.«
صبر راهبردی ایران در همکاری با آژانس

همکاری کاهش یافته ایران و آژانس به رفتار طرف مقابل برمی گردد که 
همین روند رو به نزول تداوم یابد یا به کلی متوقف شود. ماجراجویی بایدن 
روزهای  تا در  باعث شده  اروپا در شورای حکام  اتحادیه  با همکاری سران 
اخیر شاهد هشدارهای جدی ایران به طرف مقابل باشیم. به تازگی برخی 
رسانه های غربی خبر داده اند آمریکا درصدد است قطعنامه ای ضدایرانی در 
نشست پیش روی شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی علیه ایران ارائه 

کند.
در پی انتشار این خبر، مقام های جمهوری اسلامی به ویژه در وزارت امور 
خارجه و سازمان انرژی اتمی به آن واکنش نشان دادند. »علی اکبر صالحی« 
آژانس  حکام  شورای  که  صورتی  در  گفت:  اتمی  انرژی  سازمان  رییس 
بین المللی انرژی اتمی نسبت به اقدام ایران مبنی بر توقف پروتکل الحاقی 
قطعنامه ای را علیه کشورمان صادر کنند، ایران واکنش مناسبی را خواهد 

داشت و در این راستا نامه ای هم ارسال شده است.
»بهروز کمالوندی« سخنگوی سازمان انرژی اتمی هم با بیان اینکه »تا زمانی 
که تحریم ها لغو نشود، هیچ اطلاعاتی در اختیار آژانس قرار نمی گیرد«، اظهار 
کرد: در صورتی که تحریم ها لغو شد، اطلاعاتی که در این مدت نگهداری شده 
را در اختیار آژانس قرار می دهیم در غیر این صورت اطلاعات بعد از سه ماه از 

حافظه دوربین ها حذف خواهد شد.
از سوی دیگر شاهد چند هشدار از سوی دستگاه وزارت امور خارجه بودیم. 
ظریف در آستانه اجلاس شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی هشدار 
داد که »پیگیری قطعنامه علیه ایران در شورای حکام باعث به هم ریختگی 
شرایط کنونی می شود« و »سعید خطیب زاده« سخنگوی وزارت امور خارجه 
نیز با تاکید براینکه اتهام زنی و تهدید علیه ایران جواب نمی دهد، تاکید کرد 
»اقدام مثبت را با اقدام مثبت پاسخ می دهیم و اگر عمل متفاوت مشاهده 

کنیم، پاسخ متناسب خواهیم داد.«
با باور ناظران، هر گونه فشار بر ایران با هدف اجرای کامل و یکطرفه توافق 
هسته ای از سوی تهران، نتیجه ای عکس خواهد داد. همان گونه که ایران پنج 
گام هسته ای با هدف متوازن سازی تعهدات برداشت و سپس اجرای پروتکل 
الحاقی را متوقف کرد، امکان تداوم این روند دور از انتظار نیست. بایدن به 
عنوان رییس جمهور کشور تعهدپریزی که بیش از 1۵00 نوع تحریم تنها در 
چند سال اخیر بر تهران تحمیل کرده باید از بازی تهدید دست بردارد. بنابراین 
تنها گزینه، لغو تحریم ها آن هم در سطح عمل نه شعار است که می تواند ایران 

را همانند قبل به اجرای کامل تعهدات بازگرداند.  

سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید براینکه اتهام زنی و تهدید علیه ایران جواب 
نمی دهد، گفت: اقدام مثبت را با اقدام مثبت پاسخ می دهیم و اگر عمل متفاوت 

مشاهده کنیم، پاسخ متناسب خواهیم داد. 
با  از ظهر دیروز در نشست خبری هفتگی خود  »سعید خطیب زاده« پیش 
اصحاب رسانه، با اشاره به اعلام نظر ایران درباره پیشنهاد جوسپ بورل برای 
جلسه مشترک با آمریکا و اروپا تصریح کرد: مواضع ایران را صریح، آشکار، کامل 
اعلام کردیم. هیچ تغییری در این موضع رخ نداده است. مسیر آمریکا عبور 
از سیاست های اشتباه دولت قبلی آمریکاست و هیچ تغییری در این سیاست 
ضدایرانی  و فشار حداکثری رخ نداده است. حتی آمریکا رسما اعلام به بازگشت 

به تعهداتش ذیل قطعنامه ۲۲۳1 نکرده است. 
سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه کشورهای اروپایی در ذیل نقض برجام 
به سر می برند، خاطرنشان کرد: پیشنهاد بدون زمان خاصی مطرح شده بود ولی 
گفته بودیم مسیر روشنی است اگر آمریکا می خواهد در میز برجام جایی داشته 
باشد، باید اعلام بازگشت به برجام کرده و تعهداتش را اجرا و تحریم ها را بردارد. این 

مسئله نیاز به بده بستان ندارد.
 وی خاطرنشان کرد: دولت آمریکا براثر اشتباه شناختی می خواهد مسیری که 

ترامپ موفق نشده، با چند جانبه گرایی پیش ببرد که موفق نخواهد شد.
سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه عمل را با عمل و اقدام را اقدام جواب 
می دهیم، ابراز داشت: اقدام مثبت را با اقدام مثبت پاسخ می دهیم و اگر عمل 

متفاوت مشاهده کنیم پاسخ متناسب خواهیم داد.
خطیب زاده از شرکای اروپایی برجام خواست مسیری که قبلا طی شده را در نظر 
بگیرند و در نظر داشته باشند که مسیر همکاری بهتر از هر مسیری جواب می دهد 
مسیر اتهام زنی و تهدید علیه ایران جواب نمی دهد و ایران مسیر همکاری متقابل 
پاسخ می دهد.  رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه 
درباره اظهارات اخیر نتانیاهو مبنی بر عدم اجازه دادن به ایران برای دستیابی به 
سلاح هسته ای بیان کرد: وسواس بیمارگونه نخست وزیر رژیم صیهونیستی مسئله 
جدیدی نیست ولی حاکی از آشفتگی جدید در سرزمین های اشغالی است که 

حاصل رفتارهای ماجراجویانه این رژیم است. 
خطیب زاده با بیان اینکه رژیم اشغالگر قدس ریشه بسیاری از گرفتاری ها و 
ناامنی ها و مشکلات در غرب آسیا است، یادآور شد: ایران به دقت شرایط را رصد 
کرده و این فرافکنی ها به درد نخست وزیر فاسد رژیم صهیونیستی می خورد. در 
دکترین ایران سلاح هسته ای جایی ندارد ولی دنیای غرب چشم خود را بر صدها 

سلاح اتمی اسرائیل بسته است. 
 دولت بایدن  آغاز ناامید کننده ای داشته است

وی درباره احتمال تصویب قطعنامه ضد ایران در شورای حکام و احتمال صدور 
قطعنامه علیه ایران و قطع همکاری با آژانس عنوان کرد: اینکه آمریکا در مسیر 
غلطی گام برداشته است، روشن است. دولت بایدن آغاز ناامیدکننده ای درعمل به 
تعهدات آمریکا داشته  است. مسیر همکاری ایران با آژانس در مسیر پادمان روشن 

بوده و ادامه می یابد.
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی خاطرنشان کرد: طرف های برجام حسن نیت 
ایران در همکاری سه ماهه با آژانس را قدر بدانند. ایران اقدام در برابر اقدام و عمل 

در برابر عمل انجام می دهد. 
خطیب زاده همچنین درباره سفر فواد حسین به ایران و رایزنی درباره مسائل 
امنیتی گفت: یکی از مباحث رایزنی ها با فواد حسین، برخی تحولات در عراق 
و حوزه امنیتی پیرامونی است. شهادت سردار سلیمانی از جمله موضوعات 
رایزنی ها بوده است. طبیعی است روابط ایران و عراق به عنوان روابط چند لایه 

نیازمند رایزنی های مشترک و نزدیک است.
 به اسم دیپلماسی مسیر ارسال دارو را مسدود نمی کنند

وی درباره دلایل عدم مذاکره ایران با دولت بایدن اظهار داشت: دیپلماسی 
یک واژه نیست بلکه یک مفهوم است. با اسم دیپلماسی نمی شود جنگ کرد و 
سیاست فشار حداکثری دولت قبل را ادامه داد و دو ماه مسیر ارسال دارو را مسدود 
کرد. نمی شود به اسم دیپلماسی سیاست های قبلی را با زرورق ادامه دهید. تیمی 
که مذاکرات برجام را انجام داد امروز هم می گوید مذاکرات فشرده ای انجام شده و 

بده بستان ها انجام شده و دیروز و امروز وقت عمل است. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه اجازه نمی دهیم گروه دیگری که 
مذاکرات برجام را انجام داده و فکت شیت غلط را ارائه کرد،  امروز تغییری در 
مواضع نداشته باشد، تصریح کرد: نگاه باید در حل مسائل در داخل باشد. ایران 
مسیر دیپلماسی را باز کرده بلکه مسیر را روشن کرده است. سه گام باید انجام 
شود؛ اعلام بازگشت به توافق، رفع موثر تحریم ها و بازگشت به میز مذاکره. مسیر 
برعکس نیست که فکر کنند تحریم ها ادامه یابد، گردن کشی ها ادامه یابد و در میز 

مذاکره باشند. 
به گفته این دیپلمات ارشد، همه مباحث به صراحت گفته شود. برای اینکه مسیر 
دیپلماسی باشد و نه خدعه و نیرنگ، باید مسیر تغییر در دولت آمریکا باشد. دولت 
آمریکا مسیر خود را در قبال ایران نه تنها اصلاح نکرده بلکه در پی ایجاد مسیرهایی 

است که به زعم خودشان فشار را علیه ایران افزایش دهد.
 گفت وگوی دوجانبه ای با آمریکا نداریم

خطیب زاده در پاسخ به سوال ایرنا درباره احتمال مذاکره دوجانبه ایران و آمریکا 
با توجه به تاکید ایران بر باز بودن مسیر دیپلماسی خاطرنشان کرد: گفت وگوی 
دوجانبه ای با آمریکا نداریم و وقتی آمریکا مسیر غلط خود را اصلاح نکند، تغییری 
در سیاست ایران رخ نمی دهد. در دو ماهه گذشته، دولت بایدن رسما بازگشت 

خود را به تعهدات در کلام اعلام نکرده است. 
وی ادامه داد: این شرم برای دولت بایدن است که کارزار انتخاباتی با عمل ایشان 
متفاوت است. حرف های خوبی زده شده است و ما هم آنها را شنیده ایم ولی تا 
عمل مشاهده نکنیم، سیاست خود را با براساس حرف تنظیم نمی کنیم. تلخ 
است برجام توسط آمریکا و تیم مذاکره کننده ای که آن را گفت وگو کرد، در محاق 

نابودی است. تاریخ این مسئله را فراموش نمی کند. 
 آمریکا برای بازگشت به دیپلماسی تعهداتش را اجرا کند

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال دیگری درباره رایزنی های ایران 
با اتحادیه اروپا با توجه به رد پیشنهاد جوسپ بورل ابراز داشت: مسیر دیپلماسی 
همواره باز است. در مسیر کمیسیون مشترک اتفاقی رخ نداده و این نشست ها 
ادامه می یابد. آمریکا برای بازگشت به میز مذاکره باید تعهدات خود را انجام دهد. 

خطیب زاده در پاسخ به سوال دیگر ایرنا درباره خرید واکسن با بیان اینکه جزئیات 
فنی را وزارت بهداشت اعلاو می کند ، گفت: هر وقت در این زمینه درخواست از ما 
داشته اند، جلوتر عملیاتی کرده ایم. مسیرهای متعددی درباره خرید واکسن طی 
شده و مبالغ پرداخت و خریداری ها انجام شده است. برخی به تدریج وارد شده و 

برخی در ماه های ابتدایی بهار سال آینده وارد می شوند.
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره انفجار کشتی اسرائیلی در دریای عمان و 
اتهام زنی نتانیاهو به ایران یادآور شد: رژیم اشغالگر قدس مبنای تمامی ناامنی ها و 

بی ثباتی ها است و این فرافکنی ها خط روشنی دارد.
 خلیج فارس و دریای عمان حوزه امنیتی بلافصل ایران است

 سخنگوی دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: خلیج فارس و دریای عمان حوزه 
امنیتی بلافصل ما است و اجازه هراس افکنی را به آنها نمی دهیم. نتانیاهو دچار 

بیماری هراس گونه ای درباره ایران است و فکر می کند مسیر مشکلات داخلی شان 
همین فرافکنی است. در مسیر امینت ملی، اسرائیل می داند پاسخ ایران دقیق و 

فنی است.
خطیب زاده در ادامه در پاسخ به سوالی درباره درباره تغییرات میان دولت های 
بایدن و ترامپ عنوان کرد: هیچ تغییری انجام نشده است. در حوزه صحبت و 
کلام، تغییرات زیادی انجام شده ولی در حوزه عمل، تفاوتی بین دولت بایدن و 
ترامپ انجام نشده و چه بسا در برخی از حوزه ها، برخی اقدامات دولت بایدن بدتر 
شده است. قبلا برخی از دول اروپایی مانند انگلیس پیشقدم می شدند ولی امروز 

خود آمریکا پیشقدم شده است. 
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه افزود: تصور آنها 
از چندجانبه گرایی به جای همکاری، توطئه است. آنها دچار اشتباه شناختی 
اشتباه محاسباتی هستند. مسیر  اشتباه هستند، دچار  این  در  تا  و  هستند 
دیپلماسی از منظر ایران باز است ولی تا زمانی که تفاوتی در اقدام آنها انجام نشود، 

تغییری از سیاست ایران رخ نمی دهد. 
کشتی  انفجار  در  ایران  داشتن  دست  درباره  اسرائیل  اتهام زنی  درباره  وی 
اسراییلی در روز پنج شنبه گفت: این اتهام زنی از سوی رژیم اشغالگر قدس است. 
ما نه تنها این اتهام زنی را قویا رد می کنیم و اقدامات چند ماه اخیر اسرائیل در حوزه 

پیرامونی خود رد کرده و به دقت آنها را رصد می کنیم. 
خطیب زاده درباره ادعای روزنامه کیهان مبنی بر دست داشتن ایران در حمله 
سوی  از  موضوع  این  از  استفاده  سوء  و  عمان  دریای  در  اسرائیلی  کشتی  به 
کنیم،  مطرح  را  رسانه ها  ادعای  بخواهیم  اگر  داشت:  اظهار  صیهونیست ها 
اتهام زنی و ادعای رسانه های صیهونیستی بسیار بیشتر است. در این موضوع 
خاص، منشا اتهام زنی خود بی اعتبار منبع است. اگر مبنای تنش آفرینی جدیدی 

قرار بدهند، این موضوع رصد کرده و آن را پیگیری می کنیم. 
این دیپلمات ارشد درباره آخرین وضعیت نفتکش توقیف شده کره ای تصریح 
کرد: خدمه نفتکش کره ای با کمک قوه قضاییه امکان مسافرت را پیدا کردند. هر 
کمکی از نظر انسانی لازم بوده، کرده ایم. این موضوع مسیر حقوقی خود را طی 

می کند. 
اقدامات آمریکا نقض آشکار قطعنامه ۲۲۳۱ است

خطیب زاده با اشاره به قطعنامه ۲۲۳1 خاطرنشان کرد: برجام معاهده ای است 
که توسط قطعنامه ۲۲۳1 مورد تایید قرار گرفته و یک قعطنامه الزام آور حقوقی 
است. این قطعنامه تمامی مفاد مندرج در برجام را تصریح کرد. اقدامات آمریکا 
نقض آشکار این قطعنامه است. روابط ایران و آژانس روابط فنی و حرفه ای است. 
ایران تنفسی برای ابراز حسن نیت به طرف مقابل نشان داد که امیدوارم طرف 

مقابل ارزش آن را بداند. 
وی درباره تمدید قرارداد روابط راهبردی ایران و روسیه ابراز داشت: سال ۹1 
سند همکاری ها امضا شده و تا پنج سال یعنی تا فروردین 1۴01 قابل تمدید است 
گفت وگوهای جدیدی آغاز شده و امیدواریم توافقات جدیدی را امضا کرده یا آن 

همان توافق قبلی را تا پنج سال دیگر تمدید کنیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین درباره آزادسازی منابع ایران در عراق 
بیان کرد: اینها منابع ماست و این گفت وگوها برای امروز و دیروز نیست. بسیاری 
از اینها در مسیر نهایی سازی است و مسیر خود را طی می کند. اینها به عنوان 
تعهدات قطعی دولت عراق است و هیچ وقت دولت عراق استنکاف نکرده است. 

برخی مسائل فنی بوده که در حال رفع شدن است.
خطیب زاده درباره اموال بلوکه شده ایران در کره جنوبی یادآور شد: گفت وگوها 
در سطح دوجانبه و... انجام شده است و توافقاتی صورت گرفته و تحولاتی در 
جریان است. باید منتظر باشیم و ببینیم این تعهدات در عمل به کجا می انجامد. 

وی درباره سوء برداشت از صحبت های سفیر ایران در عراق درباره ترکیه عنوان 
کرد: هم دولت ایران و هم دولت ترکیه درباره اصل مقوم روابط بین الملل که 
حاکمیت ملی و حفظ تمامیت ارضی عراق است، یک نظر داشته و تفاوتی با هم 
ندارند. برداشت نادرستی از سخنان سفیر ایران رخ داده بود که با گفت وگوهای 

انجام شده، موضوع برطرف شد. 
مشارکت ایران و چین راهبردی است 

این دیپلمات در پاسخ به این سوال که چرا ایران به وضعیت مسلمانان اویغور در 
چین اعتراض نمی کند، گفت: بدترین رویکرد در قبال این گونه مسائل، سیاسی 
کردن این موضوعات است که آمریکا و اروپا با این رویکرد آن را پیگیری می کنند. 
و  ابزارسیاسی  به یک  تبدیل  را  این مسئله  برخی طرف ها تلاش کنند  اینکه 
چانه زنی برای خود بکنند، غلط است. ما مسیر گفت وگو با چین را در همه زمینه ها 

داشته ایم.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که چرا ایران چین را دوست خود می داند در 
حالی که آنها هم تحریم ها را رعایت کرده و هم به قعطنامه های ضد ایرانی رای 
می دهند، اظهار داشت: در دوران تحریم یکی از کشورهایی که روابط نزدیکی با ما 
داشته، چین بوده است. چین در طول یاغی گری آمریکا نفت ما را خریده و اعلام 

هم کرده است.
وی با بیان اینکه مشارکت ایران و چین راهبردی است و در حوزه های مختلفی 
ادامه دارد ، تصریح کرد: دیروز ۲۵0 هزار واکسن اهدایی نیز از چین به ایران 
داشتیم. روابط ایران و چین بدخواهانی دارد اما در پکن و تهران مدیریت درست 

روابط در دستورکار قرار دارد.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 اتهام زنی و تهدید علیه ایران جواب نمی دهد

با  ایران  توافق  اسلامی،  شورای  مجلس  ادوار  نماینده   
آژانس بین المللی انرژی اتمی را اقدامی سازنده در جهت 
حل دیپلماتیک مسائل دانست و گفت: آژانس و طرف های 
غربی قدر ضرب الاجل ایران را بدانند و فرصت ایجاد شده 

برای احیای برجام را از دست ندهند. 
محمدجواد جمالی نوبندگانی با اشاره به توافق اخیر ایران 
آژانس درباره نحوه اجرای قانون اقدام راهبردی اظهار  با 
کرد: در بعد فنی، ایران بیشترین همکاری ها را با آژانس 
داشته است و شاید بتوان گفت که بیش از شصت تا هفتاد 
درصد بازرسی هایی که آژانس در کل دنیا انجام داده، به 

ایران تعلق دارد.
دولت  از سوی  الحاقی  پروتکل  پذیرش  به  اشاره  با  وی 
ایران حتی بدون مصوبه مجلس شورای اسلامی، گفت: 
ایران بنا به مصالحی پروتکل الحاقی را داوطلبانه پذیرفت 
و بعد از امضای برجام، هم در زمان مدیرکلی آمانو و هم در 
زمان مدیر کلی گروسی حداقل نزدیک به 1۵ بار آژانس 
رسما اعلام کرد که هیچ انحرافی در فعالیت های هسته ای 
جمهوری اسلامی وجود ندارد و جمهوری اسلامی به تمام 

تعهدات خود در چارچوب برجام عمل کرده است.
نماینده مردم فسا در مجلس دهم، همکاری های گسترده 
تعهدات  از  فراتر  اتمی  انرژی  المللی  بین  آژانس  با  ایران 
NPT را یادآور شد و افزود: بازرسان آژانس حتی بر خلاف 
رژیم  یا  منافقین   کذب  اخبار  اساس  بر  معاهدات،  تمام 
صهیونیستی خواستار بازدید مجدد از مکان هایی شدند که 
قبلا بازدید کرده بودند و جمهوری اسلامی با حسن نیت 

اجازه بازدید داد و کذب بودن ادعاها ثابت شد.
درز اطلاعات هسته ای ایران قابل بخشش نیست

جمالی نوبندگانی با بیان اینکه در حوزه فنی، همکاری های 
ایران فراتر از تعهدات و شفاف است، خاطرنشان کرد: حتی 
بعد از خروج ترامپ از برجام و اعمال تحریمهای شدید، ایران 
یک سال صبر کرد و کاهش تعهدات هم بعد از گذشت یک 

سال از خروج آمریکا از برجام بدعهدی اروپایی ها درباره 11 
تعهدی که به ایران داده بودند، اتفاق افتاد.

وی متعهد شدن اروپایی به جبران نقض عهد ترامپ را 
یادآور شد و گفت: اروپایی ها که اکنون طلبکارانه با ایران 
رفتار می کنند 11 تعهد خود نسبت به ایران را زیرپا گذاشتند 
و کاهش تعهدات از سوی ایران عکس العمل کاملا منطقی 
به نقض عهد آنها بود. عضو پیشین کمیسیون امنیت ملی 
را در  ایران  تعهدات  ، کاهش  و سیاست خارجی مجلس 
اثبات  برای  ایران  و تصریح کرد:  ارزیابی  برجام  چارچوب 
حسن نیت خود گام های کاهش تعهدات را به اطلاع آژانس 
بین المللی انرژی اتمی و گروه 1+۴ رسانده و اقدامی خلاف 

برجام یا بدون اطلاع اعضای این توافق انجام نداده است.
جمالی نوبندگانی با انتقاد از سوءتدبیر آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در محافظت از اطلاعات برنامه های هسته ای 
ایران خاطرنشان کرد: با وجود همکاری صادقانه جمهوری 
اختیار  در  ما  هسته ای  تاسیسات  اطلاعات  اسلامی، 
صهیونیست ها و آمریکایی ها قرار گرفت که در نتیجه آن 
تاسیسات  تاسیسات هسته ای مثل  برخی  در  خرابکاری 

نطنز و ترور دانشمندان هسته ای بود.
وی، سوءتدبیر در حفاظت از داده های مربوط به ایران 
گذشت  قابل  را  اتمی  انرژی  المللی  بین  آژانس  سوی  از 
ندانست و گفت: موضوع دیگر بهانه جویی های آژانس در 
شاهد  و  اروپاست  و  آمریکا  سیاست های  اهداف  راستای 
هستیم که هر وقت آمریکایی ها و اروپایی ها مواضعشان 
نسبت به جمهوری اسلامی و برجام تند می شود آژانس هم 

یکباره مجهولات و ادعاهایی را مطرح می کند.
استقلال عمل آژانس زیر سئوال است

این تحلیلگر مسائل بین الملل، سوءاستفاده ابزاری از 
یک نهاد ناظر بین المللی برای اهداف سیاسی را غیرقابل 
دانست و گفت: شاهد هستیم که آژانس بین المللی انرژی 
اتمی گزارش های فنی را هماهنگ با اهداف سیاسی غرب 

و با هدف فشار بر جمهوری اسلامی تنظیم می کند و حتی 
در زمان آقای البرادعی هم هیچ وقت وی نظر ثابتی نداشت 

و یکی به نعل و یکی به میخ می زد.
بین  آژانس  سیاسی  عملکرد  دلیل  نوبندگانی،  جمالی 
المللی انرژی اتمی را وابستگی مدیرکل آن به آمریکا عنوان 
کرد و افزود: عزل و نصب مدیرکل آژانس با نظر آمریکایی ها 
صورت می گیرد و به همین خاطر هم مدیرکل نمی تواند از 
دایره سیاست های آمریکایی ها و اروپایی ها خارج شود و 

استقلال عمل آژانس زیرسئوال است.
وی در گفت وگو با ایرنا ارجاع پرونده ایران به شورای امنیت 
سازمان ملل متحد در گذشته را یادآور شد و گفت: وابستگی 
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی سبب می شود که 
مسائل فنی رنگ و بوی سیاسی بگیرد و شورای حکام آژانس 

علیه ایران موضع بگیرد.
صبر  یادآوری  با  اسلامی  شورای  مجلس  ادوار  نماینده 
راهبردی ایران در طول دوران ترامپ گفت: ایران چندین 
دهد،  انجام  را  تعهداتش  مقابل  طرف  اینکه  بدون  سال 
به تعهدات خود عمل کرد و بعد از خروج آمریکا از برجام 
خویشتن داری کرد و از این توافق خارج نشد و حتی الان 

هم از نظارت های پادمانی آژانس خارج نشده است.
آژانس قدر ضرب الاجل ایران را بداند

جمالی نوبندگانی، توافق اخیر ایران با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی برای ضبط سه ماهه اقدامات و ارائه آنها به آژانس 
به شرط لغو تحریم ها را تدبیری شایسته ارزیابی و خاطرنشان 
کرد: اقدام ایران مسیر سازنده ای در جهت حل دیپلماتیک 
مسائل بود و به نظر من آژانس بین المللی انرژی اتمی و 

شورای حکام باید قدر این ضرب الاجل را بداند.
وی، نامه اخیر ایران به آژانس بین المللی انرژی اتمی را 
یادآور شد و گفت: ایران در این نامه نسبت به صدور هرگونه 
قطعنامه علیه ایران در شورای حکام آژانس هشدار داده 
است و این بدان معناست که ما واقعاً دیگر نمی توانیم شاهد 

باشیم که برجام به معنای »برنامه جامع اقدام مشترک« بود 
فقط به صورت یکطرفه و از جانب ایران اجرا شود و هیچ 

اقدام مشترکی از طرفهای دیگر انجام نشود.
نماینده مردم فسا در مجلس شورای اسلامی خطاب به 
مقامات تروئیکای اروپایی گفت: اروپایی ها مدام از اهمیت 
برجام برای حفظ امنیت و صلح جهان صحبت می کنند اما 

هیچ اقدام عملی برای حفظ آن انجام ندادند.
رهبری  اخیر  فرمایشات  یادآوری  با  نوبندگانی  جمالی 
معظم انقلاب اسلامی درباره نیاز به غنی سازی بالای ۲0 
درصد گفت: در گذشته هم که زمانی که ایران بحث غنی 
سازی ۲0 درصد را مطرح کرد، گرچه غربی ها ابتدا آن را 
بلوف حساب کردند و نپذیرفتند و بعد هم که پذیرفتند شهید 
شهریاری را که پایه گذار غنی سازی ۲0 درصد بود شهید 
کردند اما همین موضوع آنها را وادار به حضور در میز مذاکره 

کرد.
زمان گفتاردرمانی تمام شده است

و  ملی  امنیت  کمیسیون  رییسه  هیات  پیشین  عضو 
سیاست خارجی مجلس با تاکید بر لزوم برخورد مقتدرانه در 
مقابل رفتارهای زیاده خواهانه غرب گفت: اروپا باید بداند که 
دیگر زمان گفتاردرمانی تمام شده و این مواضعی که دارند 
نوعی فرار رو به جلوست و آنها فرصتی که برای حل یک 

موضوع مهم بین المللی داشتند را از دست دادند.
جمالی نوبندگانی گفت: جمهوری اسلامی حاضر شده 
در مقابل چشم پوشی از برخی منافع خود مثل غنی سازی 
از  بیشتر  بازرسی های  و  ها  نظارت  پذیرش  و  ۲0 درصد 
شرایط بهتری در حوزه های مختلف سیاسی، اقتصادی، 
منطقه ای و بین المللی برخوردار شود که این موضوع مورد 
دبیر  سابقه  برخی  که  اروپاست  رهبران  از  بسیاری  تایید 
کلی آژانس را هم در کارنامه خود دارند و امیدواریم که آنها 
از پیشنهادهای سازنده ایران استقبال کنند و فرصت را از 

دست ندهند.

عضو پیشین کمیسیون امنیت ملی مجلس:

غرب و آژانس قدر توافق با ایران را بدانند
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از مدارای دشمن، فریب مخور که او 
چون آب است؛ اگرچه داغ شدنش 

با آتش طول می کشد، امّا از خاموش 
کردنش دریغ ندارد.
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طرح:مهدی عزیزی 

کارمند بانکی که جیب مردم را می زد!

کشف 1۲۰۰ کیلوگرم انواع مواد مخدر در فرودگاه ها
رئیس پلیس پیشگیری نیروی انتظامی گفت: بیش از 1۲00 کیلوگرم انواع مواد مخدر توسط پلیس 
فرودگاه های کشور کشف شده و در حوزه مربوط به سرقت، ۳0 درصد از سرقت های مربوط به فرودگاه های 
کشور کاهش یافته و بیش از ۲۵0 نفر از متهمان به سرقت در این حوزه دستگیر شده اند. سردار مهدی 
معصوم بیگی اظهارداشت:ارزش ریالی کالای قاچاق مکشوفه به همت پلیس فرودگاه های کشور، ۵۴1 هزار 
میلیارد ریال است که در 11 ماهه سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته شاهد رشد 1۸0 درصدی 
هستیم؛ هزار و ۳00 نفر در حوزه قاچاق کالا و ارز توسط این پلیس دستگیر شده اند.سردار معصوم بیگی 
تاکید کرد: ارزش ریالی ارز قاچاق مکشوفه توسط پلیس فرودگاه های کشور نیز برابر هزار و ۵00 میلیارد ریال 
است که این عدد بیانگر رشد 1۵ درصدی در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته است و باید بگویم 1۴۴ نفر 
در فرآیند مقابله با قاچاق ارز به همت نیروهای پلیس فرودگاه های کشور دستگیر شده اند. در مجموع ۲ هزار 

میلیارد ریال ارزش کالای قاچاق مکشوفه )ارز و طلا ( به همت پلیس فرودگاه های کشور بوده است.

قم بیشترین و سمنان کمترین شادکامی 
آخرین پژوهش صورت گرفته در این باره که به »رابطه شادکامی و سلامت خودگزارشی« می پردازد در سال 
۹۸ و در میان افراد 1۸ تا ۶۵ ساله انجام شده است. این پژوهش نتایج قابل توجه و متفاوتی با پژوهش های 
قبلی دارد.بر اساس این تحقیق که به گفته منتظری، هنوز به صورت رسمی منتشر نشده است، قم، سیستان 
و بلوچستان، هرمزگان، چهارمحال وبختیاری، تهران، قزوین، لرستان و کردستان در وضع مطلوب تری از نظر 
شادکامی قرار دارند و در مقابل افراد شرکت کننده از اصفهان، سمنان و زنجان پایین ترین میزان شادکامی را 
گزارش کرده اند.این پژوهش از یک نمونه 1۹ هزار و ۴۹۹ نفری زنان و مردان انجام شده و میانگین شادکامی 
در ایران را 11/۴ )از ۶ امتیاز( نشان می دهد.استان های با وضع مطلوب تر، بالاتر از میانگین ۲0/۴ قرار دارند 

و استان های با وضع پایین تر شادکامی، میانگینی پایین تر از ۹0/۳ به دست آورده اند.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش برکنار شد 
غلامحسین مظفری مدیر عامل سازمان منطقه آزاد کیش برکنار شد و جعفر آهنگران به طور جایگزین 
وی شد.  با حکم دبیرشورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، »جعفر آهنگران« به عنوان سرپرست سازمان 
منطقه آزاد کیش منصوب شد.»مرتضی بانک« با صدور حکمی »جعفر آهنگران« را با حفظ سمت به عنوان 
سرپرست سازمان منطقه آزاد کیش منصوب کرد.آهنگران مسئولیت معاونت برنامه ریزی و هماهنگی امور 
مناطق دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی را نیز برعهده دارد.پیش از این »غلامحسین مظفری« 

مسئولیت مدیرعاملی سازمان منطقه آزاد کیش را بر عهده داشته است.

احمدی نژاد: بحث ترور من جدی است 
محمود احمدی نژاد در ادامه اظهارات جنجالی اش اینبار از تهدید به ترورش حرف زده است. وی گفت: من 
هم معتقد هستم که بحث ترور جدی است. خودشان می کشند، خودشان هم مراسم عزاداری برپا می کنند و 
بعد دیگران را متهم می کنند! البته من مسائل را گفته و تشریح کرده ام چون اطلاع دارم که کجاها، چه کسانی 
می نشینند و چه تصمیماتی می گیرند. اینها را گفته ام، ضبط کرده ام و در چندین جای مطمئن قرار داده ام.

آمریکا موظف به استرداد اموال صداوسیما شد 
معاونت حقوقی و امور مجلس صداوسیما با پیگیری¬ های مستمر، ارائه مستندات، دفاعیات، لوایح متقن 
و بهره ¬گیری از حقوق¬دانان و کارشناسان مجرب، با همکاری مرکز امور حقوقی بین ¬المللی ریاست 
جمهوری موفق شد از هیات عمومی دیوان داوری متشکل از 9 قاضی رسیدگی کننده، رأی محکومیت 

»قطعی« دولت آمریکا را بگیرد. 

کنایه تند و تیز مهاجری به اصولگرایان 
محمد مهاجری، فعال رسانه ای اصولگرا در توئیتی نوشت: »مخالفان حسن روحانی از اصلاح طلبان 
می خواهند مسئولیت اقدامات دولت او را بپذیرند؛ و چه سخن درستی. اما همین جماعت با اینکه از تعفن 
رفتار رئیس اصولگراترین دولت تاریخ نمی داند چه خاکی بر سرش کند، ذره ای از مسئولیت اقدامات احمدی 

نژاد را نمی پذیرد. اینگونه مسئولیت پذیریم مااصولگرا ها.«

قاچاق چوب با آمبولانس تایید شد
عباس نژاد، فرمانده یگان حفاظت سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشورگفت: در بسیاری از موارد 
قاچاق چوب با ماشین های حمل گوشت و حتی مواردی در استان های مازندران، ساری، فارس و کهگیلویه و 
بویر احمد داشتیم که با آمبولانس دارای جنازه صورت گرفته است.بنا بر پیگیری های صورت گرفته، جریمه 

قاچاق چوب 10 برابر شد که این امر تا حدودی بازدارنده است.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف پژو ۴۰5 حامل بار قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف محموله ۲ میلیارد ریالی قاچاق در پی توقیف یک دستگاه 

خودرو پژو ۴0۵ در قم خبر داد. 
سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در اجراي طرح برخورد با خودروهاي حامل قاچاق، مأموران 
یگان امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم، یک دستگاه خودرو "قاچاق بر" پژو ۴0۵ که از مبدأ جنوب 

کشور به مقصد تهران در حرکت بود را در محور مواصلاتی استان قم توقیف کردند.
وی گفت: در بازرسی از خودرو مذکور ۴۷ عدد همزن و 1۴ عدد آبمیوه گیري فاقد مجوز و قاچاق 

کشف و راننده خودروها دستگیر شدند.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: کارشناسان مربوطه ارزش کالاهای کشف شده 
قاچاق را در مجموع بیش از ۲ میلیارد ریال اعلام کردند که در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد
توقیف ۳ دستگاه خودرو قاچاق بر

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  درادامه از کشف محموله ۵ میلیارد ریالی قاچاق در پی توقیف ۳ 
دستگاه خودرو "قاچاق بر" در قم خبر داد. 

 سرهنگ اسماعیلی اظهارداشت: در اجراي طرح برخورد با خودروهاي حامل قاچاق، مأموران یگان 
امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم، ۳ دستگاه خودرو "قاچاق بر" را که از مبدأ جنوب کشور به 

مقصد تهران در حرکت بودند، در محور مواصلاتی استان قم توقیف کردند.
وی گفت: در این رابطه ۲ دستگاه پژو۴0۵ و یک دستگاه خودرو سمند توقیف و در بازرسی از خودروها 
۲۴ کیسه 1۵ کیلویی فندق و ۳۵ کیسه 1۵ کیلویی بادام زمینی فاقد مجوز و قاچاق کشف و راننده 
خودروها دستگیر شدند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: کارشناسان مربوطه ارزش 
کالاهای کشف شده قاچاق را در مجموع بیش از ۵ میلیارد ریال اعلام کردند که در نهایت متهمان به 

همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

در طرح بازرسی پایان سال انجام شد؛

ثبت ۴95 فقره تخلف بنگاه های اقتصادی قم
معاون نظارت، بازرسی و حمایت از حقوق مصرف کننده از ثبت ۴۹۵ تخلف به ارزش 1 میلیارد و ۶00 

میلیون تومان در طرح نظارت های پایان سال استان قم خبر داد.
سمیعی نسب با اشاره به آغاز گشت های بازرسی نوروز از 1۵ بهمن گفت: تاکنون در ۲۵ روز گذشته ۵ 

هزار مورد بازرسی از بنگاه های اقتصادی و اصناف مختلف استان قم صورت گرفته است. 
سمیعی نسب دستگاه های حاضر در این بازرسی ها را صنعت، معدن و تجارت، تعزیرات حکومتی، 
اصناف، و بسیج عنوان کرد و گفت: کالا های اولویت دار و اقلام اساسی مورد نیاز مردم مورد بازرسی 
قرار می گیرند. وی افزود: مردم می توانند هرگونه تخلف شامل گران فروشی، کم فروشی، و احتکار را از 
طریق سامانه 1۲۴ گزارش کنند. معاون نظارت، بازرسی و حمایت از حقوق مصرف کننده گفت: در کنار 
رصد اصناف، کنترل و پایش انبار های بنگاه های اقتصادی زیر ذره بین قرار دارد تا جلوی سو استفاده 

سودجویان گرفته شود.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد:

کشف ۲3 دستگاه آبمیوه گیری قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: با تلاش مأموران پاسگاه انتظامی سلفچگان از یک دستگاه پژو 

پارس، ۲۳ دستگاه ابمیوه گیري و۸ میکسر غذا فاقد مجوز و قاچاق کشف شد. 
سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: در اجراي طرح برخورد با خودروهاي حامل قاچاق، 
مأموران پاسگاه انتظامی سلفچگان، یک دستگاه خودرو پژو پارس را در عوارضی ساوه شناسایی و توقیف 

کردند.
وی افزود: در بازرسی از خودرو مذکور ۲۳ دستگاه آبمیوه گیري و۸ میکسر غذا فاقد مجوز و قاچاق 

کشف شد.
فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح کرد: کارشناسان مربوطه ارزش کالاهای کشف شده قاچاق را 
به ارزش بیش از یک میلیارد ریال اعلام کردند که در نهایت متهم دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری قم :

شهروندان زباله ها را زمان مقرر بیرون 
از منزل بگذارند

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم گفت: 
جمع آوری زباله از ساعت ۹ شروع می شود و تا ۶ صبح ادامه دارد که در این 
بازه زمانی شهروندان زباله ها را بیرون از منزل بگذارند.  سید محسن میرهادی 
با اشاره به اهمیت فرهنگ سازی برای جمع آوری زباله از سطح شهر، اظهار 
داشت: سال ها از اطلاع رسانی جمع آوری زباله در ساعت ۹ شب می گذرد 
ولی متأسفانه افراد اندکی در جامعه همچنان نسبت به این موضوع بی تفاوت 
امور خدمات شهری شهرداری  بر  و نظارت  هستند. مدیرکل هماهنگی 
قم با بیان اینکه شهروندان باید زباله های خود را ساعت ۹ شب بیرون از 
منازل قرار دهند، ابراز کرد: جمع آوری زباله از ساعت ۹ شروع می شود و تا 
۶ صبح ادامه دارد که در این بازه زمانی شهروندان زباله ها را بیرون از منزل 
بگذارند. میرهادی ادامه داد: یکسری از شهروندان به هر دلیلی زباله  خود 
را شب بیرون نگذاشته و زباله را صبح بیرون می گذارند که منطقی نیست. 
وی خاطرنشان کرد: وقتی شهروندان زباله خارج از نوبت در بیرون از منزل 
قرار داده سبب مشکلات محیط زیستی می شوند، ما در این حوزه در سطح 
مناطق آموزش گرهایی را در قالب پیمان کار گرفتیم که یکی از وظایف مهم 
این آموزش گرها ،آموزش به موقع در بیرون گذاشتن زباله است. مدیرکل 
هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه هرکدام 
از شهروندان که بعد از ساعت ۶ صبح زباله را بیرون از منزلش بگذارد همکاران 
ما آن ها را شناسایی و اطلاع رسانی می کنند، تصریح کرد: نهایتاً به آن افرادی 

که این موضوع برایشان تکرار شود اخطار داده می شود.
 

به خاطر فعال بودن پروژه ها با وجود مشکلات اقتصادی ؛

تقدیر استاندار قم از مدیریت شهری 
بودن  فعال  در  شهری  مدیریت  مجموعه  تلاش های  از  قم  استاندار 
پروژه های عمرانی با وجود مشکلات اقتصادی تقدیر کرد. بهرام سرمست 
در جلسه شورای سازمان توسعه و عمران شهرداری قم حصول هم افزایی در 
انجام امور را حاصل یکپارچه بودن و متحدشدن شهروندان دانست. استاندار 
قم با قدردانی از زحمات مدیریت شهری و تقدیر از فعال بودن پروژه های 
عمرانی در شهر و استان ابراز کرد: خوشبختانه شهر و استان قم در زمینه 
فعال بودن پروژه های عمرانی در مقایسه با دیگر استان ها از پیشرفت بسیار 
خوبی برخوردار است. سرمست همچنین یکپارچه بودن شورای اسلامی 
شهر و مدیریت شهری را از نقاط قوت در شهر قم دانست و خاطرنشان کرد: 
در صورت قصور در انجام پروژه ها در استان، کلیه مدیران و مسئولان استان 
باید جوابگو باشند چراکه مهم ترین مسئله تداوم پروژه ها و رسیدن به نتیجه 
مطلوب در راستای خدمت رسانی به مردم است. وی با اشاره به اینکه تداوم 
انسجام مسئولان و مردم و هماهنگی میان آنان از نیازمندی های امروز است، 
تصریح کرد: آرامش برای استان لازم است و تنش به صلاح نیست، چراکه در 
صورت هرگونه تنش و عدم هم افزایی، این مردم هستند که آسیب می بینند. 
استاندار قم عنوان کرد: امیدواریم با تلاش مدیریت دستگاه های مختلف 
در استان و پیگیری های مراجع مربوطه، پروژه های مهم و حیاتی که سبب 

ارتقاء و پیشرفت شهر می شوند باپشتکار به اتمام برسند.
 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

توزیع مخازن ذخیره سازی
 پسماند در ادارات

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از توزیع بیش از ۲ هزار 
مخزن ذخیره سازی پسماند در ادارات سطح شهر خبر داد.

سید عبدالله میرابراهیمی اظهار کرد: این طرح با رویکرد اشاعه فرهنگ 
جداسازی پسماند خشک از تر در بین اقشار مختلف جامعه اجرا می شود.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به توزیع مخازن 
ذخیره سازی پسماند در واحدهای مختلف افزود: با در اختیار گذاشتن 
به  تحویل  و  آن  جداسازی  همچنین  و   … و  بانکها  ادارات،  به  مخازن 
ایستگاه های بازیافت کمک شایانی به تفکیک پسماند صورت خواهد گرفت. 
میرابراهیمی هدف از اجرای این طرح را حفاظت از محیط زیست، جلوگیری 
از هدر رفتن سرمایه های ملی و منابع طبیعی، کاهش حجم پسماندهای 
شهری و ارتقای سطح فرهنگ عمومی شهروندان در زمینه تفکیک پسماند، 
عنوان کرد. وی خاطرنشان کرد: پس از ارائه آموزش به مسئولان خدمات و 
کارکنان ادارات، بستر مشارکت با تحویل مخازن ذخیره سازی فراهم می شود. 
در این طرح سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم بیش از ۲ هزار عدد مخزن 
ذخیره سازی )کوچک، بزرگ و دو منظوره( در ادارات سطـح شهر توزیـع و 

جـمع آوری پسماند آنها را در دستور کـار خویش قـرار داده است.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم اعلام کرد:

خودکفایی  قم در تولید جداول شهری 
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از تصویب ۲۳0 میلیارد 
تومانی بودجه این سازمان در سال 1۴00 خبر داد. سید ابوالفضل میریک 
امامی در جلسه شورای سازمان توسعه و عمران که در سالن جلسات استانداری 
برگزار شد، با اشاره به واگذاری معدن شهید مولوی در سال های گذشته باهمت 
مدیران شهرداری و تأمین مصالح زیرسازی شهر به وسیله آن اظهار داشت: در 
ماه های اخیر چالشی میان بخش خصوصی و صنایع و معادن به وجود آمد 
که طبق مکاتبات صورت گرفته توسط سازمان بازرسی، تفاهم نامه ای میان 
سازمان صنایع و معادن، توسعه عمران و سازمان بازرسی منعقد شد که الزام 
به واگذاری معادن به بخش شهرداری کرده است. مدیرعامل سازمان توسعه 
و عمران شهرداری قم افزایش و نوسانات قیمت در سال جاری را مورد تأکید 
شرکت های  هم پای  کمی  و  کیفی  ازنظر  جداول  عمده  افزود:  و  داده  قرار 
حرفه ای است که عمده جدول گذاری های پروژه های عمرانی بزرگ توسط این 
کارگاه انجام می شود. میریک امامی با تأکید بر درخواست قیمت های گزاف 
پیمانکاران از شهرداری، ابراز کرد: کارگاه تولید بتن در حال انجام فعالیت 
است که امسال در بحث ساخت بتن برای جداول شهری سایز ۵0 و ۶0 در 
نظر گرفته شده است. وی الحاق یکی از معادن را به شهرداری مورد تأکید 
قرار داد و خاطرنشان کرد: بودجه تخصیص داده شده به پروژه ولی عصر)عج( 
در پروژه های معاملات عمرانی سال جاری بالغ بر ۴۶ میلیارد تومان بود که 

به عنوان یکی از شاخص ترین پروژه های استان به مرحله ظهور رسیده است.

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم خبرداد:

تأمین 31 ماشین سوزن برای فاز 
نخست مترو

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با اشاره به نیاز متروی قم به ۳1 ماشین 
سوزن گفت: 1۹ دستگاه از آن ها در مسیر دپو و 1۲ ماشین سوزن برای مسیر 
استفاده می شود. منصور درویشی با اشاره به تأمین ماشین سوزن های متروی 
قم اظهار داشت: برای خط یک متروی قم ۳1 ماشین سوزن نیاز داریم که 1۹ 
دستگاه از آن ها در مسیر دپو و 1۲ ماشین سوزن برای مسیر استفاده می شود. 
اینکه ساخت این ماشین  به  با اشاره  مدیرعامل سازمان قطار شهری قم 
سوزن ها به اتمام رسیده است، افزود: بازرسی ماشین سوزن های متروی قم 

انجام شده و آماده حمل است و تا دو ماه آینده وارد پروژه می شود.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: شرایط کرونایی قم آبی اما 
بشدت نگران کننده است و با ادامه روند کنونی احتمال می رود به زودی بار دیگر 

وارد منطقه زرد شویم.
سیامک محبی روز دوشنبه در جلسه شورای اطلاع رسانی در سالن کرامت 
استانداری قم، افزود: میزان مراجعه به مراکز سرپایی و تست های مثبت کرونایی 

در سطح این استان در دو هفته اخیر با روند افزایشی همراه شده است.
وی اضافه کرد: بیمارستان کودکان قم با روند پر شدن تخت های بیمارستانی 
روبه رو شده و این یکی از نقاط آسیب و نگران کننده این روزهای نظام سلامت 

در سطح استان است.
محبی گفت: از ۴۶ مورد تست کرونای انگلیسی در قم که به پاستور ارسال شده 

نتیجه آزمایش ۳ مورد مثبت بوده اما احتمال دارد تعداد واقعی این افراد در سطح 
استان بسیار بیشتر از این تعداد است. وی اظهار کرد: یک بیمار ۷۲ ساله، یک 
بیمار ۲۷ ساله و یک کودک 10 ساله در قم به کرونای انگلیسی مبتلا شدند که 

هر سه این افراد سابقه مسافرت دارند.
به گفته وی، ابتلای جمعی به کرونا همچنان در قم نگران کننده است و با ادامه 
تجمعات و دید و بازدیدهای خانوادگی باید انتظار انفجار کرونایی انگلیسی و 

یووهانی را در روزهای پایانی سال داشته باشیم.
محبی ادامه داد: میزان رعایت پروتکل های بهداشتی و استفاده از ماسک در 
اغلب حوزه ها و مشاغل با روند کاهشی روبه رو شده و عادی انگاری کووید1۹ 

مساله ای غیرقابل انکار است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طرح شهید سلیمانی از 
جمله عوامل مهمی است که تاکنون اجازه نداده تا موج چهارم کرونا در قم شلعه 

ور شود.
به گفته وی، زحمات مرکز بهداشت قم و نیروهای طرح شهید سلیمانی در 
مسیر مبارزه با کرونا نادیده گرفته شده و تلاش های آنها در هیچ کجا دیده نمی 

شود و این افراد را به حق می توان سربازان گمنام سلامت نامید.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیز در این جلسه بیان داشت: تا یکی از 
نزدیکان و اهل خانواده کسی به کرونا مبتلا نشود و او را از دست ندهد از میزان 
بی رحمی این ویروس و تلاش ها و نگرانی های شبانه روزی تیم بهداشت اطلاع 

واقعی پیدا نمی کند.
سید موسی حسینی کاشانی همچنین با اشاره به روند صدور هنر کارت برای 
هنرمندان استان اضافه کرد: هزار و 10۶ هنر کارت در مجموع در مرحله اول به 

هنرمندان استان در عرصه های مختلف هنری اهدا می شود.
طبق اعلام ستاد ملی مقابله با کرونا، وضعیت شیوع ویروس کرونا در استان قم 
از 1۵ دی از وضعیت قرمز به نارنجی، در ۶ دی  از نارنجی به زرد و در ۲0 دی ماه 

جاری از زرد به »آبی« تغییر کرده است.

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم  هشدارداد:

قم در آستانه ورود به شرایط زرد کرونایی

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: کلنگ 
احداث یک هزار و ۸00 واحد مسکونی طرح اقدام 
زده  جاری  اسفندماه   1۲ سه شنبه  روز  در  ملی 

می شود.
حسن صبوری در این زمینه افزود: مجموع سهم 
مسکن های پیش بینی شده استان قم در برنامه 
جامع مسکن کشور 1۳ هزار و ۲00 واحد است 
که 10 هزار و ۶00 واحد در اراضی ملی، ۲ هزار 
واحد  و ۴00  فرسوده  بافت های  در  واحد  و ۲00 
احداث  جمعیت  نفر  هزار  زیر 100  شهرهای  در 

می شود.
وی اضافه کرد: در فاز اول طرح اقدام ملی چهار 
هزار و ۴00 متقاضی ثبت نام کردند که ۲ هزار و 

۵00 واحد آن توسط بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
در پنج پروژه زیتون ۶ الی 10، محله 10 )اراضی 
1۷ هکتاری( و اراضی ۲۲ هکتاری مرکز محلات 
پردیسان احداث می شود. وی اضافه کرد: تعداد 
یک هزار و ۸00 واحد مسکونی اقدام ملی فاز اول 
امام)ره(  نیز توسط ستاد اجرایی فرمان حضرت 
احداث خواهد شد که عملیات کلنگ زنی آن در روز 

سه شنبه 1۲ اسفندماه زده خواهد شد.
اراضی ۲۷  در  واحدها  این  داد:  ادامه  صبوری 
پردیسان  بلوار دانشگاه  ابتدای  واقع در  هکتاری 

احداث خواهد شد.
وی با اشاره به این که این اراضی نیاز به آماده سازی 
آماده سازی  عملیات  کرد:  امیدواری  ابراز  دارد، 

هرچه سریع تر توسط ستاد اجرایی فرمان امام)ره( 
آغاز و واحدها در طول سه سال آینده به متقاضیان 

تحویل داده شود.
صبوری در خصوص فاز دوم طرح اقدام مسکن 
 ۷00 و  هزار   11 دوم  فاز  در  گفت:  قم،  استان 
متقاضی در شهر جدید امیرکبیر ثبت نام کرده اند که 
پس از رایزنی مدیران استانی تصمیم به انتقال آن ها 

به شهر قم گرفته شده است.
وی خاطرنشان کرد: الحاق اراضی ۵۶0 هکتاری 
مسکن  تامین  شورای  جلسه  در  پردیسان  مجاور 
و  تایید  مرحله  در  و  است  شده  تصویب  استان 
تصویب شورای عالی شهرسازی و معماری کشور 

می باشد.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم با اشاره به کنترل طرح و رفع 
موانع و مشکل های احداث سایت های ارتباطی قم از ایجاد ۲ هزار کابینت 
VDSL در این استان خبر داد. جواد غلام پور تسریع در روند راه اندازی طرح 
های همراه و رفع مشکل های ایستگاه های مخابراتی مشمول ماده 100 را از 
اولویت های حوزه ارتباطات دانست. وی افزود: در شرایط کنونی اپراتورها باید 
از زیرساخت های ایجاد شده در استان استفاده نموده و به صورت مشترک از 
تجهیزات موجود برای ایجاد و یا بهینه سازی تکنولوژی سایت های خود بهره 
برده و همچنین با بهره گیری از رومینگ بین اپراتوری، ضریب نفوذ دسترسی 
مشترکان به سرویس های ارتباطی را افزایش دهند. این مسئول با اشاره به 
پوشش ۹۹ درصدی ارتباطات سیار قم گفت: تاکنون بیش از ۲000 کابینت 
VDSL در قم ایجاد و فیبرکشی در مناطق مختلف قم انجام شده است. وی 
اضافه کرد: به سه هزار و ۲00 مورد مشکل های ADSL نیز در استان رسیدگی 
شده است. غلام پور در ادامه یادآور شد: با حمایت های وزارت ارتباطات و 
همکاری فی مابین اداره کل ارتباطات و مخابرات قم و نیز اپراتورها تاکنون ۷۲0 
مدرسه استان از محل اعتبارات ملی و دولتی به شبکه ملی اطلاعات متصل شده 
اند. غلام پور با تشریح انواع تسهیلات و حمایت های وزارت ارتباطات از ایجاد 

و توسعه شتاب دهنده های استانی در قالب یکی از طرح های ایران کارفا اظهار 
داشت: حمایت از اشتغال زایی شرکتهای نوپا حوزه فاوا، ایجاد شتابدهنده های 
سازمانی و همچنین سرمایه گذاری جسورانه شرکتی از جمله برنامه های وزارت 
ارتباطات برای حمایت از کسب و کارهای حوزه فناوری اطلاعات است. غلام 
پور افزود: مراکز شتابدهی و فضای کار اشتراکی در کنار مراکز رشد و دانشگاه 
های استان به عنوان بخشی از زیرساخت زیست بوم کارآفرینی ایفای نقش می 
کنند و تیم های استارت آپی می توانند با بهره مندی از آموزش ها و دوره های 
مختلف کسب و کار در شتاب دهنده ها، توانمندی ورود به بازار را کسب کنند. 
وی با اشاره به غنی بودن محتوا در قم و نقش شتاب دهنده ها در تقویت نشر 
محتوای بومی به شکل استاندارد تصریح کرد: شتاب دهنده های قم  از جمله 
صدران، تاب تک و آراد با ایجاد تیم های تولید محتوا می توانند از انبوه محتوای 
علوم انسانی در استان ایده های خلاقانه پرورش دهند و حتی در سطح بین 
به  با اشاره  فناوری اطلاعات قم  و  ارتباطات  نمایند. مدیرکل  توزیع  المللی 
حمایت ویژه بخش آی. سی. تی وزارت ارتباطات از شتاب دهنده های تاب تک 
گفت: با پیگیری های انجام شده با پرداخت تسهیلات ۲ میلیارد و ۵00 میلیون 

ریالی به شتاب دهنده تاب تک قم با عاملیت پست بانک موافقت شده است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

آغاز عملیات اجرایی احداث 18۰۰ واحد مسکونی 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم:

۲ هزار کابینت VDSL در قم ایجاد می شود

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی 
هکتار   ۸0 از  بیش  تولید  جهش  سال  در  گفت:  قم، 
گونه های مختلف گیاهان دارویی در قم کشت شده است 
که این رقم با درنظر گرفتن سطح زیر کشت گل محمدی 

به بیش از ۵00 هکتار می رسد.
محمد علی سلامی بیان کرد: طی سال های اخیر در 
راستای تحقق راهبرد تغییر الگوی کشت، توسعه کشت 
توجه  مورد  مهم  هدف های  جمله  از  دارویی  گیاهان 
سازمان جهاد کشاورزی قم برای حفظ و ارتقا سطح سبز 

استان بوده است.
وی افزود: در همین رابطه تحقیقات گسترده ای پیرامون 
قم  مختلف  مناطق  در  کشت  مناسب  دارویی  گیاهان 

انجام شد و اکنون شمار قابل توجهی از کشاورزان قمی 
در مزارع خود به تولید انواع متنوع این گیاهان  می پردازند 
که تعدادی از این مزارع در زمینه تولید گیاهان دارویی 
پرمصرف نمونه است. وی ادامه داد:مقاومت بالایی که 
گیاهان دارویی در برابر تنش های محیطی و کم آبی دارد، 
بهترین فرصت را برای کشاورزان استان فراهم ساخته که با 
کشت انواع متنوع این گیاهان علاوه بر سبز نگاه داشتن 

مزارع خود، درآمد مناسبی نیز داشته باشند.
سلامی با اشاره به این که توسعه کشت گیاهان دارویی 
در قم طی سال آینده با شتاب بیشتری دنبال می شود،  
گفت: برای بالا بردن ارزش افزوده تولید این گیاهان، به 
دنبال ایجاد واحدهای صنایع تبدیلی و غذایی در کنار 

مزارع پرورش گیاهان دارویی در سطح مناطق مختلف 
کشت  دارویی  گیاهان  داد:  ادامه  وی  هستیم.  استان 
شده در قم کیفیت بسیار بالایی دارد و به همین دلیل با 
همکاری کشاورزان می توان نسبت به تولید هرچه بیشتر 
این گیاهان و عرضه آن در بازارهای داخلی و حتی بازارهای 
صادراتی با برنامه ریزی هدفمند اقدام کرد. نزدیک به 1۴ 
هزار تن در بخش کشاورزی قم فعالیت می کنند که در این 

میان بیش از یک هزار تن خانم هستند.
روستاییان  را  قم  کشاورزی  بخش  بهره برداران  بیشتر 
 ۴۵ به تنهایی  کشاورزی  به نحوی که  می دهند  تشکیل 
درصد اشتغال روستائیان در بخش های مختلف استان را 

به خود اختصاص داده است.

معاون جهاد کشاورزی استان قم مطرح کرد:

کشت 8۰ هکتار گونه  متنوع گیاهان دارویی 


